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 با دستور نمی توان کیفیت خودرو
 را افزایش داد

دبیر انجمن قطعه سازی کشور ضمن اشاره 
به افزایش قابل توجه بدهی خودروسازان به 

قطعه سازان که حدود ۴۰ درصد...

رشد سریع شاخص کل بورس در کنار 
خروج نقدینگی از بازارهای موازی، 

چشم انداز تازه ای برای سرمایه گذاران...

خروج شدید نقدینگی از صندوق های 
درآمد ثابت
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 واریز یارانه جدید در 
راه است؟

برای بهینه سازی مصرف انرژی و پیوستن به 
پویش کاهش 1۰ درصدی مصرف گاز و برق 

پتروشیمی ها، روز گذشته تفاهمنامه ای...
صفحه3

خوراکپایداردرانتظارسرمایهگذاری

چهاردهکهیچشانسیبرایخانهخریدنندارند
      تحلیل گر مسکن معتقد است دولتها باید در این بخش نقش آفرینی فعالانه تری به سود مستاجران داشته باشد. دولت یا باید زمینه افزایش درآمدهای خانوار را فراهم کند یا به کنترل بخشی از هزینه های آن دست بزند. گفته می شود 

دلیل اصلی فقر مسکنی کشور، پیشی گرفتن هزینه ها به ویژه هزینه های مسکن از درآمد است. پیش از این قالیباف گفته بود که در شهری چون تهران تا ۷۰ درصد درآمد افراد صرف اجاره مسکن می شود.

امیرعباس آذرم وند: آخرین گزارش رسمی منتشر شده در مورد 
فقر نشــان می دهد که از سال ۱۳۹۵ تا ۱۴۰۱ بالغ بر ۴۸ درصد از 
مستاجران ایران به زیر خط فقر رفته اند. آمارهای دیگری که پیش تر 
هم منتشــر شده بودند نشان می دهند در حالی که در سال ۹۰ فقر 
۱۹ درصد از جمعیت کشــور را تشکیل می دادند، در ۱۴۰۱ به ۳۳ 

درصد جمعیت کشور افزایش یافتند.
از عوامل مهم گسترش فقر در این سالها افزایش هزینه و بالا نرفتن 
قدرت واقعی درآمدهای خانوار بوده است. به طور مثال می توانیم به 
روند دو سال گذشته تعیین حداقل دستمزد و حقوق کارمندان اشاره 
کنیم؛ با وجود تورم بیــش از ۴۰ درصدی دولت اجازه افزایش مزد 
و حقوق هــا را حتی به انــدازه تورم هم ندارد. به همین جهت گفته 
می شود قدرت واقعی مزد ۶۰ درصد کمتر از سال ۹۶ شده است. در 
مقابل نرخ مسکن اما با شتابی بی سابقه افزایش پیدا کرد. در اسفند 
۹۶ بانک مرکزی معتقد بود که میانگین هر متر مسکن در تهران ۵ 
میلیون و ۶۰۰ هزار تومان بوده که در شهریور امسال به ۸۸ میلیون 

و ۵۰۰ هزار تومان افزایش یافته است.
مســعود فراهانی، کارشناس مســکن عنوان کرد: »ما در بخش 
مســکن چند نوع فقر داریم؛ یک نوع آن »فقر مسکنی« است که از 
نظر کالبدی به وضعیت کیفی واحدهای مسکونی از نظر دسترسی به 
حمام، سرویس بهداشتی یا آب نگاه می شود. نوع دیگر را محرومیت 
مسکونی نام گذاشته اند که شامل مسائل گسترده ای چون بافت محله 
یا وجود دوش در حمام هم اهمیت می دهند. فقر دیگری که در این 
بخش صورت بندی می شود، فقر ناشی از هزینه های تامین مسکن 
اســت.«وی ادامه داد: »فقر ناشی از تامین هزینه های مسکن به این 
شــکل اســت که خانوار مورد بحث، از نظر درآمدی فقیر محسوب 
نمی شــود ولی زمانی که هزینه های تامین مسکن را می پردازد، به 
زیر خط فقر می رود. این مســاله در رابطه ای تنگاتنگ با فقر مطلق 
هم قرار دارد. به این ترتیب حتی می توانیم بگوییم ما با دو دســته 
خانواده فقیر مواجه هستیم، یکی آنها که به خودی خود فقیر هستند 
و دیگری آنهایی که فقیر نیستند اما هزینه های سنگین مسکن آنها 
را به میان فقرا کشانده است.« وزارت کار معتقد است که برای رفع 
این چالش بغرنج دولتها باید از راههایی چون کمک هزینه بلاعوض 
مسکن، کنترل اجاره بها و بسته های حمایتی معطوف به تامین اقلام 

ضروری را برای مستاجران مورد استفاده قرار دهند.
در گزارشــی که اخیرا از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
منتشر شده، تعداد خانوارهایی که پس از پرداخت هزینه های مسکن 

به زیر خط فقر می روند را ۲۳۳ هزار برآورد کرده است.
فراهانی در این رابطه معتقد اســت: »ارقام البته متفاوت هستند. 
منتها می توان به صراحت گفت که بین ۲۳۳ هزار تا ۴۰۰ هزار خانوار 
ایرانی که بخش بزرگی از آنها ساکنان شهرها هستند، به فقر ناشی از 
پرداخت هزینه های مسکن دچار هستند.«تحلیل گر اقتصاد مسکن 
هشدار داد: »نکته تعیین کننده این است که اکثریت قاطع کسانی که 
به فقر ناشی از پرداخت هزینه های مسکن دچارند، مستاجر هستند 
و دلیل افتادن آنها به این وضعیت بالا نرفتن درآمد خانوارها حداقل 
به انــدازه ای که هزینه ها افزایش یافته و همچنین شــدت افزایش 

هزینه های مسکن نســبت به دریافتی خانوار است.«او در پاسخ به 
اینکه اکنون زمان خانه دار شدن مردم چقدر است، توضیح داد: »ما 
از شاخص انتظار برای خرید خانه تاکنون بارها استفاده کرده ایم ولی 
به یک نکته باید توجه کنیم. در محاسبه این شاخص، درآمد خانوار 
محاسبه می شود و سپس ۳۰ درصد آن به عنوان میانگین پس انداز 
حساب می شود. سپس محاسبه می کنند که چقدر لازم است تا این 
پس انداز به اندازه خرید یک واحد مثلا ۷۵ متری شــود. حال آنکه 
وقتی با واقعیات موجود جامعه مواجه می شویم، می بینیم چهار دهک 
فقیر کشــور نه تنها هیچ پس اندازی نمی کنند بلکه به دلیل پیش 
افتادن هزینه از درآمد، هر ســال بدهکارتر و متعاقب آن فقیرتر هم 
می شوند و به معنای دقیق کلمه برای آنها هیچ شانسی برای صاحب 

خانه شدن وجود ندارد.«
تحلیل گر اقتصاد مسکن افزود: »نکته دیگری که باید به آن توجه 
شود، این است که هر چه از دهک چهارم به سمت دهکهای مرفه تر 
می رویم، گرچه آنها مستقیما از نظر درآمدی فقیر محسوب نمی شوند 
ولی مستاجران دهکهای ۵ یا ۶ هم وقتی هزینه های تامین مسکن خود 
را می پردازند، به زیر خط فقر می افتند. به این ترتیب بخش مهمی از 
جامعه امروز ایران از اساس هرگونه امکان خانه دار شدن را از دست 
داده اند و به این اعتبار محاســبه زمان انتظار برای خانه شدن آنها، 
این واقعیات را پنهان می کند.« وزارت کار معتقد است که برای رفع 
این چالش بغرنج دولتها باید از راههایی چون کمک هزینه بلاعوض 
مسکن، کنترل اجاره بها و بسته های حمایتی معطوف به تامین اقلام 

ضروری را برای مستاجران مورد استفاده قرار دهند.
فراهانی در مقابل این پرسش که کدام خانوارها دشوارترین شرایط 
را از نظر شاخص های مربوط به فقر و فقر مسکنی دارند، پاسخ داد: 
»مســتاجران شهرها، به ویژه شهرهای بزرگ و کلانشهرها و به ویژه 
خانواده های سه و چهار نفره در دشوارترین وضعیت قرار دارند. این در 
حالی است که هر چه یک خانواده بزرگتر از ۴ نفر می شود وضعیت 
رفاهی آن هم بهبود می یابد. زیرا در خانواده های بزرگتر و شــلوغ تر، 
تعداد شــاغلان بیشــتری دارند و با افزایش دریافتی، رفاه نیز بالاتر 
می رود.«وی درباره ضرورت مداخله دولت در بازار مســکن به سود 
مستاجران  با صراحت گفت: »واژگان گاه بار ایدئولوژیک دارند و واژه 
»مداخله« از قضا این روزها بسیار کاربرد عقیدتی یافته و بیانگر موضع 
سیاسی خاصی است. مساله اصلی ضرورت نقش آفرینی دولت در حوزه 
مسکن است. همین امروز هم دولت یک بازیگر مهم در این بخش است 
که تمام مجوزهای ساخت و ساز را صادر می کند و بر حسن اجرای 
تمام قوانین شهرسازی و مسکن نظارت می کند. منتها همین دولت 
حاضر نیست در بخش کنترل و مدیریت نرخ اجاره بها نقش خویش 
را ایفا کند.«فراهانی ادامه داد: »تجربه کشورهای مختلف اروپای غربی 
 و شــمالی نشان می دهد که نقش آفرینی در تنظیم قیمت، ساخت 
و تهیه مسکن برای عموم جامعه هم ضروری است و هم پذیرفتنی. 
در بسیاری از کشورهای توسعه یافته و مرفه این دولت است که نرخ 
افزایش اجاره بها را تعیین می کند. از نظر عقلی هم دولت یا باید زمینه 
افزایــش درآمدهای عموم جامعه را فراهم کند و یا اینکه هزینه های 

خانوار را کنترل کند.«

تهران با همه آسیب ها 
شایسته فرصتی دوباره

هزینه سرسام آور فسخ و 
جذب بازیکن جدید

 پیدا و پنهان ساز در
 قاب جادویی
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بدون تردید، افزایش و به ویژه جهش نرخ ارز پدیده ای بسیار 
مخرب است و بدون تردید اسباب کاهش رفاه اجتماعی است، 
حتی اگر هنگام اجتناب ناپذیری، علم اقتصاد مقاومت در مقابل 

این افزایش را توصیه نکند.
در چند ماه اخیر نرخ ارز شروع به افزایش قابل توجه کرد و 
آنچه بارها در طول بیش از یک دهه اخیر رخ داده است، بازهم 
رخ داد. به طــور طبیعی، هنگامی که در کشــوری اقتصاد در 
وضعیت قابل قبول از منظر سیاست گذاری مالی و پولی قرار 
گیرد و عاملان اقتصادی از کنترل تورم اطمینان داشته باشند، 
نرخ ارز دچار نوسانات محدودی می شود و آن نوسانات انعکاس 
تغییراتی متعارف در عرضه و تقاضای ارز و عوامل شکل دهنده 
عرضه و تقاضای ارز است و جای نگرانی نخواهد بود. اما هنگامی 
که نرخ ارز دچار جهش های شدید می شود، با وجود آنکه بازهم 
عوامل شکل دهنده عرضه و تقاضای ارز ورای این جهش نرخ 
ارز قرار دارند، جهش نرخ ارز موضوعی در مسیر خیر نیست و 
انعکاس درد حاصل از یک بیماری مهلک در اقتصاد کلان است. 
به یقین می توان گفت هیچ ایرانی که اندکی حس تعلق به این 
سرزمین دارد، از آنچه در اقتصاد کشور می گذرد، خشنود نیست 
و نمی تواند نگران آنچه رخ می دهد نباشــد، حتی اگر افزایش 
نرخ ارز از جهت مادی اسباب افزایش ارزش ثروت او را فراهم 
کرده باشد. البته آنان که درگیر دعوای سیاسی هستند، معمولاً 
چنین شــرایطی را مطلوب تضعیف رقیبِ بر مسند امور خود 

می دانند و به طور طبیعی از آن هم بهره می گیرند.
اما دعوای سیاسیون چیزی از درد و رنج مردم نمی کاهد و 
برای ما اقتصادخوانده ها پسندیده است پیوسته بیندیشیم که 
در چارچوب محدودیت هایی که دعوای سیاسیون بر ما تحمیل 
می کند، راه حل هایی برای تخفیف دردهای اقتصاد بیابیم بلکه از 
درد مردم بکاهیم. اما چرا نرخ ارز افزایش می یابد و افزایش آن 
یک بار و دو بار نیست و در حال تکرار است؟ گرچه متاسفانه در 
ایران موضوع تورم و نرخ ارز به چیزی شبیه به موضوع مرغ و 
تخم مرغ تبدیل شده است و تشکیک وجود دارد که کدام علت 
کدام است، اما کسی که خارج از چارچوب های ایدئولوژیک به 
موضوع نرخ ارز و تورم می نگرد، دنبال شواهد تجربی می گردد تا 
با درجه ای از اطمینان پی ببرد کدام، علت کدام است و در ضمن 
از اثــر متقابل متغیرها غافل نمی ماند، اما چنین فردی تردید 
ندارد که افزایش نرخ ارز و تورم هر دو به طور قطع بی ارتباط با 
سیاست گذاری اقتصاد کلان نیستند و هر دو پیامد علت واحدی 
هستند و آن علت نیز نیروهای شکل دهنده تورم است. دلیل 
ساده است.نرخ ارز قیمت کالاهای خارجی به ریال است و اگر 
نیروهای شکل دهنده تورم در حال افزایش عموم قیمت های 
ریالی هستند، قیمت کالاهای خارجی به ریال نمی تواند از این 
قاعده مســتثنی باشد. شاهد اینکه نرخ ارز علت بنیادی تورم 
نیســت، دوره هایی است که ثبات نرخ ارز وجود دارد اما تورم 
تداوم می یابد. لذا، تورم و افزایش نرخ ارز به طور قطع از جنس 
برخورد یک شهاب سنگ به سرزمینمان نیستند که دعا کنیم 
خداوند ما را از آن محفوظ بدارد، بلکه خلاص شدن از افزایش 
مکرر نرخ ارز دقیقاً مستلزم خلاص شدن از نیروی شکل دهنده 
تورم است.گرچه این به معنی نادیده گرفتن اثر افزایش برون زای 
نرخ ارز بر قیمت ها و تورم نیست، اما مشکل آنجاست که بخش 
عمده افزایش نرخ ارز منشأ درون زا دارد و حاصل سیاست پولی 
و مالی و ارزی و تجاری ماســت. مستقل از اینکه چرا نرخ ارز 
افزایش می یابد و عوامل ورای افزایش نرخ ارز چیســت، آنچه 
در این نوشــتار بر آن متمرکز می شوم، آن است که به محض 
پدیدار شدن نشانه های افزایش نرخ ارز، ما شهروندان ایران زمین 
تصمیم می گیریم با خریدن دلار و دادن وام قرض الحسنه به 
دولت آمریکا، این افزایش نرخ ارز را تشــدید کنیم. هیچ کس 
بابت این رفتار قابل سرزنش نیست چون همان طور که در ادامه 
خواهیم دید، نوعی رفتار واکنشــی در نقض قرارداد اجتماعی 
اســت. اما آنچه بسیار دردناک اســت آن است که درست در 
شرایطی که نشانه های افزایش نرخ ارز پدیدار می شود، بخش 
بزرگی از ما شــروع به دادن وام قرض الحسنه به دولت آمریکا 
می کنیم و چشــممان را بر روی مشقت و تنگنای بخشی از 
هم وطنانمان که درمانده برای رقم های ناچیز قرض الحسنه یا 
کمک هستند، می بندیم.این رفتار از معدود مواردی است که 
همه آحاد جامعه )چه آدم مذهبی بسیار مقید، چه آدم مذهبی 
معمولی، چه آدم کراواتی مذهبی، چه آدم کراواتی غیرمذهبی و 
چه آدم غیرکراواتی غیرمذهبی، چه کسانی که با وضع سیاسی 
موجود همراهی ندارند، چه کسانی که اهل سیاست نیستند و 
چه کسانی که تعلق خاطر به وضع سیاسی موجود دارند( در 

آن مشارکت می کنند.
 و رفتار مشابه از خود نشان می دهند و در لحظه خرید دلار 
و دادن وام قرض الحسنه به دولت آمریکا حتی لحظه ای درنگ 
نمی کنند که آیا این اقدامی خلاف دین و اخلاق و منافع ملی 
اســت یا خیر که البته نیســت. واضح است که هر بلایی هم 
سر ما بیاید، هیچ کشور خارجی خم به ابرو نمی آورد و کسی 
نمی نشیند فکر کند چگونه از درد و رنج ما بر اثر تورم و افزایش 
نــرخ ارز بکاهد و در این زمینه تفاوتی نمی کند که در آمریکا 
دموکرات خواب آلودی چون بایدن سرکار باشد یا سیاستمداری 
نامقید به رفتار جاافتاده سیاسی و البته پرانرژی در آستانه ۸۰ 
سالگی مانند ترامپ. سالانه میلیون ها انسان در این کره خاکی 
بر اثر گرســنگی و فقر و بیماری و خشونت و جنگ می میرند 
و ســازمان های بین المللی هم در حد اقدامات نمایشی تلاش 
می کننــد اقداماتی حداقلی برای کاهش آن در پیش بگیرند. 
ایــن را گفتم که بدانیم دنیای سیاســت و به ویژه سیاســت 
بین الملل بی رحم است و از اینکه مشکلات اقتصادی مردم ما 
را رنج بدهد، دچار تأثر نمی شود. از این رو، این ما هستیم که 
ناچاریم بیندیشیم چگونه مساله را حل کنیم و چگونه مردم را 
در شرایطی که اقتصاد کشورمان به منابع پس اندازشده اش به 

شدت نیاز دارد، در شرایطی قرار ندهیم.

تیمور رحمانی 
کارشناس

بازی دولت و مردم در زمین کاهش 
ارزش پول ملی

5000 تومان
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کارشناس اقتصاد مسکن با انتقاد از نظام مالیاتی و روند حاکم بر آن گفت: »این 
دولت است که باید تصمیم بگیرد که درآمد صاحبان خانه را کنترل کند و با اخذ 
مالیات هم به نقش آفرینی موثر دست بزند و هم درآمدهای بیشتری جذب کند. 
در جهان امروز هم این مســاله پذیرفتی است که باید مالیات از صاحب سرمایه 
گرفته شود تا کارگر و مزدبگیر. دولتها اگر به این ظرایف توجه نکنند به گسترش 
فقر یاری رســانده اند. می دانیم فقرزدایی چه کار دشواری است و به همین دلیل 
مفیدتر است که دولتها پیش تر جلوی روندهایی که به فقرآفرینی منجر می شود 
را بگیرند.«اخیرا وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گزارشی به بررسی ابعاد فقر 
مسکنی در کشور پرداخته است. براین اساس گفته شده که در حد فاصل سالهای 
۱۳۹۵ تا ۱۴۰۱ تعداد خانوارهای مستاجری که با فقر درگیر بوده اند رشدی ۴۸ 
درصدی داشته است. در سال ۱۴۰۱ بیش از یک میلیون خانوار مستاجر درگیر 
فقر در مناطق شهری )با ســهم ۸۲ درصدی( زندگی می کردند. همچنین ۲۳۳ 
هزار خانوار شــهری نیز پس از کسری هزینه تامین مسکن اجاره ای خود به زیر 

خط فقر می افتند.
از عوامل مهم گسترش فقر در این سالها افزایش هزینه و بالا نرفتن قدرت واقعی 
درآمدهای خانوار بوده است. به طور مثال می توانیم به روند دو سال گذشته تعیین 
حداقل دستمزد و حقوق کارمندان اشاره کنیم؛ با وجود تورم بیش از ۴۰ درصدی 
دولت اجازه افزایش مزد و حقوق ها را حتی به اندازه تورم هم ندارد. به همین جهت 
گفته می شود قدرت واقعی مزد ۶۰ درصد کمتر از سال ۹۶ شده است. در مقابل 
نرخ مســکن اما با شتابی بی سابقه افزایش پیدا کرد. در اسفند ۹۶ بانک مرکزی 
معتقد بود که میانگین هر متر مســکن در تهــران ۵ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان 
بوده که در شهریور امسال به ۸۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان افزایش یافته است.

مسعود فراهانی، کارشناس مسکن عنوان کرد: »ما در بخش مسکن چند نوع 
فقر داریم؛ یک نوع آن »فقر مسکنی« است که از نظر کالبدی به وضعیت کیفی 
واحدهای مسکونی از نظر دسترسی به حمام، سرویس بهداشتی یا آب نگاه می شود. 
نوع دیگر را محرومیت مسکونی نام گذاشته اند که شامل مسائل گسترده ای چون 
بافت محله یا وجود دوش در حمام هم اهمیت می دهند. فقر دیگری که در این 
بخش صورت بندی می شــود، فقر ناشی از هزینه های تامین مسکن است.«وی 
ادامه داد: »فقر ناشی از تامین هزینه های مسکن به این شکل است که خانوار مورد 
بحث، از نظر درآمدی فقیر محســوب نمی شود ولی زمانی که هزینه های تامین 
مسکن را می پردازد، به زیر خط فقر می رود. این مساله در رابطه ای تنگاتنگ با فقر 
مطلق هم قرار دارد. به این ترتیب حتی می توانیم بگوییم ما با دو دسته خانواده 
فقیر مواجه هستیم، یکی آنها که به خودی خود فقیر هستند و دیگری آنهایی که 

فقیر نیستند اما هزینه های سنگین مسکن آنها را به میان فقرا کشانده است.«
در گزارشی که اخیرا از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی منتشر شده، 
تعداد خانوارهایی که پس از پرداخت هزینه های مسکن به زیر خط فقر می روند 

را ۲۳۳ هزار برآورد کرده است.
در ۱۴۰۱ ۳۷ درصد که معادل ۱.۴۳ میلیون خانوار است، از کل خانواده های 
مســتاجر )۴.۴۶ میلیــون خانوار( دچار فقر مطلق بوده اند. نرخ فقر مســتاجران 
گرچه با ۱۴۰۰ تفییری نکردهد اما از کل خانوارهای مستاجر درگیر فقر مطلق، 
۸۲ درصد به دلیل درآمد نامکفی درگیر فقر هســتند و ۱۸ درصد دیگر به دلیل 

هزینه های بالای مسکن.
وزارت کار معتقد اســت که برای رفع این چالش بغرنج دولتها باید از راههایی 
چون کمک هزینه بلاعوض مسکن، کنترل اجاره بها و بسته های حمایتی معطوف 

به تامین اقلام ضروری را برای مستاجران مورد استفاده قرار دهند.

»ما در بخش مسکن 
چند نوع فقر داریم؛ 

یک نوع آن »فقر 
مسکنی« است که از 

نظر کالبدی به وضعیت 
کیفی واحدهای 
مسکونی از نظر 

دسترسی به حمام، 
سرویس بهداشتی یا 

آب نگاه می شود.
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بادستورنمیتوانکیفیتخودروراافزایشداد
   دبیر انجمن قطعه سازی کشور ضمن اشاره به افزایش قابل توجه بدهی خودروسازان به قطعه سازان که حدود ۴۰ درصد آن هم سررسید شده و معوق است 
از مسئولان و سیاست گذاران کشور خواست تا از تزریق نقدینگی به بخش مولد کشور نترسند؛ چرا که تزریق نقدینگی نه تنها اثر تورمی ندارد که مهارکننده 

تورم هم خواهد بود.

اقتصاد کلان 

صنعت قطعه سازی کشور را می توان به نوعی چرخ متحرک صنعت خودروسازی و لازمه  
حیات این صنعت دانست؛ اما به نظر می رسد تمرکز روی خودروسازان، توجه کافی به این 
بخش را کم کرده و چنانچه غفلت از این صنعت ادامه پیدا کند، با مشکلاتی مواجه خواهد 
شــد. صنعت خودرو یکی از صنایع مادر کشور اســت؛ اما بدون تردید برای حرکت و تدوام 
چرخه تولید، نیازمند صنعت قطعه ســازی است و به نوعی این صنعت، پیش نیاز و پیشتبان 
صنعت خودرو اســت؛ بنابراین، از اهمیت بســیاری برخوردار است؛ اما طی سال های اخیر 
چالش هایی که صنعت خودرو کشور با آن مواجه است، فشاری مظاعف بر صنعت قطعه سازی 

کشور وارد می کند.
آرش محبی نژاد - دبیر انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازی کشور- در، ضمن 
تشریح آخرین وضعیت صنعت قطعه کشور، مشکلات موجود در این صنعت را جدی توصیف 
کرده و در ادامه از وزارت صنعت، معدن و تجارت، خواســت تا هر چه ســریع تر به داد این 

صنعت بی جان برسد، پیش از آنکه دیر شود... 

  بدهکاری 11۰  هزار میلیارد تومانی خودروسازان به قطعه سازان
دبیر انجمن صنایع همگن قطعه ســازی کشــور در ابتدا، ضمن اشاره به زیان انباشته دو 
خودروســاز بزرگ کشور، اظهار کرد: در حال حاضر زیان انباشته ایران خودرو و سایپا بیش 
از ۲۵۰ هزار میلیارد تومان اســت؛ این درحالیســت که طی چند سال اخیر  یارانه سیاه در 
قالب شــکاف بازار در جامعه توزیع شده و عمدتاً هم به جیب واسطه ها رفته و عایدی برای 

مردم نداشته است.
وی افزود: این یارانه سیاه همان اختلاف قیمت بین درب کارخانه خودرو با بازار است که 
بیش از ۵۰۰ هزار میلیارد تومان اســت؛ این در حالیســت که مطالبات تعیین تکلیف نشده 
زنجیره تامین داخلی از خودروسازان کشور به حدود ۱۱۰ هزار میلیارد تومان رسیده که از 

این مبلغ نیز حدود ۴۵ هزار میلیارد تومان مطالبات معوق و سررسید شده است.
این فعال صنعت قطعه کشور با بیان اینکه لازم بود یک تصمیم جدی، اساسی و منسجم 
در صنعــت خودرو گرفته شــود، تصریح کرد: با تغییر دولــت و روی کار آمدن وزیر جدید، 
حرف هایی زده شــد و بعضاً اقدامات نســبتاً خوبی هم انجام شد؛ مثل همین حداقل اصلاح 
نسبی قیمت خودرو که امید و انگیزه و یک موج مثبتی در کل زنجیره تامین و در صنعت 
خودروسازی ایجاد کرد؛ اما نکته قابل توجه اینجاست که در حال حاضر سهم زیادی از توان 

تولید قطعه سازی کشور، بلا استفاده مانده و ظرفیت آزاد و مازاد داریم.
محبی نژاد با بیان اینکه بنا بر ظرفیت زنجیره تامین، صنعت قطعه سازی کشور توان تولید دو 
میلیون و ۲۰۰ هزار دستگاه خودرو در سال را دارد، گفت: اما می بینیم که حتی برنامه ریزی ها 
بر روی یک میلیون و ۷۰۰ هزار دستگاه بسته می شود و تجربه نشان داده که تحقق هم  به 
مراتب کمتر خواهد بود! در حقیقت مهمترین مانع این عدم تحقق، عدم تمرکز و فرماندهی 
واحد در صنعت خودرو و سیاست گذاری واحد است که انجام نمی شود. ۲۳ نهاد دخیل در 

این صنعت داریم که تصمیم گیر و رئیس صنعت خودرو خواهد بود.

 نیازهای کشور نامحدود، اما منابع به  شدت محدودند...
این فعال صنعت قطعه سازی کشور ضمن تاکید بر اینکه در واقع نیازهای کشور نامحدود، 
اما منابع به شدت محدود هستند، گفت: این منابع شامل منابع انرژی، منابع انسانی، منابع 
ارزی، بحث نقدینگی و...است؛ این درحالیست که از سوی دیگر طی چند سال اخیر شاهد 
سیاســت گذاری های به شــدت غلط در صنعت خودرو هم بوده ایم. اما زمانیکه دولت و وزیر 
جدید بر سر کار آمد، صحبت هایی شد که ما تصور کردیم، شرایط بسیار زودتر مهیا و وعده ها 

عملیاتی می شوند، اما تاکنون تصمیم قاطعی در این زمینه گرفته نشده!
محبی نژاد خاطرنشــان کــرد: مهمترین اتفاقی که قرار بود پس از بحث اصلاح نســبی 

قیمت های خودرو بیفتــد این بود که این نقدینگی به زنجیره تامین تزریق 
شود؛ شرط موفقیت صنعت خودرو و آغاز حرکت جهت افزایش تیراژ با کیفیت 
خودرو کشــور در همین بود که این نقدینگی به زنجیره تامین تزریق شود 
که عملیاتی نشد؛ بدیهی است که بدون تزریق نقدینگی و عملیاتی شدن آن 

برنامه، هرگز خروجی وجود نخواهد داشت.
دبیر انجمن صنایع همگن قطعه ســازی کشــور تصریح کرد: اقتصاد یک 
موضوع دستوری نیست؛ کیفیت و افزایش تیراژ هم با دستور محقق نمی شود؛ 
این موضوع را مسئولان ما باید دیر یا زود متوجه شوند که با دستور نمی توان 
تیراژ خودرو و تولید را افزایش داد؛ بلکه یک اقدامات عملیاتی ناشــی از یک 
برنامه منســجم و سیاست گذاری متمرکز نیاز اســت. شاید بتوان با حذف 
قیمت گذاری دستوری، کارهای خوبی برای این صنعت و کشور کرد؛ قیمت 
گذاری دستوری در کالاهای بادوام و به خصوص خودرو، جز رانت و سوبسید 
سیاه و در واقع متضرر شدن مردم )از سهام داران بورسی خودروسازان گرفته 
تا مردمی که مشــتری واقعی خودرو هســتند( هیــچ پیامد مثبت دیگری 

نخواهد داشت.
وی تاکید کرد: قطعه سازان در حقیقت افسران و سربازان جنگ اقتصادی 
هســتند؛ طی سال های اخیر این فعالان تحریم شکن عمل کرده اند؛ علیرغم 
همه  این تحریم ها اجازه نداده اند که تاکنون چرخ صنعت خودرو متوقف شود.

این فعال صنعت قطعه سازی کشور تصریح کرد: اگر اعتماد زنجیره تامین 
خودروسازی به تصمیم گیران، سیاست گذاران و مدیران صنعتی ارشد کشور 
را از دســت بدهد، دیگر این اعتماد با هیچ ابزاری قابل برگشت نخواهد بود. 
زنجیره تامین صنعت خودروسازی کشور شبیه همان بچه ای شده  که بارها از 
بزرگتر خود یک وعده شنیده و امید بسته، اما دیگر اعتمادش سلب شده است.

 زمان به نفع هیچ کدام مان نیست.../ از تزریق نقدینگی نترسید
تزریق نقدینگی به صنایع مولد نه تنها هیچ اثر تورمی برای کشــور ندارد، 
بلکه ارتقاء پایه پولی ناشی از تزریق به صنایع مولد کشور که اشتغال زا هستند 
)به دلیل افزایش تولید(، اثر مهار تورم هم خواهد داشتمحبی نژاد ضمن هشدار 
نســبت به از دســت رفتن زمان، تاکید کرد: در واقع به ماه های پایانی سال 
نزدیک می شویم و با توجه به تجربه عملیاتی اسفند ماه هر سال، عملًا بیشتر 
از ۱.۵ ماه فرصت کار  باقی نمانده است؛ بنابراین هر اقدامی اگر قرار است که 
صورت گیرد؛ اکنون وقت آن است. زمان به نفع ما نمی گذرد و فرصت زیادی 
برای اقدام عملی و تزریق منابع حاصل از فروش به زنجیره تامین وجود ندارد.

وی مجدداً تاکید کرد: زمان زیادی تا پایان ســال باقی نمانده و ســال نو 
میلادی هم آغاز شده است، ارزیابی صنعت خودرو کشور در جهان در سال نو 
میلادی جدید به زودی انجام می شود، هنوز هم می توان تصمیم درست گرفت، 
هنوز اعتمادها، به طور کامل میان زنجیره تامین خودروسازی، خودروسازان 
و مسئولان کشور از بین نرفته است؛ می توان با اقدام به موقع اجازه ندهیم که 

این اعتماد و امید، کاملا از بین برود.
این فعال صنعتی کشور خطاب به مجموعه سیاست گذاران اقتصادی و پولی 
کشــور، گفت: تزریق نقدینگی به بخش تولید، جزو اصول اولیه یک فعالیت 
صنعتی مولد و اشتغال زا است؛ هرگز نباید از تزریق نقدینگی بترسید. تزریق 
نقدینگی به صنایع مولد نه تنها هیچ اثر تورمی برای کشور ندارد، بلکه ارتقاء 
پایه پولی ناشی از تزریق به صنایع مولد کشور که اشتغال زا هستند )به دلیل 
افزایش تولید(، اثر مهار تورم هم خواهد داشت.دبیر انجمن صنایع همگن نیرو 
محرکه و قطعه سازی کشور با بیان اینکه اقتصاددان های کشور ما متاسفانه تنها 
به این موضوع تاکید دارند که پایه پولی ارتقاء و افزایش پیدا نکند و نقدینگی 
تزریق نشــود، تصریح کرد: اتفاقا اگر نقدینگی تزریق شود، منجر به افزایش 
تولید و ارزش افزوده داخلی در کشــور شده و همین امر نه تنها سبب رونق 
اقتصادی خواهد شد که در کاهش تورم نیز اثرگذار است؛ گذشت زمان این 
موضوع را بر مسئولان و سیاست گذاران کشور ثابت خواهد کرد و تاریخ قضاوت 
خواهد کرد؛ بنابراین چه بهتر است که پیش از آنکه تاریخ بخواهد مسئولان 
اقتصادی امروز کشور را قضاوت کند، تصمیم گیران به خودشان آمده و اجازه 
رشد و ارتقا صنعت و جامعه را بدهند و در حقیقت اجازه دهند تا نقدینگی 

به  جای تزریق به بازار سفته بازی ها به تولید تزریق شود.  

قطعه سازان در 
حقیقت افسران 
و سربازان جنگ 

اقتصادی هستند؛ 
طی سال های 

اخیر این فعالان 
تحریم شکن عمل 
کرده اند؛ علیرغم 
همه  این تحریم ها 

اجازه نداده اند 
که تاکنون چرخ 

صنعت خودرو 
متوقف شود.

  بیش از 22 درصد مردم کشور درگیر 
فقر هستند

 رئیس موسسه کار و تامین اجتماعی با بیان 
اینکه ۲۲ تا ۲۷ نفر در کشور درگیر فقر هستند، 
گفــت: امروز فقــر در ایران دیگر یک مســئله 
حاشیه ای نیست بلکه به یک واقعیت انکارناپذیر 

تبدیل شده است.
 ابراهیم صادقی فر در نشســت افق گشــایی 
موضوع فقر اظهار داشت: موضوع فقر به عنوان یک 
چالش اساسی در کشورها مطرح است و بیش از 
۴۱۶ میلیون نفر در دنیا دچار فقر شدید هستند.

وی افزود: نسبت فقر بین زنان و مردان ۳۰۷ 
میلیون به۳۰۶ میلیون نفر است و بیش از ۳۵۰ 

میلیون نفر آن ها کمتر از ۱۵ سال سن دارند.
ایــن مســئول در وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی ادامه داد: امروزه فقــر در ایران یک 
مســئله حاشیه ای نیســت و تبدیل به واقعیت 
انکارناپذیر شــده که بخش اعظمی از جامعه را 

درگیر کرده است.
وی بــا بیان اینکه بین ۲۲ تا ۲۷ درصد مردم 
درگیر فقر بوده و در تامین حداقل نیازهای اساسی 
دچار مشکل هستند، تاکید کرد: اهمیت دادن به 
موضوع فقر جزو مهم ترین مسائلی است که باید 

به آن توجه کرد.
رئیس موسســه کار و تامین اجتماعی تاکید 
کرد: با اهرم اقتصادی به جنگ فقر رفتن اشتباه 
است و باید ریشه های آن را در موضوعات سیاسی، 

اجتماعی و فرهنگی دنبال کرد.
صادقی فر با تاکید بر اینکه سیاستگذاران باید 
برنامه جامع و هماهنگی برای فقرزدایی داشــته 
باشند، افزود: با چند پژوهشگر نمی توان این مشکل 
را حل کرد و باید جلسات متعدد را برگزار کرد؛ 
بیش از ۲۰ نهاد دولتی و ناظر به این نشست دعوت 
شدند و ۳۰ محور مطرح شده تا تمام مسائل حوزه 
فقر را مورد توجه قرار خواهیم داد. در سطح کشور 

نیاز به یک گفتمان رفاهی داریم.
رئیس موسســه کار و تامین اجتماعی افزود: 
آمارهای موجود نشان می دهد که بازماندگی از 
تحصیل در حال افزایش است که این نیز به دلیل 
مشکلات اقتصادی و اجتماعی است و باید مسائل 

مربوط به آن را بررسی کرد.
وی افزود: سیاست گذاری در دولت های مختلف 
کاملا در کاهش یا افزایش فقر در جامعه در کنار 
عواملی مانند جنگ و کرونا تاثیرگذار بوده است. 
باید دید چرا با وجود منابع نفتی همچنان جامعه 
درگیر فقر است؟ سهم ساختارهای اجتماعی و 
فرهنگی در بازتولید فقر چه بوده است. پاسخ دادن 
به این سوالات باعث می شود در جهت فقرزدایی 

قدم های درستی برداریم.
در این نشست علی ربیعی دستیار اجتماعی 
رئیس جمهور، اســماعیل گرجی پور معاون رفاه 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و معصومه ابتکار 
رئیس اسبق سازمان محیط زیست و فعالان حوزه 

رفاه و فقرزدایی حضور دارند. 

 عرضه ماهانه ۹۰۰ میلیون دلار در بازار 
ارز تجاری

دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی 
گفت که از فردا دوشــنبه ۱۷ دی ماه عرضه ارز 
صنعت پتروشیمی در ســامانه ارز تجاری مرکز 

مبادله ایران آغاز می شود.
 به نقل از مرکز مبادله ایران، دبیرکل انجمن 
کارفرمایی صنعت پتروشــیمی با اعلام این خبر 
که از فردا دوشنبه ۱۷ دی ماه عرضه ارز صنعت 
پتروشیمی در سامانه ارز تجاری مرکز مبادله ایران 
آغاز می شــود، گفت: صنعت پتروشیمی ماهانه 
حدود ۹۰۰ میلیون دلار در بازار ارز تجاری مرکز 

مبادله ایران عرضه خواهد کرد.
احمد مهدوی ابهری، دبیرکل انجمن کارفرمایی 
صنعت پتروشیمی با اعلام این خبر توضیح داد: 
میــزان عرضه روزانه به دلیل دوره برگشــت ارز 
صادرات و اینکه ارز چه زمانی در حساب تراستی 

ها خواهد نشست، متفاوت خواهد بود.
مهدوی ابهری با بیان اینکه صادرات ۹ ماهه 
امسال پتروشیمی ها حدود ۱۰ میلیارد دلار بوده 
است، گفت: ۸ میلیارد و ۱۷۶ میلیون دلار از این 
میزان صادرات در سامانه نیما عرضه شده و مابقی 

برای نیازهای خود صنعت استفاده شده است.
این مقام مســئول صنعت پتروشیمی بیان 
کرد: ســامانه ارز تجاری به نفع تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان اســت؛ چرا که این اقدام سبب 
حذف رانت ارزی می شــود و علاوه بر شفافیت، 
دسترسی سهل الوصول تری برای طرفین معامله 
فراهم می کند. همچنین، قیمت ها غیردستوری و 

مبتنی بر عرضه و تقاضا کشف می شود.
وی در ادامه توضیح داد: با این اقدام مناسب 
بانک مرکزی، رانت هــای ارزی از بین می رود و 
صادرکنندگانی که با سختی های فراوان، محصول 
خود را به فروش می رسانند و ارز حاصل صادرات 
را به کشور می آوردند، حس سرخوردگی نخواهند 
داشــت؛ در نتیجه، صادرکنندگان ارز حاصل از 
صادرات خود را با اشتیاق بیشتری در سامانه ارز 

تجاری به فروش خواهند رسانید.
دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی 
افزود: از ســوی دیگر، با واقعی شــدن نرخ ارز، 
ما شاهد خروج کســانی از بازار ارز خواهیم بود 
که به دنبال رانت ارزی هســتند. افزایش عرضه 
صادرکنندگان از یک سو و کاهش تقاضا از سوی 
دیگــر، به مرور زمان موجــب تعدیل قیمت ارز 
می شــود؛ در نتیجه بازار ارز تجاری برای اقتصاد 
ملی و تولیدکننــده مؤثر خواهد بــود. ناگفته 
نماند که این دســتاوردها زمان بر خواهد بود و 
 به مرور زمان نتایج مدنظر سیاســتگذار محقق

 خواهد شد.

خوش حساب های ارزی 
از بانک ها خط اعتباری 
می گیرند

معاون ارزی بانک مرکزی ضمن اعلام اینکه تسهیل نقل  و انتقال ارز، امکان تأمین مالی و بیمه ارزش منابع واردکننده و صادرکننده از جمله امتیازاتی است که در بازار ارز تجاری در 
نظر گرفته شده است، گفت: خوش حساب های ارزی می توانند از بانک ها خط اعتباری بگیرند.محمد آرام اظهار کرد: در این بازار که براساس استانداردهای بین المللی طراحی شده است، 
کشف قیمت مبتنی بر عرضه و تقاضا اتفاق می افتد که عرضه توسط صادرکنندگان و تقاضا توسط واردکنندگان است. همچنین جورسازی یا مچینگ بین عرضه و تقاضا صورت می گیرد. 
این اقدام براســاس یک الگوریتم ماشــینی بدون دخالت افراد براســاس بالاترین قیمت خرید و کمترین قیمت فروش اتفاق می افتد. در نهایت عملیات پایاپای و تسویه نقدی ریال و ارز 
به صورت متمرکز انجام می شود.معاون ارزی بانک مرکزی ادامه داد: تمامی معاملات در این سامانه به ثبت می رسد؛ در نتیجه اگر یک فرد در یک بانک تخلفی انجام دهد امکان عرضه در 
بانک دیگری را نخواهد داشت ؛ مانند تأثیری که چک برگشتی بر فرآیند بانکی دارد. کسانی که مشتریان خوب باشند نیز می توانند از طریق بانک، خط اعتباری بگیرند و منابع ارزی خود 
را تأمین کنند.آرام همچنین با اشاره به امتیازاتی که در مرکز مبادله ایران مورد توجه قرار گرفته، بیان داشت: تسهیل نقل وانتقال ارز، امکان تأمین مالی و بیمه ارزش منابع واردکننده و 

صادرکننده از جمله امتیازات در نظر گرفته شده است.

با تصمیم هیات واگذاری، سهام دولت در شرکت های خودروسازی ایران خودرو و سایپا 
واگذار می شود.چهارصد و بیست و هفتمین جلسه هیات واگذاری در محل سالن جهاد 
اقتصادی وزارت امور اقتصادی و دارایی تشکیل و درخصوص موارد زیر تصمیم گیری شد:

۱-در اجرای بند »۳« ماده »۱۸« قانون اجرای سیاست های کلی اصل »۴۴« قانون 
اساسی، اصلاح ماده »۵« اساسنامه شرکت »گسترش سوخت سبز زاگرس )سهامی عام(« 
با موضوع افزایش سرمایه از محل آورده نقدی با سلب حق تقدم از سهامداران فعلی از 
مبلغ ۲۵۰۰ میلیارد تومان به مبلغ  ۴ هزار و ۹۸ میلیارد و ۴۴۶ میلیون و ۹۲۰ هزار و 

۹۰۰ تومان مورد تأیید قرار گرفت.
۲-باعنایت به تکلیف مقرر در جزء )۲( بند )ب( ماده )۵( برنامه هفتم پیشرفت، موضوع 
»نحوه واگذاری سهام شرکت های اصلی )ایران خودرو و سایپا( توسط شرکت های فرعی 
و وابسته« مطرح و مقرر شد پس از برگزاری جلسه تخصصی با مسئولین امر، مجدداً در 

جلسات آتی طرح و تصمیم گیری شود.
۳-موضوع »تعیین تکلیف واگذاری سهام دولت در شرکت های ایران خودرو و سایپا« 
مطرح و ســازمان خصوصی ســازی مکلف به واگذاری مابقی سهام متعلق به دولت در 

شرکت های یاد شده گردید.
۴- موضوع »خروج شرکت های قبل از بهره برداری مشمول تبصره )۳( بند )الف( ماده 
)۳( قانون اجرای سیاست های کلی اصل )۴۴( قانون اساسی از فهرست واگذاری« مطرح 
و باتوجه به موافقت نمایندگان دستگاه ذی ربط با خروج شرکت های یاد شده از فهرست 
موارد واگذاری تا زمان آغاز بهره برداری موافقت گردید. در ضمن مقرر شد در صورت وجود 
متقاضی برای هر کدام از شرکت های مذکور سازمان خصوصی سازی با هماهنگی شرکت 
مادرتخصصی ذی ربط نسبت به واگذاری آن ها اقدام نماید. همچنین درخصوص آن دسته 
از سرمایه گذاری های انجام شده در راستای قانون فوق الاشاره )در قالب طرح و شرکت(، 

مقرر شد شرکت های مادرتخصصی موصوف آخرین وضعیت پیشرفت فیزیکی آن ها را 
هم زمان با تصویب فهرست سالیانه به هیأت واگذاری ارائه نمایند.

۵- پیشنهاد »درج عنوان مجموعه فرهنگی ورزشی انقلاب« واقع در شهر تهران در 
فهرست موارد مشمول واگذاری سال جاری مطرح و پس از بحث و بررسی با درج عناوین 
»مجموعه های فرهنگی ورزشی آزادی، انقلاب، شهید شیرودی، شهید کبکانیان، شهید 
کشــوری، اردوگاه تیم های ملی امام رضا )ع( رامسر و مجموعه سوارکاری نوروزآباد« در 
فهرست یاد شده موافقت و مقرر شد »مجموعه فرهنگی ورزشی انقلاب« از اولویت واگذاری 

سال جاری خارج گردد.
۶- گزارش ســازمان خصوصی ســازی درخصوص »امکان برگزاری مجمع صندوق 
ســرمایه گذاری ETF پالایشی یکم با موضوع تقسیم سود هم زمان با فرآیند عرضه صد 
هزار واحد ممتاز صندوق مذکور« مطرح و باتوجه به توضیحات ارائه شده توسط دستگاه 

مادرتخصصی ذی ربط، بر تداوم فرآیند عرضه براساس ترتیبات از پیش تعیین شده تاکید شد.
۷-با اصلاح جداول قیمت شرکت های »پارس فولاد سبزوار«، »ملی کشت و صنعت و 
دامپروری پارس« و »ایران ترانسفو« موضوع مصوبه مورخ ۲۸/۰۸/۱۴۰۳ به شرح پیوست 

موافقت شد.
۸- مقرر شد عناوین شرکت های »طراحی و ساختمان نفت«، »لوله گستر اسفراین«، 
»هلدینگ های نیروگاهی برق مناطق غرب، شرق و مرکزی«، »تولید نیروی برق شاهرود«، 
»تولید و بهره برداری سد و نیروگاه شهید عباسپور« و »ماشین سازی تبریز« از فهرست 
پیوســت بند )۶( مصوبه مورخ ۱۵/۰۵/۱۴۰۳ خارج گردند. بر این اساس با تغییر روش 

واگذاری شرکت های یاد شده از بورس به مزایده موافقت شد.
۹- با اصلاح بند )۲( مصوبه مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۱۱ موضوع تعیین قیمت پایه و شرایط 
عرضه سهام شرکت های »فولاد مبارکه اصفهان« و »ملی صنایع مس ایران« به شرح زیر 
موافقت و مقرر شد به جای عبارت »به صورت نقد«، بند زیر به عنوان بند )ج( اضافه گردد:
ج( پرداخت وجه معامله طی مهلت ۲۰ روز کاری از روز عرضه و به صورت زیر خواهد بود:

 ۱- معادل ۱۰ درصد از طریق اتاق پایاپای شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار 
و تسویه وجوه.

 ۲- معادل ۹۰ درصد خارج از اتاق پایاپای از طریق واریز به حساب اعلام شده توسط 
خزانه داری.

تبصره: چنانچه خریدار آســتان قدس رضوی باشد، سازمان خصوصی سازی پس از 
دریافت تأئیدیه صادر شده از سازمان برنامه و بودجه کشور مبنی بر اجازه پذیرش مطالبات 
آستان از سوی سازمان یاد شده به جای واریز وجه، نسبت به امضای فرم تسویه و قطعیت 
معامله اقدام خواهد نمود.این تصویب نامه در اجرای قسمت اخیر ماده )۳۹( قانون اجرای 

سیاست های کلی اصل )۴۴( قانون اساسی ابلاغ می گردد.

دولت از سهامداری ایران خودرو و سایپا خارج می شود

 FATF رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: پذیرش و توسعه
ضمن بهبود شفافیت مالی موجب توسعه روابط بین المللی،  سرمایه گذاری خارجی، کاهش 
خطرپذیری، رفع پولشویی از اقتصاد کشور و رونق تجارت خارجی و کاهش هزینه های 

مبادلات مالی برای کشور خواهد شد.
صمد حسن زاده در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران، روسای کمیسیون های ۲۰ گانه اتاق ایران و روسا و نمایندگان تشکل های اقتصادی 
اظهار داشــت: در هفته گذشــته فرصتی فراهم شد با اعضای هیات رییسه در خدمت 
رئیس جمهور باشیم و در خصوص جذب سرمایه گذاری خارجی، FATF، توسعه تجارت 
و ناتــرازی انرژی صحبت کنیم و به طور قطع نتایج این دیدارها می تواند برای بخش 

خصوصی مثبت باشد.
وی با اشــاره به نظر مثبت رئیس جمهور درباره پیوســتن به FATF و موافقت رهبر 
معظم انقلاب برای بررسی مجدد آن در مجمع افزود: اکنون باید منتظر باشیم تا مجمع 
تشخیص مصلحت نظام تصمیم گیری کند و بخش خصوصی نیز از طریق ارتباطات با 

مسئولان همکاری خود را اعلام می کند.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران ادامه داد: پیگیری این مسایل 
می تواند برای بخش خصوصی نوید بخش باشد و جمع بندی عقلا و دلسوزان در تعاملات 

مالی و شفاف شکل بگیرد.
وی با بیان اینکه کشــورمان با یک ســری مسایل و مشکلات بزرگ در حوزه ارزی، 

پولی و بانکی و ناترازی انرژی مواجه اســت، گفت: چندین ســال است که کمبودهایی 
دیده می شود و از اول امسال تشدید شده است و فعالان اقتصادی با مشکل روبرو شدند.

وی بیان داشــت: اتاق با مســئولان کشور و تمامی حوزه های اقتصادی نامه نگاری 
و جلســه برگزاری کرده اســت و محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی طرحی به 
عنوان بازار مبادله ارزی را برای اتاق تهیه کرد و با حضور روسای اتاق ها و توضیحات در 
مبادلات ارزی این بازار شروع شده است، این بازار اکنون از سوی بخش خصوصی اجرا 
می شود که در ادامه برنامه اگر نواقصی دیده شود با مسئولان مربوطه بررسی خواهد شد.

حسن زاده عنوان کرد: یکی از حوزه های  پرچالش از سال ۱۳۹۷ تا کنون بحث توافق 
های ارزی است که با راه اندازی بازار توافقی امیدواریم مشکلات صادرکنندگان حل شود.

وی تاکیــد کرد: جهش در نرخ ارز، قیمت مواد اولیه و هزینه واردات را برای فعالان 
اقتصادی دچار مشکل کرده است جلساتی با رییس کل بانک مرکزی برگزار شد و این 
مسایل اعلام شد که رییس کل بانک مرکزی قول داد که ۲۵۰ همت برای افزایش سرمایه 
و نقدینگی به بانک ها تزریق شود تا به واحدهای کوچک و متوسط پرداخت گردد که 

انتظار می رود تامین نقدینگی بنگاه ها مورد توجه دولت قرار گیرد.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران با اشاره به اینکه اتاق بسته ای 
در خصوص خســارت های بخش خصوصی در ناترازی انرژی و تعطیلی ها تهیه کرده 
است، گفت: طبق قانون باید این خسارت ها پرداخت شود اما وزارت نیرو و سازمان های 
مربوطه نمی توانند با شرایط کمبود منابع مالی هزینه مورد نظر را پرداخت کنند، پیشنهاد 

داده ایم که آنها بدهی ها را در زمان های مختلف پرداخت کنند.
وی گفت: انتظار بخش خصوصی از دولت چهاردهم این اســت که ملاحظات این 
بخش را در تصمیم گیری ها لحاظ کند ضمن اینکه وفاق ملی با ایجاد اعتماد در جامعه 

شکل می گیرد.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران ابراز امیدواری کرد تعامل ها و 
همفکری ها به ارتباط بخش خصوصی و دولت بیانجامد و شرایط پایداری برای اقتصاد 

کشور فراهم کند.

پذیرش FATF منجر به بهبود شفافیت مالی و توسعه سرمایه گذاری خارجی می شود 
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خروجشدیدنقدینگیازصندوقهایدرآمدثابت

      رشد سریع شاخص کل بورس در کنار خروج نقدینگی از بازارهای موازی، چشم انداز تازه ای برای سرمایه گذاران ترسیم کرده است. از 
افزایش نرخ بازدهی اوراق اخزا تا جابه جایی پول از صندوق های درآمد ثابت، شواهد نشان می دهد که سرمایه های سرگردان بار دیگر بازار 

سرمایه را به عنوان مقصدی جذاب انتخاب کرده اند. آیا این روند صعودی ادامه خواهد داشت؟

 ارزش دلاری بازار سرمایه ایران چقدر 
است؟

بر اســاس آخرین آمار، ارزش دلاری کل بازار 
ســرمایه در دی ماه امسال، به ۱۲۹ میلیارد دلار 
و ارزش ریالی این بازار به ۱۰، ۴۸۵ هزار میلیارد 

تومان رسید.
اطلاعات آماری نشــان می دهد ارزش دلاری 
صنایع »محصولات شــیمیایی، فلزات اساسی و 
شرکت های چند رشــته ای صنعتی« در دی ماه 

امسال بیش از سایر صنایع بوده است.
ارزش دلاری صنعت محصولات شیمیایی ۳۳ 
میلیــارد دلار، فلزات اساســی ۲۳ میلیارد دلار، 
شرکت های چند رشته ای صنعتی ۱۱ میلیارد دلار، 
اســتخراج کانه های فلزی ۹ میلیارد دلار، بانک ها 
وموسسات اعتباری ۸ میلیارد دلار، فرآورده های 
نفتی، کک و سوخت هســته ای ۸ میلیارد دلار، 
سرمایه گذاری ها ۷ میلیارد دلار، خودرو و ساخت 
قطعــات ۴ میلیارد دلار، ســیمان، آهک و گچ ۳ 
میلیارد دلار و دارویی ۳ میلیارد دلار در این بازه 

زمانی رسیده است.
بر این اساس، ارزش دلاری ۷ صنعت بزرگ بازار 

سهام به ۹۹ میلیارد دلار رسیده است.
بر اســاس این گــزارش، ارزش ریالی صنعت 
محصولات شیمیایی ۲،۶۵۸ هزار میلیارد تومان، 
فلزات اساســی ۱،۸۴۲ هــزار میلیــارد تومان، 
شــرکت های چند رشــته ای صنعتی ۸۷۳ هزار 
میلیــارد تومان، اســتخراج کانه های فلزی ۷۲۰ 
هزار میلیارد تومان، بانک ها وموسســات اعتباری 
۶۸۱ هــزار میلیارد تومــان، فرآورده های نفتی، 
کک و سوخت هسته ای ۶۴۷ هزار میلیارد تومان، 
سرمایه گذاری ها ۵۶۲ هزار میلیارد تومان، خودرو 
و ســاخت قطعــات ۳۵۵ هزار میلیــارد تومان، 
ســیمان، آهک و گچ ۲۶۸ هزار میلیارد تومان و 
 دارویی ۲۳۸ هزار میلیارد تومان در دی ماه امسال

 رسیده است.

 چــاره ای جز حــذف قیمت گذاری 
دستوری نداریم

یک نماینده مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: 
با توجه به تأکید برنامه هفتم توسعه، چاره ای جز 
حذف قیمت گذاری دســتوری و نزدیک شــدن 

قیمت های ارز به هم نداریم.
غلامحســین زارعی نماینده مجلس شــورای 
اسلامی در گفتگو با خبرنگار مهر با تاکید بر لزوم 
حذف قیمت گذاری دســتوری اظهار کرد: طبق 
قانون برنامه هفتم توسعه، ما باید به سمتی حرکت 
کنیم که قیمت های دستوری را کمتر شاهد باشیم. 
یکی از مســائلی که در حوزه اقتصاد وجود دارد 
تفاوت در نرخ های مختلف ارز است که ناخواسته 

منجر به رانت هم می شود.
وی عنوان کرد: قرار بر این شد که دولتمردان 
بازار تجاری ارز را راه اندازی کنند و قیمت ها را به 
هم نزدیک کنند. انتظار ما از دولت این بود که نرخ 
شناور همراه با نظارت و مدیریت باشد که متأسفانه 
در بخش مدیریت کردن نرخ ها، ضعف وجود دارد.

این نماینده مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: بخش زیــادی از افزایش نرخ ارز دلایل غیر 
اقتصــادی دارند و بخشــی از آن نیز جنبه روانی 
دارد. این افزایش قیمت ها تورم ایجاد می کنند. ما 
از رئیــس جمهور و وزرای مربوطه می خواهیم به 

بخش روانی توجه و آن را کنترل کنند.
زارعــی در پایان تصریح کــرد: ما چاره ای جز 
حرکت به ســمت حذف قیمت گذاری دستوری 
نداریم اما این مســائل یک شبه به وجود نیامدند 
که با تصمیم گیری یک دفعه ای از بین بروند. اینها 
باید به تدریج اتفاق می افتاد و زیرساخت های لازم 
برای آن را ایجاد می کردیم تا به مردم و سفره های 

مردم فشار وارد نشود.

 واکسن های تولید داخل سالانه جان 12 
هزار مارگزیده را نجات می دهد

معاون امور زنان و خانواده رییس جمهور گفت: 
واکسن های تولید داخل سالانه جان ۱۲ هزار نفر 

از افراد مارگزیده را نجات می دهد.
 همایش و مراســم گرامیداشت صدمین سال 
تأســیس تحقیقات واکسن و ســرم سازی رازی 
زیرمجموعه ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشاورزی با حضور معاون امور زنان و خانواده رئیس 
جمهور، وزیر جهاد کشاورزی و رؤسا سازمان های 
دامپزشکی و تات در محل سالن اجلاس برگزار شد.

زهرا بهروزآذر، معاون امور زنان و خانواده رئیس 
جمهور در ادامه همایش گفت: مؤسسه تحقیقات 
واکســن و سرم ســازی رازی یکی از مهمترین، 
کهن ترین و معتبرترین مراکز تحقیقاتی کشــور 
است که نقش مهمی در توسعه علمی و حفاظت 

از سلامت جامعه داشته است.
وی افزود: همین که این مؤسسه توانسته یک 

قرن را طی کند و رشد کند جای قدردانی دارد.
وی اظهار کرد: نســل دهه ۶۰ و ۷۰ استفاده 
بســیاری از محصولات این مرکــز تحقیقاتی و 
علمی داشــته و محصولات آن بخشی از دغدغه 
 مادران را کاهش داده اســت. امــروز اگر دغدغه

 بیماری فلج اطفال وجود ندارد مرهون دانشمندان 
داخلی است.

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور با بیان 
این که برنامه های این مؤسسه برای کشور بسیار 
ارزشــمند است، تصریح کرد: ما در حوزه خانواده 
دغدغه ما حفظ سلامت خانواده ها بوده که اقدامات 

این مرکز راهگشا است.
وی عنوان کرد: امروز ســالانه از مرگ قطعی 
۱۲ هزار نفر از مار گزیدگی در کشــور جلوگیری 
می شود که نجات جان یک انسان به معنی حیات 

به جامعه است.

وضعیت سوخت 
نیروگاهی مناسب 
است

وزیر نیرو گفت: با همت شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی و شرکت ملی گاز، سوخت رسانی روزانه بر حسب سوخت معادل به نیروگاه ها مناسب است و اکنون میزان خاموشی ها 
کاهش یافته است.عباس علی آبادی در حاشیه بازدید از چهاردهمین نمایشگاه بین المللی انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق در جمع خبرنگاران با بیان اینکه  شاهد کاهش خاموشی های 
برنامه ریزی شده در سراسر کشور هستیم، اما همچنان نیازمند صرفه جویی از سوی مردم در بخش های مختلف به ویژه بخش خانگی در مصرف برق و گاز هستیم، اظهار کرد: مدیریت مصرف 

امری مهم است  تا در روزهای سرد پیش رو، سوخت بیشتری برای نیروگاهها و دیگر بخش های مولد کشور تخصیص داده شود.
وی افزود: همت شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی و شرکت ملی گاز، سوخت رسانی روزانه بر حسب سوخت معادل به نیروگاه ها مناسب است و شاهد کاهش خاموشی ها هستیم.

وزیر نیرو درخصوصث وضعیت انرژی های تجدید پذیر، گفت: ظرفیت نصب شده تولید برق تجدیدپذیر ایران از مرز ۱۵۰۰ مگاوات گذشته و تا پایان سال جاری این طرفیت به حدود ۱۸۰۰ 
مگاوات خواهد رسید.به گفته وی هدفگذاری شده در دولت چهاردهم، ظرفیت تولید برق تجدیدپذیر به حدود ۳۰ هزار مگاوات برسد، این هدفگذاری ماست و تلاش می کنیم درصد بالایی از 

آن محقق شود.

حرکت نظام مند نظام ارزی و اقتصادی کشور به سمت تجمیع معاملات ارزی در یک 
بازار مرجع توافقی، یکی از اقدامات اخیر سیاستگذار پولی در کشور است که شبهاتی را 
به همراه داشته است. با این حال، به نظر می رسد اولین پیامد مثبت این سیاست، حذف 

رانت های ارزی و ایجاد بستر شفاف معاملاتی در نظام ارزی کشور باشد.
نشست سران قوا با موضوع مدیریت بازار ارز برگزار شد و محمدرضا فرزین -  رئیس کل 
بانک مرکزی - در این جلسه، طی گزارشی مولفه های موثر بر بازار و نرخ ارز را ارائه داد.

رئیس کل بانک مرکزی ضمن اشاره به ضرورت و لزوم تقویت عرضه ارز در بازار و 
مدیریت تقاضاهای ارزی، بر موضوعاتی از جمله »تاکید بر اختیارات کامل بانک مرکزی 
برای ساماندهی و نظارت بر بازار رمزارزها بر اساس قانون بانک مرکزی«، »تعمیق بازار 
ارز تجاری و حضور کلیه شرکت های صادراتی در این بازار« و »کنترل و مدیریت تقاضای 
ارز تجاری با همکاری دستگاه های ذیربط از طریق نظارت بر کلیه ثبت سفارش ها بر 

اساس تقاضاهای واقعی« تاکید کرد.
هفته گذشــته نیز، ســکاندار وزارت اقتصاد به همراه رئیس کل بانک مرکزی در 
صحن علنی مجلس شورای اسلامی در حضور نمایندگان به ارائه گزارشی از وضعیت 
سیاست گذاری ارزی پرداختند. بانک مرکزی از اواخر آذرماه سال جاری تصمیم به آغاز 
به کار سامانه ارز تجاری در مرکز مبادله ارز و طلای ایران کرد. براساس این تصمیم، 
در مرحله اول، ارز اشخاص که تقریبا ۱۵ درصد از میزان مبادلات ارزی سامانه نیما را 
تشکیل می داد، در سامانه ارز تجاری )توافقی( عرضه و متعاقب آن نرخ ارز نیمایی به 

صورت توافقی در سامانه مبادله شد.
اگر چه این تصمیم باعث جهش نرخ ارز شد، اما سیاست گذار ارزی مصمم است که 
با تعدیل نرخ های ارز، از توزیع رانت ارزی جلوگیری کند. رانتی که به گفته وزیر امور 
اقتصادی و دارایی، در سال گذشته به ۱۷۰۰ هزار میلیارد تومان رسید. البته باید اشاره 
داشــت که پیامد توزیع رانت ارزی در سال های اخیر و حتی در چند دهه اخیر دامن 

اقتصاد ایران را گرفته است.
بسیاری از کارشناسان اقتصادی معتقد هستند که سیاست دولتی چند نرخی بودن 

ارز، با هدف حمایت از اقشار کم درآمد جامعه و جلوگیری از کاهش قدرت خرید آنها 
در شــرایط تورمی اتخاذ شد، اما نظارت مناسبی بر قمیت گذاری نهایی محصولات و 
کالاها وجود ندارد که باعث شــده در نهایت اکثر محصولاتی که به آنها ارز ترجیحی 
و نیمایی تعلق می گیرد، در بازار با نرخ های آزاد به فروش برســد. این یعنی، مردم با 
وجود سیاست چند نرخی بودن ارز با هدف حمایت از اقشار کم درآمد، از این سیاست 
بهره ای نبرده و در طرف مقابل هر کســی که دسترسی مطلوبی به رانت ارزی داشته 

باشد، می تواند از آن استفاده کند.
کارشناســان اقتصادی همچنین معتقد هستند که برای برخورداری از یک اقتصاد 
شــفاف، در وهله نخست نیازمند، تک نرخی بودن ارز برای جلوگیری از هرگونه خام 
فروشی و کم فروشی در اظهارنامه ها هستیم. این گروه باور دارند که دسترسی به رانت 
ارزی در طول زمان به زیان تولید ملی تمام شده، وابستگی به واردات را افزایش داده 
و به کاهش فرصت های شــغلی در داخل کشور دامن زده که در نهایت تولید ناخالص 

داخلی مناسبی را به ارمغان نخواهد آورد.
در طرف مقابل، برخی دیگر از کارشناسان اقتصادی معتقد هستند که آزادسازی نرخ 

ارز در شرایط تحریمی و تورمی نتیجه مطلوبی به همراه ندارد و حتی نتیجه سیاست های 
مناسب را نیز خنثی می کند.

در هفته های اخیر نیز، نوسانات ارزی روند افزایشی را طی کرد. البته عوامل زیادی 
در این نوســان دخیل بود، اثر روانی آمدن ترامپ به کاخ ســفید و بالارفتن انتظارات 
تورمی، سال نو میلادی و افزایش تقاضا برای ارز و تعدیل نرخ ارز همگی باعث شد که 
ارز خارجی یک روند افزایشــی را طی کند. اما به عقیده بسیاری در نیمه دوم سال به 
ویژه سه ماه پایانی سال، تجربه نشان داده که میزان افزایش تقاضا برای ارز در کشور 
نسبت به سه فصل ابتدایی سال، بیشتر است که این موضوع نیز نمی تواند بی اثر باشد.

با این حال، از هفته جاری، شرکت های حوزه پتروشیمی به عنوان بزرگ ترین عرضه 
کنندگان ارز در کشور، ارز خود را در سامانه ارز تجاری مرکز مبادله عرضه می کنند که 

بی شک می تواند در تعدیل نرخ ارز توافقی اثر مطلوبی داشته باشد.
راه اندازی سامانه ارز تجاری برای اولین بار در تاریخ نظام پولی و ارزی کشور، شرایطی 
را فراهم کرده که یک بازار واقعی بر مبنای عرضه و تقاضا شکل بگیرد که در آن کشف 
قیمت محقق شود و معاملات بازار، شفاف و نظام مند باشد. به عبارتی برای اولین بار نظام 

ارزی کشور در حال حرکت به سمت یک نظام پرداخت رسمی ارز است.
طبق برخی شنیده ها در سال گذشته حدود ۱۸ میلیارد دلار ارز حاصل از صادرات 
به چرخه اقتصاد کشور بازنشگته است که با به نتیجه رسیدن عملکرد بازار ارز توافقی، 

حداقل ۱۰ میلیارد دلار از این میزان به چرخه اقتصاد تزریق می شود.
بدون شک، هر تغییر در سیاست گذاری پولی، اثراتی در اقتصاد هر کشوری به همراه 
دارد، اما به نظر می رسد حرکت نظام مند نظام ارزی کشور برای ورود به بازار ارز تجاری 

به عنوان یک بازار مرجع می تواند مانع بسیاری از هدررفت های ارزی در کشور باشد.
با این حال، هرگونه تغییر در سیاست ارزی، نیازمند بررسی های کارشناسانه است تا 
بتوان تمامی جوانب و پیامدهای اقتصادی هر گونه تصمیم را ارزیابی و سنجش کرد تا 
کمترین پیامد منفی و به اصطلاحی شوک اقتصادی را برای جامعه به ویژه اقشار کم 

درآمد در شرایط تحریمی و تورمی را به همراه داشته باشد.

تعدیل نرخ های ارز؛ چرا؟

رجا ابوطالبی، رشد شارپی شاخص کل از یک سو و مرور اتفاقات بازار ۱۳۹۹ از سوی دیگر سبب شده 
است که سهامداران خرد در بیم و امید باشند؛ امید برای جبران زیان از دست رفته و ترس ناشی از سقوط 
مجدد شاخص های بورسی!به همین بهانه برآن شدیم که مسیر پول را ردگیری کنیم تا چشم انداز مطلوبی 
از آینده بازار داشته باشیم، چرا که واضحا این پول های درشت هستند که سریع تر از سایرین بازار پر اقبال 

را شناسایی می کنند؛ خواه بورس باشد خواه مسکن، خودرو و یا حتی سپرده بانکی.
میانگین نرخ اوراق اخزا در دی ماه سال ۱۴۰۳ به عدد ۳۳ درصد رسید که بیشترین مقدار بعد از خرداد 
امسال بوده است. علیر غم این که در ظاهر رشد این نرخ سبب کم اقبالی به بازار سرمایه می شود، اما این 
اقبال به بازار بود که سبب رشد نرخ اخزاها شد. معامله گران این اوراق، بازار سرمایه را ارزنده شناسایی کرده 
و فشار فروش را در این اوراق ایجاد کردند. طبیعتا و با پیشی گرفتن عرضه کنندگان از تقاضاکنندگان، قیمت 
اوراق کاهش و نرخ آن افزایش پیدا می کند. به عبارت دیگر، افزایش نرخ بازدهی اخزا بیانگر این است که 
نقدینگی از این اوراق در حال خروج می باشد. اما می توان گفت که کدام بازار مقصد این سرمایه ها خواهد بود؟

برای پاسخ به این سوال باید گفت که نرخ این اوراق دقیقا یک ماه بعد از آغاز رشد شارپی بازار یعنی 
انتهای آبان ماه شروع شد که به خوبی این سیگنال را مخابره می کند که دارندگان اوراق روند صعودی را 
برای بازار متصور بودند. رشد شارپی بورس دارندگان اوراق را متقاعد کرد که حتی در قیمت های پایین در 
سمت فروشنده ظاهر شوند که خود سبب ایجاد اختلاف زیاد با قیمت سررسید شد که به دنبال آن رشد 
نرخ را به همراه داشت. صندوق های درآمد ثابت نیز دیگر رقیب بازار سهام به حساب می آیند. بستری که 
امکان کسب بازدهی بدون ریسک را فراهم می کند و قول بازدهی بالای ۳۲ درصد نیز به سهامدران خود 
می دهد. برای نشان دادن بزرگی این عدد باید به صحبت های عبدالناصر همتی، وزیر اقتصاد، اشاره کرد 
که مدعی شد سود خالص بنگاه های تولیدی کشور به ۱۲ درصد نزول پیدا کرده است. این یعنی اشخاصی 
که مشــقت های تولید را به دوش می کشند بازنده اصلی این ماجرا خواهند بود و خود آن ها نیز به جای 
تخصیص سرمایه به خط های تولیدیشان، سرمایه خود را به بازار بانکی یا صندوق های درآمد ثابت شیفت 

می دهند. این اتفاق نیز به وضوح خون بازار را می کشد و وضع تولید و بورس را بدتر می کند.
اما با بررسی های ورود و خروج پول به این صندوق، دیگر روزنه امید به ادامه روند بازار ایجاد می شود.

همان طور که مشــخص است، خروج پول از صندوق های درآمد ثابت در پاییز امسال نزدیک به هزار 
و پانصد میلیارد تومان بوده اســت. واضحا این پول های سرگردان به دنبال مقصدی برای سرمایه گذاری 
مجدد برمی آیند که رکود بازارهای مســکن و خودرو توانســت هدایت نقدینگی را در مسیر درستی قرار 
دهد. سرمایه گذاران صندوق های درآمد ثابت بعد از فروش سهام خود، تنها ۲ بازار هدف را پیش پای خود 
می دیدند؛ طلا و بورس! چرا که طلا از ابتدا پاییز ۱۴۰۳ تا به امروز قریب به ۴۰ درصد و شاخص کل نیز 
۳۵ درصد رشد را تجربه کردند که همین گزاره به خوبی ورود پول به این طبقه دارایی ها را تایید می کند.

باید یادآوری کرد که به واسطه تحمیل انواع ریسک ها، بازار سرمایه در سال ۱۴۰۳ هیچ گاه نمی توانست 
بیشتر از ۷ روز سبزپوش بماند و نااطمینانی به بازار سمت عرضه ها را تقویت می کرد. اما اکنون سقف تاریخی 
شــاخص فرو می ریزد، ارزش معاملات خیال عقب نشینی ندارد و پول های سرگردان نیز بازاری ارزنده تر 

از بازار سرمایه پیدا نکردند. واضحا تداوم این روند اعداد شاخص کل را بیش از پیش رشد خواهد داد.  

سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن از اعطای اراضی دولتی به 
طور رایگان و ۹۹ ساله برای ساخت مسکن کارگران خبر داد.

 علی نبیان سرپرســت سازمان ملی زمین و مسکن با بیان اینکه 
برای ساخت مسکن کارگران اراضی دولتی به طور رایگان و ۹۹ ساله 
در اختیار کارگران قرار می گیرد، گفت: در کنار هر کارخانه ای زمین 
داشته باشیم و کارگران آن کارخانه اعلام نیاز کنند بر اساس تفاهمات 
انجام شده این اراضی در اختیار کارفرماها برای ساخت مسکن کارگران 

قرار داده می شود.
وی ادامــه داد: در این باره تفاهمی بین وزارت راه و شهرســازی 

)سازمان ملی زمین و مسکن( با صنایع مختلف و وزارت صمت صورت پذیرفته است و در حال پیگیری هستیم. هفته گذشته همزمان 
با کلنگ زنی بیمارستانی در پرند ساخت واحدهای مسکونی برای کادر درمان را پیگیری کردیم و دستور وزیر این بود که در کنار این 
بیمارستان اراضی برای تأمین مسکن کادر درمان این بیمارستان در نظر گرفته شود و برای نیروهای کار هم همین مدل را اجرا می کنیم.

سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن تاکید کرد: قرار بر این شده در کنار کارخانجات اگر زمین دولتی وجود داشته باشد به صورت 
الحاق شــهرک مســکونی ایجاد شود که این اقدامات شروع شده اند و بخشی از ۵۳ طرح و پروژه مسکنی و شهرک جدید به تأمین 
مسکن نیروی کار صنایع اختصاص پیدا کرده است.نبیان درباره نظارت بر کارفرمایان برای ساخت مسکن کارگران در اراضی دولتی 
تاکید کرد: تمام این واحدهای مسکن برای کارگران به سامانه معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی متصل می شوند و 
پروژه در آن چارچوب دنبال می شود و این پروژه ها جدا از نهضت ملی مسکن نخواهد بود.سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن با 
اشاره به عدم توان مالی کارگران برای پرداخت اقساط پروژه های نهضت ملی مسکن اظهار داشت: در مدل مسکن نیروهای مسلح 
بخشی از منابع از بانک مرتبط با این حوزه تأمین می شود، در بخش صنعت هم این تأمین مالی می تواند از بانک مرتبط با این موزه 

انجام شود و کارخانه های دولتی هم بخشی از منابع را خودش تأمین می کند.

سال گذشــته در دهه فجر دولت سیزدهم از طرح کالابرگ 
الکترونیکی رونمایی کرد. آیا در بهمن ۱۴۰۳ نیز شــاهد اجرای 

این طرح خواهیم بود؟
 طرح کالابرگ الکترونیکی که با نام طرح فجرانه هم شناخته 
می شــد از بهمن ۱۴۰۲ تا اردیبهشت ۱۴۰۳ اجرا شد. دولت در 
قالب ایــن طرح برای یارانه بگیران دهک های ۱ تا ۹ مبلغ ۲۲۰ 
هزار تومان واریز می کرد که یارانه بگیران با این مبلغ می توانستند 

۱۱ قلم کالای اساسی را خریداری کنند.
در حالی که در بهار ۱۴۰۳ بارها تأکید شد اجرای این طرح در 

سال جاری ادامه پیدا خواهد کرد، در ماه های بعد دیگر خبری از اجرای این طرح و طرح های مشابه آن نشد و گفته شد که در 
قانون بودجه ۱۴۰۳ هیچ بودجه ای برای اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی در نظر گرفته نشده است.

 با نزدیک شدن به ماه بهمن و سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، شایعاتی در خصوص احتمال اجرای مجدد این طرح شنیده می شود
فاطمــه مهاجرانی، ســخنگوی دولــت چهاردهم به تازگی در یک نشســت خبری اعــلام کرد که دولــت در صورت لزوم 
بســته های حمایتی به مردم اعطا خواهد کرد. ســخنگوی دولت گفت: جلســات تنظیم بازار به صورت مرتب برگزار می شود و 
 تلاش دولت بر این اســت که افزایش قیمت ها متناســب با توان خرید مردم باشــد. در صورت نیاز بسته های حمایتی متناسب

  با شرایط داده خواهد شد.
با توجه به سخنان سخنگوی دولت به نظر می رسد که دولت چهاردهم نیز ممکن است به بسته های حمایتی نظیر یارانه کالابرگ 
روی بیاورد و این احتمال وجود دارد که زمان رونمایی از این بسته ها همزمان با دهه فجر و سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی باشد. 
همچنین ماه رمضان نیز در پیش است و دولت چهاردهم می تواند به دهک های کم درآمد جامعه یارانه کالابرگ یا بسته های کمک 

معیشتی اعطا کند. باید دید آیا دولت چهاردهم در نهایت به اجرای چنین طرح هایی تمایل نشان خواهد داد یا خیر.

واریز یارانه جدید در راه است؟ این گروه برای دریافت مسکن رایگان اقدام کنند

تحلیلگر ارشد بلومبرگ معتقد است: سال ۲۰۲۵، برای بیت کوین بسیار خوب آغاز 
شده زیرا از بسیاری دارایی های دیگر پیشی گرفته است.

 اریــک بالچوناس توییت کرد که بزرگترین ارز دیجیتال جهان از نظر ارزش بازار، 
بیت کوین، در میان بهترین ها در ســال ۲۰۲۵ قرار دارد و بدترین عملکردها تاکنون 

شامل چین، خزانه داری و لیتیوم است.
رابرت کیوساکی، سرمایه گذار و کارآفرین برجسته که به خاطر کتاب پرفروش  خود 
»پدر پولدار، پدر بی پول« نیز شناخته شده است، پیش بینی دیگری از قیمت بیت کوین 
برای سال ۲۰۲۵ ارائه کرده است. در واقع، او چشم انداز قیمت بیت کوین که قبلا در 

ماه دسامبر بیان کرده بود را تعدیل کرده است.
کیوســاکی ۲ بار در ماه دســامبر توییت کرد که انتظار دارد ارز دیجیتال پیشگام 
جهان در سال ۲۰۲۵ تا ۳۵۰هزار دلار افزایش یابد. دلیل اصلی ادعای وی این بود که 
اکنون ایالات متحده، رئیس جمهور طرفدار رمزنگاری دارد که در طول مبارزات انتخاباتی 
خــود وعده پذیرش بیت کوین و کریپتو، اجرای قوانین کافی برای آنها و حتی ایجاد 

ذخیره اســتراتژیک بیت کوین برای این کشور طی چهار سال آینده ریاست جمهوری 
ترامپ را داده است.

علاوه بر این، در طول ســال ۲۰۲۴ و قبل از آن، کیوســاکی اغلب به رشد سریع 
بدهی ملی ایالات متحده و هزینه های بیش از حد دولت اشاره کرده است، همچنین 
این مورد  که بانک مرکزی فدرال رزرو میلیاردها دلار آمریکا چاپ کرده و ارزش دلار 

آمریکا و قدرت خرید را کاهش داده است.
کیوســاکی پس از دو برابر کردن پیش بینی ۳۵۰هزار دلاری خود برای بیت کوین 
در سال ۲۰۲۵، در تاریخ دوم ماه ژانویه توییتی منتشر کرد و چشم انداز قیمت خود 
را اندکی تعدیل کند. این بار، او در توییتی نوشــت که انتظار دارد قیمت بیت کوین 
حداقل تا ۱۷۵هزار دلار صعود کند و پس از آن شــاید رشــد آن به سطحی که قبلا 

ذکر کرده است افزایش یابد.
بیت کوین با فرا رسیدن سال ۲۰۲۵، از اول ژانویه، شاهد افزایش قیمت چشمگیر 
۴.۸۶ درصدی بوده و توانسته است از ۹۳هزار دلار به پایین ترین سطح خود بازگردد 

و قیمت تقریبا ۹۷هزار و۶۰۰ را به دست آورد.
بیزنس گزارش کرد، بسیاری از کارشناسان انتظار و امید صعودی قیمت بیت کوین 
در ســال جاری را دارند و امیدوارند که بیت کوین ۱۰۸هزار دلار را دوباره به دســت 

آورد و بالاتر رود.
مجمــوع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتــال در حال حاضر ۳.۵۱ تریلیون دلار 
برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل ۰.۶۲ درصد بیشتر شده است. در حال 
حاضر ۵۵.۶۰ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین اســت که ۰.۰۴ 

درصد کاهش روزانه را ثبت کرده است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۸۸.۴۳ میلیارد دلار است که 
۲۸.۹۹ درصد کاهش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر 
۸.۲۵ میلیارد دلار است که ۹.۳۳ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال 
بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۷۹.۷۷ میلیارد دلار است که ۹۰.۲۰ درصد 

از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

پیش بینی قیمت بیت کوین در سال 2۰2۵
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کشاورزی 

راهاندازینخستینسکوفروش
قیمتگوشتقرمزرامیشکند

      سرشماری کشاورزی استان سمنان نشان داد که تعداد بهره برداران نسبت به یک دهه قبل بیشتر شده اما به زعم کارشناسان این یک نکته 
منفی در استان است.

ایجاد زنجیره تولید 
یک نقطه مثبت بوده 
که کمک بسیاری به 
بهبود تولید می کند؛ 

ضمن اینکه مالیات 
ارزش افزوده در 
انتهای زنجیره از 

مصرف کننده اخذ 
می شود.

 تولید ۶۰ میلیارد دز واکسن طی 22 
سال گذشته توسط موسسه رازی 

رئیس موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی 
رازی گفت: طبق آمارها در بین سال های ۱۳۸۰ 
تا ۱۴۰۲ بیش از ۶۰ میلیارد دز انواع واکسن در 
حوزه های انســانی و دام و طیور تولید و عرضه 

شده است.
»علی اســحاقی« در مراســم گرامیداشــت 
صدمین سال تاسیس موسسه تحقیقات واکسن 
و ســرم ســازی رازی که با حضور مسئولان در 
سالن اجلاس سران برگزار شد، افزود: این موسسه 
یکصد سال ســابقه و تجربه در تولید واکسن و 
فراورده های بیولوژیک دارد که قانون آن در ۱۶ 

دی ماه ۱۳۰۴ تصویب و ابلاغ شد.
رئیس موسسه تحقیقات و سرم سازی رازی 
اظهار داشت: موسسه در حوزه پزشکی با تولید 
واکسن فلج اطفال طی ۴۰ سال اخیر بالغ بر ۶۰۰ 
میلیون دز تولید داشــته که توانسته جان بیش 
از ۱۰۰ میلیــون کودک را نجات بدهد که همه 
اینها مرهون زحمات محققان موسسه رازی است.

وی تصریح کرد: در کنار واکسن های انسانی، 
دام و طیور، سرم های درمانی برای مارگزیده و 

عقرب گزیدگی تولید می شود.
وی بــا بیان اینکه موسســه رازی دارای ۱۵ 
آزمایشــگاه مرجع در کشور اســت گفت: این 
موسسه نقش ارزنده ای در حفظ سلامت انسانی، 
دام و طیور دارد.اسحاقی افزود: موسسه رازی تاثیر 
بسزایی در خودکفایی دارد و یا در زمان بحران ها 
اقدامات موثری داشته است.وی دیدگاه و تحلیل 
های نادرســت، مقایسه واکســن سازی با سایر 
صنایع، نگاه تجاری به واکسن، نیاز به علوم بین 
رشــته ای و تکنیک های بالا، نیاز به دستگاه ها 
و تجهیزات با تکنیک های بالا، نیاز به مدیریت 
و تمرکــز علمی بالا و مقررات پیچیده جهان در 
تولید واکسن را از علل عقب ماندگی این موسسه 
دانست.رئیس موسسه تحقیقات واکسن و سرم 
سازی رازی اظهار داشت: در جهان ۲۴ واکسن 
پزشــکی، حوزه دام ۴۲ واکسن، حوزه طیور ۶۲ 

واکسن و آبزیان چهار واکسن تولید می شود.
وی یاداور شد: در کشور ما در حوزه پزشکی 
۱۴ واکســن، دام ۲۵ واکســن و در طیور تعداد 
زیادی تولید می شود.وی با بیان اینکه در حوزه 
آبزیان واکســن تولیدی نداریم، گفت: هنوز در 
ایــن بخش اتو واکســن تولید می شــود که با 
کمک شــرکت های دانش بنیــان می تواند به 
واکســن تبدیل شود.اسحاقی یکی از مشکلات 
این موسسه را کمبود نیروی انسانی عنوان کرد 
و افزود: این موسسه نیازمند منابع انسانی است 
زیرا اکنون ۵۰ درصد پرسنل شرکتی هستند که 
این خطرناک است.وی زیرساخت های موسسه 
رازی را فرســوده دانســت و اظهار داشت: این 
موسسه ۶۰ هزار متر مربع فضا دارد که نیازمند 

اصلاح ساختار جدی است.
 در مراسم گرامیداشت صدمین سال تاسیس 
موسسه تحقیقات واکســن و سرم سازی رازی 
پرفســور »عباس شــفیعی«، »زهرا بهروز آذر« 
معاون امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری و 

»غلامرضا نوری قزلجه« حضور داشتند.

 دستیابی به دانش فنی تولید فرم 
آلی عنصر روی برای تغذیه دام و طیور

 رئیس موسسه تحقیقات علوم دامی کشور 
از دستیابی به تولید دانش فنی فرم آلی ماده 
معدنی روی به منظور کاربردهای تغذیه ای در 

صنعت دامپروری خبر داد.
به گــزارش از وزارت جهاد کشــاورزی، 
»حسن خمیس آبادی« با اشاره به اینکه عنصر 
روی یکی از عناصر معدنی است که حضور آن 
در بیش از ۷۰ نوع آنزیم در بدن پستانداران 
به اثبات رسیده است، گفت: اکنون دانش فنی 
تولید فرم آلی روی توسط محققان علوم دامی 
کشور به دست آمده و شرایط تهیه محصولی 
با خلوص بالا و بازده مناســب بهینه و نتایج 
آن بر روی حیوان زنده نیز بررسی شده است.

رئیــس موسســه تحقیقات علــوم دامی 
کشــور با بیان اینکــه در ســال های اخیر 
استفاده از شــکل های دیگر مواد معدنی به 
غیــر از نمک های معدنی مــورد توجه ویژه 
قرار گرفته است، افزود: طی سال های اخیر، 
روی مصرفــی معمولا به  صــورت نمک های 
معدنی آن به شــکل  اکســید یا سولفید در 
جیره غذایی حیوانات اســتفاده می شد. این 
نمک های معدنی در محیط های با pH پایین 
)مانند ابتدای سیستم گوارشی( تجزیه شده 
و در نتیجــه جذب این مواد معدنی به  دلیل 
تضاد اجزا کاهش می یابد.ویT پایداری بیشتر 
در ابتدای سیستم گوارشی، کاهش هدررفت 
مواد معدنی، جذب بالاتر و راحت تر در بافت 
پوششی روده کوچک، افزایش میزان زیست 
فراهمی شــکل آلی روی، کاهش در مصرف 
میــزان ماده معدنی و کاهــش آلودگی های 
محیط زیستی، از مهمترین مزایای استفاده از 
فرم آلی روی به شمار می رود که خمیس آبای 
به آنها اشاره کرد.خمیس آبادی گفت: میزان 
مکمل روی مورد نیاز در طیور ۱۲۰ میلی گرم 
به ازای هر کیلوگرم برآورد می شــود که در 
صورت استفاده ۳۰ درصدی فرم آلی این ماده 
معدنی، برابر با ۴۵۰ تن مکمل روی در سال 
است، البته آمار مصرف واحدهای دامپروری 
را نیــز باید به این عدد اضافه کرد که در کل 
پیش بینی می شود کل نیاز به این ماده معدنی 

در سال، حدود ۱۵۰۰ تن باشد.

حفظ عرصه های 
تحقیقاتی از هجوم 
ساخت مسکن 
ضروری است

رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی گفت: حفظ عرصه های تحقیقاتی از هجوم ساخت مسکن ضروری است.
 همایش و مراسم گرامیداشت صدمین سال تأسیس تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی زیرمجموعه سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی با حضور معاون امور زنان و خانواده 

رئیس جمهور، وزیر جهاد کشاورزی و رؤسا سازمان های دامپزشکی و تات در محل سالن اجلاس برگزار شد.
غلامرضا گل محمدی، رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی )تات( در این همایش گفت: فعالیت مؤسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی با بحران طاعون گاوی آغاز 

شد. امروز علاوه بر ریشه کنی فلج اطفال در دهه ۷۰ خورشیدی با کمک وزارت بهداشت در دوره پاندومی کرونا در سال های اخیر نقش بسزایی داشت.
وی افزود: یکی از ۵ تا ۶ واکسن نوترکیب در دنیا مربوط به این مرکز است. همچنین یکی از واکسن های انشقاق جهان محصول تلاش محققان کشور و مربوط به مؤسسه رازی است.

وی یادآور شــد: امروز هزینه کل این مؤسســه ۲۵ میلیون دلار اســت اما اثربخشی آن فقط در واکسن ها بالای ۴۰۰ میلیون دلار ارزش افزوده داشته که سلامت و امنیت کشور را نیز 
تأمین می کند.

یک مسئول صنفی گفت: اتحادیه سراسری دامداران با کمک سازمان تعاون روستایی قرار است سکوهای فروش از تولید به مصرف راه اندازی کند 
که هر کیلوگرم گوشت گوساله نر به ۴۵۰ هزار تومان کاهش می یابد.

 بازار گوشت یکی از اقلام کالای اساسی بوده که تأمین آن کمک زیادی به سلامت جامعه به لحاظ پروتئینی می کند. در حال حاضر قیمت گوشت 
مرغ تا حدودی کاهشی است اما نرخ گوشت قرمز با وجود کاهش قیمت دام زنده دارای چسبندگی بوده و کاهش محسوسی ندارد.

محمدرضا صدیق پور، دبیر انجمن صنفی جوجه یک روزه در گفتگو با خبرنگار مهر عنوان کرد: امروز نرخ جوجه یک روزه گوشتی بستگی به قیمت 
مرغ دارد. در چند هفته اخیر تقاضا در بازار مرغ کاهش یافته و به تبع آن نرخ جوجه یک روزه هم تعدیل شــده اســت و تولیدکنندگان گوشــت سفید 

در انتظار بازار شب عید هستند.
وی افزود: بازار جوجه یک روزه مدیریت شده و بر اساس تقاضای بازار و تابع قیمت گوشت مرغ است و قیمت جوجه یک روزه بستگی به این بازار دارد.

صدیق پور با بیان اینکه جوجه یک روزه قابل نگهداری به مدت طولانی نیست، ادامه داد: امروز نرخ تمام شده جوجه یک روزه قیمت با سود متعارف 
به طور میانگین حدود ۲۵ هزار تومان است. انجمن با پیش بینی وضعیت تقاضا در بازار گوشت مرغ منتهی به ایام عید و ماه مبارک رمضان با بالاترین 

ظرفیت فعالیت و اقدام به تولید جوجه یک روزه خواهد کرد.

دبیر انجمن صنفی جوجه یک روزه ادامه داد: ســال گذشته برای تأمین بازار شب 
عید ۲۰ میلیون تخم مرغ نطفه دار وارد شد اما امسال تمام نیازمندی کشور به جوجه 
یک روزه از محل تولیدات داخل تأمین خواهد شــد و از دی ماه، ماهانه ۱۵۰ میلیون 

قطعه جوجه یک روزه هدف گذاری و تولید خواهد شد.

 کاهش قیمت تمام شده با راه اندازی زنجیره تولید
همایون دارابی، مدیرعامل اسبق اتحادیه مرغداران گوشتی درباره وضعیت تولید مرغ 
گوشــتی به مهر گفت: در حال حاضر قیمت مرغ در ایران پایین بوده و تولیدکنندگان 

سعی دارند با ورود به بازار صادراتی این زیان را جبران کنند.
وی افزود: برای خروج از وضعیت فعلی باید زنجیره تولید در کشور به وجود آید. به 
عنوان مثال، برزیل با تشکیل این زنجیره تولید، ۲۵ درصد تولیداتش برای بازار داخل 

و باقی صادر می شود.
این فعال بازار گوشت ادامه داد: ایجاد زنجیره تولید یک نقطه مثبت بوده که کمک 
بسیاری به بهبود تولید می کند؛ ضمن اینکه مالیات ارزش افزوده در انتهای زنجیره از 

مصرف کننده اخذ می شود.

 کاهش بازار تقاضا با کاهش قدرت خرید مردم
افشین صدر دادرس، مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک درباره وضعیت تولید دام 
هم به مهر گفت: قیمت دام در نیمه دوم نســبت به شــهریور ماه کاهش یافته و در دو 

حوزه دام سبک و سنگین شاهد انباشتگی دام ها هستیم.
وی عنوان کرد: کاهش قدرت خرید مردم بازار تقاضا را کاهش داده و جذابیت لازم 

را برای تولیدکننده ندارد.
صدر دادرس در پایان گفت: با وجود کاهش قیمت دام زنده اما نرخ گوشــت قرمز 

در بازار پایین نیامده است.

 راه اندازی سکو فروش به زودی
در ادامه مجتبی عالی، مدیرعامل اتحادیه سراسری دامداران کشور به خبرنگار مهر 
گفت: دولت به موضوع دام های انباشت شده در دامداری ها ورود کرده و خرید حمایتی 

گوشت گوساله ۵ تکه را ۴۲۰ هزار تومان مصوب کرده است.
وی با بیان اینکه قیمت مصوب از قیمت تمام شده تولید پایین تر است، افزود: نرخ 
۴۲۰ هزار تومان با محاسبه قیمت دام زنده هر کیلو گرم ۱۷۰ هزار تومان بوده که قیمت 
واقعی و تمام شده نیست. ضمن اینکه پرداخت مطالبات دامداران هر دو ماه خواهد بود.

این مسئول صنفی ادامه داد: با این قیمت دامدار می تواند در بازار نقد بفروشد و چه 
نیازی است که با فروش به دولت زیر قیمت و پرداخت ۲ ماهه خود را بیشتر متضرر کند.

عالی گفت: خرید حمایتی با قیمت واقعی منجر به تولید پایدار شده و دیگر ارز برای 
گوشت هایی که به لحاظ کیفیت و طعم در حد و اندازه گوشت تولید داخل نیست، هزینه 
شــود.مدیرعامل اتحادیه سراسری دامداران کشور با تاکید بر اینکه دولت باید با دام و 
گوشت آن را با قیمت خرید معادل نرخ تمام شده به اضافه سود متعارف، خرید عادلانه 
حمایتی داشــته باشد، ادامه داد: این نحوه قیمت گذاری از سوی دولت نگرانی هایی را 

راجع به تولید پایه پروار به وجود آورده است.
وی تصریح کرد: اتحادیه سراسری دامداران کشور با کمک سازمان تعاون روستایی 
قرار است سکوهای فروش از تولید به مصرف راه اندازی کند و نخستین آن در امین آباد 
شهر ری به زودی وارد فاز اجرایی می شود.عالی در پایان اعلام کرد: بر اساس تفاهم نامه 
صورت گرفته این موضوع تا یک ماه آینده عملیاتی شده و خرید هر کیلو گرم گوشت 

گوساله نر با کیفیت ۴۵۰ هزار تومان خواهد بود.

 مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان جنوبی گفت: از ابتدای 
سال جاری تاکنون تعهد اشتغال استان ۱۰۱ درصد محقق شده است.

 غلامرضا اشرفی در کارگروه اشتغال خراسان جنوبی که به ریاست 
استاندار برگزار شد، اظهار کرد: تعهد اشتغال خراسان جنوبی در سال 
جاری ۱۱ هزار و ۱۷۱ نفر در سال جاری بوده که تاکنون ۱۱ هزار و 

۳۷۵ اشتغال در سامانه رصد به ثبت رسیده است.
وی از تحقق ۱۰۱ درصدی تعهد اشــتغال اســتان در سال جاری 
خبرداد و گفت: استان در این زمینه رتبه سوم کشور را کسب کرده است.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان جنوبی افزود: میانگین 
مجموع تحقق تعهد اشتغال کشور از ابتدای سال جاری، ۷۴ درصد و میانگین تعهد اشتغال فارغ التحصیلان هم کشور ۴۹ درصد بوده 
در حالی که تحقق تعهد اشتغال استان ۱۰۱ درصد و فارغ التحصیلان هم به ۹۶ درصد رسیده است.اشرفی ادامه داد: خراسان جنوبی 
در زمینه تحقق تعهد اشتغال فارغ التحصیلان هم رتبه دوم کشور را کسب کرده است.وی با بیان اینکه دانشگاه علوم پزشکی، بهزیستی 
و بنیاد شهید و امور ایثارگران دستگاه های برتر استان در تحقق تعهد اشتغال را کسب کردند، بیان کرد: همچنین شهرستان های زیرکوه، 
خوســف و درمیان بالاترین پیشــرفت در تحقق اشتغال خراسان جنوبی را دارند.اشرفی اظهار کرد: ۴۹ درصد تحقق اشتغال استان در 
سال جاری در بخش شهری و ۵۲ درصد در بخش روستایی بوده است.وی با اشاره به صحت سنجی اشتغال استان به صورت پیامکی، 
تلفنی و بررسی مراکز مشاوره، گفت: در سال جاری صحت سنجی اشتغال استان ۹۳.۹ درصد استان بوده که شهرستان طبس بالاترین 
صحت سنجی اشتغال را در استان داشته است.مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان جنوبی با بیان اینکه در سال جاری هزار و 
۳۴۰ میلیارد ریال تسهیلات مصوب اشتغال خانگی استان بوده است، بیان کرد: تاکنون از این محل ۲۶۰ پرونده به مبلغ ۴۵۰ میلیارد 

ریال پرداخت شده و درصد طرح های معرفی شده نسبت به اعتبارات ابلاغی ۷۳ درصد است.

سرپرست ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور با اشاره به 
نقش کلیدی یگان حفاظت در حفظ منابع طبیعی، گفت: آموزش های 

تخصصی برای فرماندهان یگان حفاظت ضروری است.
علی تیموری، سرپرست سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
در این کارگاه یک روزه آموزشی که با حضور جانشین فرمانده یگان های 
حفاظت فراجا و معاون سازمان قضائی نیروهای مسلح و فرماندهان ارشد 
یگان های حفاظتی همراه بود، با اشاره به نقش کلیدی یگان حفاظت 
در حفظ منابع طبیعی، گفت: ورود به امور تخصصی نیازمند تعامل و 
درک عمیق از مسائل فنی است که در این راستا آموزش های تخصصی 

برای فرماندهان یگان حفاظت ضروری است.
وی با اشاره به اینکه نیروهای یگان حفاظت در سازمان منابع طبیعی باید در اختیار فرمانده یگان حفاظت سازمان باشند بر ضرورت 

برگزاری دوره های آموزشی تخصصی و فنی برای این نیروها تاکید کرد.
تیموری همچنین حفظ و حراست از انفال و منابع طبیعی و همچنین اهمیت برنامه ریزی برای پیشگیری از تخلفات در جهت کاهش 
ارسال پرونده های تخلف به مراجع قضائی را ضروری دانست.فرمانده یگان حفاظت سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور نیز در این 
مراسم، ضمن ارائه گزارشی از فعالیت های این یگان یادآور شد: تاکنون ۳۷ نفر از نیروهای حفاظت منابع طبیعی جان خود را در راه 
حفظ این منابع ارزشمند نثار کرده اند.سرهنگ ملکی آهنگران با تاکید بر اهمیت برگزاری چنین نشست هایی، بر ضرورت هم افزایی و 
تقویت روابط و تبادل دانش و تجربه بین فرماندهان یگان های حفاظت دستگاه های اجرایی مختلف تاکید کرد.در ادامه، جانشین فرمانده 
یگان های انتظامی و حفاظتی فراجا با تاکید بر اهمیت آموزش های به روز و مستمر در اجرای مأموریت ها، از وجود مشکلات در به روز 
نبودن آموزش ها و روزمرگی در این حوزه خبر داد.سردار مسعودی ضمن اشاره به نیاز روزافزون جامعه به افراد تحصیل کرده و ماهر، بر 
لزوم جدی گرفتن آموزش در یگان ها تاکید کرد.وی از برگزاری برنامه های آموزشی ماهانه، هفتگی و روزانه خبر داد و خواستار استفاده 

از فناوری های نوین در این آموزش ها شد.

 رئیس ســازمان توسعه تجارت با بیان اینکه در این سازمان 
به دنبال تسهیل فرایندها و توسعه صادرات هستیم، تاکید کرد: 

تعاونی ها با هدف توسعه بازار صادراتی فعالیت کنند.
محمدعلی دهقان دهنوی در نشســت با رئیس اتاق تعاون 
ایران و اعضای آن اظهار داشــت: در سازمان توسعه تجارت به 
دنبال تسهیل و شــفاف سازی در فرایندها و ارائه مشوق ها به 

فعالان اقتصادی هستیم.
وی افزود: تعاونی ها باید در زمان تولید به صادرات فکر کنند، 

نه اینکه صادرات از کالاهای مازاد در بازار انجام شود.
رئیس ســازمان توسعه تجارت با اشاره به بحث مرزنشینان گفت: قانونی در مجلس تصویب شده است که در همین راستا 

آیین نامه کولبری و ملوانی نهایی شده است و به زودی ابلاغ می شود.
وی بیان داشــت: طبق این آیین نامه قرار اســت تا سه درصد تجارت کشور از مبادی کولبری انجام شود، به شرطی که این 
کولبری از طریق مبادی رسمی کشور باشد و درآمد حاصل از صادرات، صرف ایجاد اشتغال و توسعه پایدار مناطق مرزنشین باشد.

دهقان دهنوی با بیان اینکه تعاونی های مرزنشــین باید به سمت توسعه اشتغال در مرز بروند، ادامه داد: در راستای قانون 
کولبری کمیته ای شکل می گیرد و از ظرفیت بخش خصوصی بهره خواهیم برد.وی با اشاره به تبادل اطلاعات با رایزنان بازرگانی 
خارج از کشور اظهار داشت: آمادگی داریم تا در جلسه ای مشترک، مسیرهای انتقال اطلاعات فراهم شود و از ظرفیت ها برای 
کشور استفاده شود.رئیس سازمان توسعه تجارت اضافه کرد: برگزاری نمایشگاه یک صنعت است که در آن فعالان اقتصادی به 
دنبال تامین درآمد و معرفی دستاوردهای خود هستند.وی با بیان اینکه شفاف سازی در فرایندها و رویه های سازمان توسعه 
تجارت انجام می شــود، گفت: به این منظور ســامانه ای راه اندازی شده است تا شفاف باشد، این سازمان آمادگی دارد تا ضمن 

حمایت از برگزاری نمایشگاه ها در خارج از کشور، مجوزهای نمایشگاهی نیز تمدید شود.

 معاون وزیر جهاد کشاورزی در امور دامپزشکی با بیان اینکه 
صنعت دامی رتبه دوم اقتصاد کشور بعد از نفت را داراست، گفت: 
واکسن های مورد نیاز بخش دام، طیور و آبزیان باید طی مدت 

پنج سال تولید و به بازار عرضه شود.
علیرضا رفیعی پور در مراسم گرامیداشت صدمین سال تاسیس 
موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی که در سالن اجلاس 
سران برگزار شد، افزود: اکنون بخشی از واکسن مورد نیاز کشور 
از محل واردات تامین می شود، بنابراین تولید واکسن نباید ۱۰۰ 
ســال طول بکشد بلکه باید واکسن های نسل جدید بعد از پنج 

سال ساخته و به بازار عرضه شود تا برای کشور و منطقه مفید واقع شود.
رئیس ســازمان دامپزشکی کشور با بیان اینکه بیش از ۱۰۰ پلتفرم درخواست مجوز واکسن در سازمان دامپزشکی وجود 
دارد، اظهار داشت: ایرادی که به موسسه رازی وارد است، تولیدکنندگان واکسن همیشه به سراغ ۱۰ تا ۱۵ واکسن خاص می 
روند و بقیه تولید نمی شود.رفیعی پور تصریح کرد: به طور قطع کشور به واکسن های جدید با تکفناوری های ویژه و های تک از 
جمله ساخت سید، بذر، فیلد آبزیان و پت انیمال نیاز دارد که امیدواریم در تامین این واکسن ها موسسه رازی به ما کمک کند.

رئیس سازمان دامپزشکی کشور خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۱۰۰ سالگی موسسه رازی و سازمان دامپزشکی کشور باعث 
عزت کشور است که مرهون تلاش های محققان، پژوهشگران و دامپزشکانی است که در حوزه موسسه رازی و دامپزشکی فعالیت 
داشته اند.وی با بیان اینکه دانشکده دامپزشکی نزدیک ۹۲ سال سابقه دارد، اظهار داشت: علم، اجرا و تحقیقات همه بیش از 
۱۰۰ سال تجربه دارند، اما در حوزه اجرا با داشتن ۵۰ هزار نفر نیرو دامپزشکی، ۶ هزارو ۳۰۰ نفر نیروی حاکمیتی و ۴۵ هزار 
نفر نیروی نظام دامپزشکی درحالت اقناعی قرار داریم که باید به سمت تکنولوژی و توسعه هایتک و به روز شدن پیش برویم.

رفیعی پور با بیان اینکه در حوزه دانشــگاه زیاده روی کرده ایم، افزود: اکنون ۲۰ دانشــکده دامپزشکی در کشور داریم؛ به 
عبارتی در این حوزه به اقناع رسیده ایم و دیگر جای توسعه و پیشرفت نداریم، درحالی که در حوزه تحقیقات، پژوهش، واکسن 

سازی، تشخیص و آزمایشگاه به طور قطع نیازمند توسعه و پیشرفت هستیم.

تعاونی ها با هدف توسعه بازار صادراتی فعالیت کنند

صنعت دامی رتبه دوم اقتصاد کشور

میزان اشتغالزایی در خراسان جنوبی از تعهد سالانه فراتر رفت

آموزش های تخصصی برای فرماندهان یگان حفاظت

  2۴ حلقه چاه غیرمجاز در ساوه برای حفاظت از منابع آبی پلمب شد
 رییس اداره امور آب منطقه ای ساوه اعلام کرد: در راستای حفاظت از منابع آبی و جلوگیری از برداشت بی رویه آب، امسال ۲۴ حلقه چاه غیرمجاز در این شهرستان پلمب شد.

امید حبیبی، اظهار داشت: این شهرستان دارای یک هزار و ۳۲۹ حلقه چاه مجاز برای مصارف کشاورزی، شرب، صنعت و فضای سبز است. مجموع بهره برداری سالانه از این چاه ها ۳۰۹ میلیون مترمکعب برآورد شده که ۸۶ درصد آن برای کشاورزی، هشت 
درصد برای شرب، چهار درصد برای صنعت و دو درصد برای سایر مصارف استفاده می شود.

وی با اشاره به اجرای طرح احیا و تعادل بخشی منابع آبی گفت: پرکردن چاه های غیرمجاز، جلوگیری از اضافه برداشت چاه های مجاز، نصب کنتورهای هوشمند، توقیف تجهیزات حفاری غیرمجاز و جمع آوری خطوط انتقال غیرمجاز از جمله اقدامات این اداره 
بوده است.

وی اضافه کرد: امسال ۲۴ حلقه چاه غیرمجاز پر شده، ۵۵ دستگاه کنتور هوشمند روی چاه های مجاز نصب شده، و ۹ دستگاه حفاری غیرمجاز توقیف شده است. همچنین برق ۳۰ حلقه چاه کشاورزی به علت تخلفات مربوط به برداشت آب قطع شده است.
حبیبی ادامه داد: جمع آوری ۴۵ خط انتقال غیرمجاز به اراضی غیرمجاز، آزادسازی ۱۰ مورد تصرف حریم و بستر رودخانه ها، و لایروبی بخشی از رودخانه قره چای از دیگر اقدامات انجام شده در سال جاری است.
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  برای بهینه سازی مصرف انرژی و پیوستن به پویش کاهش 1۰ درصدی مصرف گاز و برق پتروشیمی ها، روز گذشته تفاهمنامه ای میان 
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی و مدیرعامل پتروشیمی زاگرس به امضا رسید.

    به شدت دنبال 
سرمایه گذاری در 

میادین نفتی هستیم، 
1۰ تفاهمنامه اولیه 

سرمایه گذاری توسط 
بخش خصوصی در میادین 

نفتی برای تولید 22۰ 
میلیون مترمکعب گاز با 

وزارت نفت به امضا رسیده 
که بعد از چند سال هنوز 

منجر به عقد قرارداد 
نهایی نشده است.

انرژی 

  مپنا 3 هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 
می سازد

گروه صنعتی مپنا و سازمان انرژی های تجدیدپذیر 
و بهره وری برق ایران برای ساخت سه هزار مگاوات 

نیروگاه تجدیدپذیر تفاهم نامه امضا کردند.
در آخرین روز از برگزاری چهاردهمین نمایشگاه 
بین المللی انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی 
برق و با حضور عباس علی آبادی وزیر نیرو امضای 
تفاهم نامه ســرمایه گذاری با گــروه صنعتی مپنا 

انجام شد.
در این مراسم محسن طرزطلب رئیس ساتبا سه 
تفاهم نامه همکاری با مپنا در حوزه احداث نیروگاه 
تجدیدپذیر، سرمایه گذاری در این بخش و همچنین 

همکاری  جهت ارتقای بهره وری به امضا رساند.
تفاهم نامه سرمایه گذاری و احداث هزار مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر شــامل ۸۰۰ مگاوات نیروگاه 
خورشیدی و ۲۰۰ مگاوات بادی در ساختگاه های 
مختلف از محل مطالبات مپنا از دولت و ۵۰ درصد 
از محل تسهیلات یکی از تفاهم نامه های مهمی است 

که امروز به امضا رسید.
همچنین تفاهم نامه احداث و سرمایه گذاری 
۲ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر شــامل ۱۶۰۰ 
مگاوات نیروگاه خورشیدی و ۴۰۰ مگاوات بادی از 
محل تسهیلات ارزی و تفاهم نامه همکاری میان 
ساتبا و مپنا در حوزه بهره وری انرژی دیگر تفاهم 

نامه های امضا شده امروز هستند.
چهاردهمین نمایشــگاه بین المللی انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق با شعار »انرژی های 
تجدیدپذیر، توسعه سرمایه گذاری، مصرف کارآمد 
انرژی« از روز پنج شــنبه ۱۳ دی ماه تا یکشــنبه 
۱۶ دی ماه ۱۴۰۳ در محل دائمی نمایشــگاه های 

بین المللی تهران برپا است.

 22 میلیون تن فرآورده نفتی در بندر 
خلیج فارس تخلیه و بارگیری شد

 مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: 
۲۲ میلیــون و ۳۲۸ هــزار و ۹۹۳ تــن کالای 
نفتی از ابتدای ســالجاری تاکنون در بندرنفتی 

خلیج فارس تخلیه و بارگیری شد.
 بــه نقل از روابط عمومــی اداره کل بنادر و 
دریانــوردی هرمزگان، حســین عباس نژاد روز 
یکشنبه اظهار کرد: از این میزان جابه جایی، ۱۴ 
میلیــون و ۲۷۲ هزار و ۷۵۰ تن فرآورده  نفتی 
بــا رویه کاپوتاژ و ۴۶۶ هزار و ۵۶۵ تن قرآورده 
نفتی با افزایش ۱۳۳ درصد به صورت ترانزیت 

جابه جا شده است.
وی حجم واردات فرآورده های نفتی در این 
مدت را ۷۴۵ هزار و ۲۷۴ تن اعلام کرد و افزود: 
در مدت یادشده یک هزار و ۱۱۶ فروند نفتکش 
در اسکله های تحت نظارت بندرخلیج فارس پهلو 
گرفتند که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

۱۲ درصد افزایش داشته است.
مدیــرکل بنــادر و دریانــوردی هرمزگان 
خاطرنشان کرد: در مجموع در ۹ ماهه ابتدایی 
امسال، ۱۴ میلیون و ۵۳۳ هزار تن انواع فرآورده 
نفتی از اســکله بارکو )تحت نظارت اسنادی و 
عملیاتی بندر خلیج فــارس( تخلیه و بارگیری 
شد که از این میزان ۱۲ میلیون و ۸۰۹ هزار و 
۵۰۴ تن فرآورده به صورت کاپوتاژ)حمل ونقل 
ســاحلی( و یک میلیون و ۱۴۲هزار و ۲۶۰ تن 
کالای نفتی صادر و ۵۲۳هزار و ۳۷۲ تن فرآورده 

نفت کوره، بانکرینگ شده است.
»بندر نفتی خلیج فــارس« در منطقه ویژه 
اقتصــادی بندر شــهید رجایی با ۱۰ پســت 
اسکله نفتی با ظرفیت آبخور ۷,۵ متر و قابلیت 
پهلودهی شــناورهایی با تنــاژ ۱۰ هزارتن در 
منطقه ویژه اقتصادی بندر شــهید رجایی واقع 
شده است؛ در این بندر نفتی انواع فرآورده های 
نفتی شامل بنزین، نفت گاز، نفت کوره، قیر، نفت 
سفید، فورفورال و انواع روغن جابه جا می شود.

»ترانزیــت« به حمل و نقــل محموله های 
کالایــی مختلف بین دو کشــور در مدل بین 
المللی و جابه جایی بین دو گمرک یک کشور، 
در مدل داخلی گفته می شــود و حمل کالا از 
یک نقطه به نقطه دیگر در داخل کشــور از راه 
دریــا و رودخانه های مرزی را »کاپوتاژ یا کران 
بری« می گویند. ریشه کلمه »کاپوتاژ« فرانسوی 
اســت و معنای لغوی آن جابجایی از بندری به 

بندر دیگر است.
در ابتدا اصطــلاح کاپوتاژ مختص به حمل 
و نقل کالا یا مســافر در داخل کشور، از طریق 
دریا بود؛ اما مدتی اســت که تعریف کاپوتاژ به 
حمل و نقل کالا یا مسافر از طریق هوایی، ریلی 

و جاده ای تعمیم داده شده است.
بانکرینــگ  دریایــی  رســانی  ســوخت 
)Bunkering( - )اصطلاحــی اســت که برای 
عملیات ســوخت رســانی به کشتی ها و سایر 

شناورها در دریا بکار می رود.(

  ۵۶ درصد سدها خالی است
ارتفاع کل ریزش های جوی کشور از ابتدای 
سال آبی تا کنون معادل ۵۰.۷ میلیمتر رسیده 
که نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته ۴۶.۹ 
میلیمتر ۸ درصد افزایش را نشــان می دهد اما 

هنوز ۵۶ درصد سد ها خالی است.
 از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر ماه( 
تا ۱۵ دی ماه میزان ورودی ســدها ۵ میلیارد 
و۲۵۰ میلیون متر مکعب بوده در حالی که مدت 
زمان سال گذشته ۵ میلیارد ۳۸۰ میلیون متر 
مکعب می رســید و اکنــون کاهش ۲ درصدی 

ورودی سدها را شاهد هستیم.

دولت برق 
تجدیدپذیرها را 
با قیمت خوب 
خریداری می کند

 معاون اجرایی رئیس جمهور گفت: دولت برق تولیدشده از انرژی های تجدیدپذیر را به قیمت خیلی خوب خریداری می کند.
محمدجعفر قائم پناه در جریان بازدید از چهاردهمین نمایشگاه بین المللی انرژی های تجدیدپذیر ایران افزود: هر چه تولیدکنندگان برق تجدیدپذیر تولید کنند، دولت خریدار آن است.

وی به بازدید امروز خود از وزارت نیرو اشاره کرد و گفت: در این بازدید وزیر نیرو و معاونان وی توضیح لازم را در خصوص ناترازی ها ارائه دادند.
وی درباره انگیزه خود برای بازدید از نمایشگاه انرژی های نو اظهارداشت: زودبازده ترین برق تولیدی، مربوط به انرژی های تجدیدپذیر است.

وی خاطرنشان کرد: به دلیل مصرف زیاد برق، تولید گاز با مشکل روبه رو می شود و از طرف دیگر سوخت های فسیلی آلودگی زیست محیطی ایجاد می کنند.
وی اضافه کرد: بر این اساس استفاده از انرژی های تجدیدپذیر برای ما از اهمیت بیشتری برخوردار است.معاون اجرایی رئیس جمهور گفت: توسعه انرژی های تجدیدپذیر می تواند 
هم ناترازی ها را برطرف کند و هم آسیب به محیط زیست را کاهش دهد.قائم پناه اظهار داشت: اقدام های خوبی در این زمینه در جریان است و امید است سال آینده بخش عمده ای 

از کمبود برق برطرف شود.

 بلاتکلیفی 21 درصد ظرفیت تولید
حسن عباس زاده مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با بیان اینکه روزانه بیش از ۸۰۰ میلیون مترمکعب گاز شیرین در 
کشور تولید می شود، گفت: با وجود این حجم قابل توجه تولید گاز در کشور، اما این میزان تولید به صورت بهینه مصرف نمی شود، 
همچنین در فصل سرد سال تا مرز ۷۰۰ میلیون مترمکعب در روز به بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء گاز اختصاص می یابد.

عباس زاده با بیان اینکه مهم ترین چالش برای تحقق ظرفیت تولید ۱۳۱ میلیون تنی صنعت پتروشیمی در برنامه هفتم توسعه 
تأمین خوراک پایدار بوده، بیان کرد: هم اکنون با توجه به مصرف غیربهینه انرژی در کشور از حدود ۲۱ درصد از ظرفیت کنونی 

صنعت پتروشیمی به دلایل متعدد که عمده دلیل آن، نبود خوراک است، نمی توان استفاده کرد.
 

 قطع گاز 12 پتروشیمی
احمد مهدوی ابهری دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشــیمی در این مراسم گفت: به علت افزایش مصرف گاز در بخش 
خانگی، گازرســانی به پتروشــیمی ها محدود شده و گاز ۱۲ پتروشیمی قطع شده است. وی افزود: با کاهش ۱۰ درصدی مصرف 
بخش خانگی که صنعت پتروشیمی برای تشویق مردم به صرفه جویی ورود کرده، می توان انتظار داشت گاز بیشتری به واحدهای 

دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی گفت: از فردا دوشنبه 
۱۷ دی ماه عرضه ارز صنعت پتروشــیمی در سامانه ارز تجاری مرکز 
مبادله ایران آغاز می شــود و صنعت پتروشیمی ماهانه حدود ۹۰۰ 
میلیون دلار در بازار ارز تجاری مرکز مبادله ایران عرضه خواهد کرد.

به نقل از مرکز مبادله ایران، »احمد مهدوی ابهری« اظهار داشت: 
میزان عرضه روزانه به دلیل دوره برگشت ارز صادرات و اینکه ارز چه 

زمانی در حساب تراستی ها خواهد نشست، متفاوت خواهد بود.
مهدوی با بیان اینکه صادرات ۹ ماهه امسال پتروشیمی ها حدود 
۱۰ میلیارد دلار بوده است، گفت: هشت میلیارد و ۱۷۶ میلیون دلار 

از این میزان صادرات در سامانه نیما عرضه شده و مابقی برای نیازهای خود صنعت استفاده شده است.
این مقام مســئول صنعت پتروشــیمی بیان کرد: سامانه ارز تجاری به نفع تولیدکنندگان و صادرکنندگان است؛ چرا که این اقدام 
سبب حذف رانت ارزی می شود و علاوه بر شفافیت، دسترسی سهل الوصول تری برای طرفین معامله فراهم می کند. همچنین قیمت ها 

غیردستوری و مبتنی بر عرضه و تقاضا کشف می شود.
وی توضیح داد: با این اقدام مناسب بانک مرکزی، رانت های ارزی از بین می رود و صادرکنندگانی که با سختی های فراوان، محصول 
خود را به فروش می رسانند و ارز حاصل صادرات را به کشور می آوردند، حس سرخوردگی نخواهند داشت؛ درنتیجه صادرکنندگان ارز 

حاصل از صادرات خود را با اشتیاق بیشتری در سامانه ارز تجاری به فروش خواهند رساند.
دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی افزود: از سوی دیگر با واقعی شدن نرخ ارز شاهد خروج کسانی از بازار ارز خواهیم بود 
که دنبال رانت ارزی هســتند. افزایش عرضه ارز صادرکنندگان از یک ســو و کاهش تقاضا از سوی دیگر، به مرور زمان موجب تعدیل 
قیمت ارز می شود؛ در نتیجه بازار ارز تجاری برای اقتصاد ملی و تولیدکننده موثر خواهد بود. ناگفته نماند که این دستاوردها زمان بر 

خواهد بود و به مرور زمان نتایج مدنظر سیاستگذار محقق خواهد شد.
مهدوی با اشاره به نقش مهم صنایع پتروشیمی در اقتصاد کشور بیان کرد: در بین صنایع کشور صنعت پتروشیمی بالاترین ارزآوری 
و بیشــترین حجم عرضه ارز را داشــته و پتروشیمی ها همیشه ارز خود را در زمان تعیین شده عرضه کرده اند. صنعت پتروشیمی رتبه 
نخست رفع تعهد ارزی را در بین همه صنایع در اختیار دارد. با عرضه ارز پتروشیمی ها در سامانه ارز تجاری مرکز مبادله ایران، درآمد 

پتروشیمی ها افزایش می یابد و گردش مالی بیشتری خواهند داشت.
دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی تاکید کرد: صنعت پتروشیمی همکاری لازم را در عرضه ارز در بازار ارز تجاری مرکز 

مبادله ایران خواهد داشت.

 رئیس کمیســیون انرژی اتاق بازرگانــی ایران زیان بخش 
اقتصــادی در ناترازی و محدودیت هــای تامین انرژی را ۲۵۰ 
هزار میلیارد تومان برآورد کرد و خواستار تمهیدات دولت برای 

کاهش ناترازی در بخش تولید شد.
 آرش نجفی در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی ایران، روسای کمیسیون های ۲۰ گانه اتاق 
ایران و روسا و نمایندگان تشــکل های اقتصادی اظهار داشت: 
۲۵ درصد مصرف گاز کشــور به بخش خانگی اختصاص دارد و 
کمبود انرژی در بخش صنعتی آسیب جدی و غیرقابل جبرانی 

به اقتصاد کشــور زده اســت.وی ادامه داد: بحث ناترازی انرژی سبب شده تا شاخص شامخ )شاخص مدیران خرید( به زیر ۵۰ 
درصد برسد در صورت تداوم این وضع، بخش صنعت ورشکسته می شود.

نجفی با انتقاد از احداث نیروگاه های تجدید ناپذیر توســط واحدهای تولیدی گفت: بســیاری از واحدها با این موضوع به 
خاطر مسایل مالی و کمبود مکان مشکل دارندضمن اینکه این تصمیم غلط است.

رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران عنوان کرد: برای حل این مشکل پیشنهاد می شود اتاق ایران وارد این کار شود 
از این رو علاقه مندان نیروگاهداری که تخصص آن را ندارند، با هیات امنایی اتاق ایران، می توانند برای راه اندازی نیروگاه های 

۲۵۰۰ مگاواتی سرمایه گذاری کنند و بعد از راه اندازی اداره آن ها را به سهامداران و هیات مدیره آن ها بسپارند.
نجفی خاطرنشان کرد: باید تولید را اولویت بندی کنیم. هر نوع تولیدی به نفع ما نیست و باید مهندسی کلان شود که کدام 

کالاها را با چه شرایطی تولید کنیم چراکه شرایط اقتصاد انرژی کشور بحرانی است.
مدیر مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی ایران نیز در این گردهمایی گفت: بسته راهکارهای عملیاتی برای حمایت از صنایع 

کوچک و متوسط در ناترازی انرژی از سوی اتاق به رئیس جمهور ارائه شده است.
شــیما حاجی نوروزی اظهار داشــت: مکاتباتی از سال گذشته با دولت و مجلس شورای اسلامی داشته ایم تا خسارت های 
بخش خصوصی ناشــی از ناترازی انرژی مورد توجه قرار گیرد.وی افزود: اتاق بازرگانی در دهم دی ماه بســته راهکارها را برای 
رئیس جمهور ارســال کرد که تمرکز این بســته بر حمایت هدفمند از صنایع کوچک و متوسط در راستای کاهش آثار منفی 
ناترازی انرژی با حداقل هزینه برای دولت اســت.مدیر مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی با بیان اینکه در این بســته تکالیف 
وزارتخانه ها در حمایت از واحدهای اقتصادی مورد تاکید قرار گرفته اســت گفت: درخواســت اتاق این است تا مهلت پرداخت 
مالیات و مالیات بر ارزش افزوده به مدت ســه ماه افزایش یابد و ســایر فعالیت بنگاه های اقتصادی در محاسبه مالیات از ۱۲ 

ماه به هشت ماه کاهش پیدا کند.

2۵۰ همت زیان بخش اقتصادی در ناترازی انرژی است  عرضه ماهانه ۹۰۰ میلیون دلار درسامانه

پتروشیمی تخصیص یابد. مهدوی خاطرنشان کرد: از وزارت نفت انتظار داریم قراردادهای سرمایه گذاری 
پتروشیمی ها در بخش بالادستی گاز را، امضا و نهایی کند.

 
 لزوم صرفه جویی گاز خانگی

دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی گفت: امکان جایگزینی سوختی دیگر برای واحدهای 
پتروشیمی که با خوراک کار می کنند، وجود ندارد و در این زمینه وزارت نفت کمکی به ما نکرده است.
 وی افــزود: بــا بوروکراســی های ایجــاد شــده در وزارت نفــت، بیــش از ۳ ســال اســت

 که قرارداد ســرمایه گذاری بخش خصوصی در میادین گازی به امضا نرسیده، هرچند تفاهمنامه های 
اولیه امضا شده است.

مهدوی تأکید کرد: اگرچه شرکت ملی گاز و وزارت نفت هیچ تاریخی را برای توزیع دوباره گاز برای ۱۲ 
پتروشیمی به ما ارائه نکرده اند، اما در شرایط کنونی علاوه بر راهکار تمرکز بر سرمایه گذاری، صرفه جویی 
و مصرف بهینه گاز در بخش خانگی در اولویت قرار دارد. دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی 
بیان کرد: به شــدت دنبال سرمایه گذاری در میادین نفتی هستیم، ۱۰ تفاهمنامه اولیه سرمایه گذاری 
توسط بخش خصوصی در میادین نفتی برای تولید ۲۲۰ میلیون مترمکعب گاز با وزارت نفت به امضا 

رسیده که بعد از چند سال هنوز منجر به عقد قرارداد نهایی نشده است.
 

 راهبردهای رفع قطع گاز و تأمین خوراک پتروشیمی ها
در شــرایط فعلی دولت چهاردهم اولویت اصلی خود در تأمین گاز را بخش خانگی اعلام کرده، به 
همین دلیل بارها از واحدهای صنعتی و نیروگاه ها خواسته که به سمت سوخت های جایگزین حرکت 
کنند. با این حال اما طبیعتاً قطع گاز پتروشیمی ها روزانه خسارت زیادی به تولید محصولات پتروشیمی 
زده و می تواند افزایش ارزآوری این محصولات را تحت الشعاع قرار دهد. خبرنگار »ایران« در گفت و گو 
با برخی مســئولان شــرکت ملی گاز، علت قطع گاز ۱۲ پتروشیمی کشور را جویا شدپاسخ آنها متفقاً 
این بود که طبق برنامه، گاز موردنیاز صنایع پتروشیمی تأمین شده و مشکل به سهمیه بندی شرکت 

ملی پتروشیمی برمی گردد. 
البته درخصوص راهکار حل این مشکل پتروشیمی ها، مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی به 
صراحت گفت: با سرمایه گذاری ۱۸ میلیارد دلاری می توان از ۲۱ درصد ظرفیت باقیمانده از تولیدات 
پتروشــیمی اســتفاده کرد که این امر می تواند پایان بخش قطعی گاز در این صنایع باشد. معاون وزیر 
نفت با بیان اینکه در شرایطی که سرمایه گذاری در کشور با چالش های فراوانی روبه روست، باید تلاش 
کرد از ظرفیت این ســرمایه گذاری اســتفاده کرد، افزود: کمیته تأمین پایدار خوراک در شرکت ملی 
صنایع پتروشیمی تشکیل شده و تمام راهکارهای تأمین پایدار خوراک در این کمیته بررسی می شود. 
سرمایه گذاری در میدان ها یکی از راهکارهای تأمین خوراک پایدار است که میدان ها شناسایی و دراختیار 

سرمایه گذاران قرار داده شده و لازم است روند امضای قراردادهای آن تسریع شود.
وی ادامه داد: هفته گذشته نیز از وزیر نفت خواستم دستور تسریع این روند را صادر کند. همچنین 
اســتفاده از گازهای مشعل نیز از دیگر راهکارهای تأمین پایدار خوراک صنعت پتروشیمی است. البته 
برای بخش عمده  اســتفاده از گازهای همراه نفت از سوی پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس، پتروشیمی 

مارون، در طرح ان جی ال ۳۱۰۰ کار شده است که امسال به بهره برداری می رسد.
عباس زاده بیان کرد: با توجه به اینکه الفین دهلران هنوز آماده نیست، تمهیداتی اندیشیده و خط 
لوله ای از دهلران تا ان جی ال ۳۲۰۰ احداث شــد تا خوراک ان جی ال ۳۲۰۰ از ان جی ال ۳۱۰۰ تأمین 
شود تا شاهد باشیم تولید پتروشیمی بندر امام افزایش یابد و این موضوع نویدبخش این است که کمبود 

خوراک در منطقه ماهشهر را رفع کنیم.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با بیان اینکه استفاده از سوخت های دیگر مانند ال پی جی 
نیز از دیگر راهکارهای تأمین خوراک پایدار است که در نیروگاه ها به صورت اس ان جی مصرف می شود، 
تصریح کرد: پتروشیمی خراسان نیز از آنجا که از منابع گازی کشور فاصله دارد، به دنبال این است که 
با تبدیل زغال سنگ به برق و Co منابع موردنیاز خود را تأمین کند. استانداردهای زیست محیطی این 

طرح بررسی شده و بدون دغدغه می توان از این روش استفاده کرد.

ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران با هدف استفاده از ظرفیت 
های علمی، آموزشی دانشگاه ها چند تفاهم نامه  امضا کرد.

در آخرین روز از برگزاری چهاردهمین نمایشگاه بین المللی انرژی های تجدیدپذیر 
و بهره وری انرژی برق سه تفاهم نامه همکاری میان سازمان انرژی های تجدیدپذیر و 
بهره وری برق ایران )ساتبا( و مراکز علمی و دانشگاهی به امضا رسید.محسن طرزطلب 
معاون وزیر نیرو و رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران روز 
یکشنبه تفاهم نامه استفاده از ظرفیت های علمی، فنی و اجرایی طرفین برای توسعه 
همکاری های آموزشی، تحقیقاتی و فناوری را با رنجبر کریمی رئیس دانشگاه ولی عصر 
رفسنجان امضا کرد.استفاده از ظرفیت های علمی، فنی و اجرایی طرفین برای توسعه 
همکاری های آموزشی، تحقیقاتی و فناوری میان ساتبا و دانشگاه زنجان دیگر تفاهم 
نامه همکاری است که امروز توسط رئیس ساتبا و بازرگان رئیس دانشگاه زنجان امضا 
شد.همچنین آخرین تفاهم نامه همکاری که امضا شد، تفاهم نامه استفاده از ظرفیت 
های علمی، فنی و اجرایی طرفین برای توســعه همکاری های آموزشی، تحقیقاتی و 
فناوری میان طرزطلب رو قاسم زاده رئیس دانشگاه بین المللی امام خمینی )ره( بود.

  اختصاص ۸ همت  برای تعویض موتور کولرها
در این حاشیه این نمایشگاه تفاهم نامه همکاری مشترک میان صندوق نوآوری و 

شــکوفایی و ساتبا، با هدف اعطای تسهیلات به متقاضیان »تعویض موتور کولرهای 
آبی موجود بــا الکتروموتورهای راندمان بالا )BLDC(« جهت اصلاح الگوی مصرف و 

کمک به کاهش ناترازی برق در کشور منعقد شد.
این تفاهم نامه همکاری مشترک با حضور  عباس علی آبادی وزیر نیرو، به امضای  
محمدصادق خیاطیان رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی و محسن طرز طلب معاون 
وزیر نیرو و رییس سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ساتبا( رسید.

بر اســاس این تفاهم نامه ۸ هزار میلیارد تومــان )۸ همت( منابع مورد نیاز برای 

اعطای تســهیلات »تعویض موتور کولرهای آبی موجود با الکتروموتورهای راندمان 
بالا )BLDC(« از سوی صندوق نوآوری و شکوفایی و سازمان انرژی های تجدیدپذیر و 

بهره وری انرژی برق )ساتبا( تأمین می شود. 
هماهنگی با تولیدکنندگان فوق کم مصرف با راندمان بالا )BLDC( برای عرضه این 
موتورها در تیراژ مناســب، هماهنگی با ســکوهای فروش و تامین مالی برای فروش 
اقساطی، اطمینان از نصب موتورهای جدید و خروج موتورهای قدیمی از چرخه مصرف، 
ایجاد سازوکار پایش کاهش مصرف و اطلاع رسانی نتایج و اثربخشی اجرای طرح، از 

جمله اقداماتی است که همزمان با اجرای این طرح انجام خواهد شد. 
اکنون ۱۰ شرکت دانش بنیان در حوزه تولید موتورهای فوق کم مصرف با راندمان 
بالا )BLDC( مشــغول فعالیت هستند و یک میلیون ظرفیت برای تولید این موتورها 
در کشــور ایجاد شده است. پیش بینی می شود، در صورتی که ۲۰ میلیون کولر آبی 
موجود در کشور به موتورهای BLDC مجهز شوند، شاهد ۵ هزار مگاوات کاهش مصرف 

برق در کشور خواهیم
چهاردهمین نمایشگاه بین المللی انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق با 
شعار »انرژی های تجدیدپذیر، توســعه سرمایه گذاری، مصرف کارآمد انرژی« از روز 
پنج شنبه ۱۳ دی ماه در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران آغاز به کار کرد 

و امروز پایان می یابد.

 عرضه ارز پتروشیمی ها ماهانه ادامه دارد
دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی گفت: این میزان از ارز می تواند یک میلیارد دلار باشد که به دلایل متعددی نظیر بازار جهانی، آب و هوا و وصل شدن گاز ۱۲ پتروشیمی بستگی دارد.احمد مهدوی ابهری دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی 
در گفتگو با خبرنگار مهر، با اشاره به اینکه از فردا به بازار ارز تجاری ورود پیدا می کنیم، خطر نشان کرد: از فردا به بازار ارز تجاری یا بازار توافقی ورود پیدا می کنیم و حدوداً ماهانه ۹۰۰ میلیون دلار ارز به این سامانه خواهیم داد.وی در پاسخ به این سوال که آیا ممکن 

است این میزان از ارز تخصیصی به بازار توافقی کاهش یا افزایش داشته باشد، گفت: این میزان از ارز می تواند یک میلیارد دلار باشد که به دلایل متعددی نظیر بازار جهانی، آب و هوا و وصل شدن گاز ۱۲ پتروشیمی بستگی دارد.
آمار در حال ارائه است و حدود ۸ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار به سامانه تزریق شده و ۲ میلیارد دلار خودمان استفاده کرده ایم که در مجموع ۱۰ میلیارد دلار می شود.

تفاهم با دانشگاه ها برای توسعه انرژی های نو
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ایران زمین 

تهرانباهمهآسیبها،شایستهفرصتیدوباره

 شــهر تهران، قلب پرجنب  وجوش ایران، با تمام شکوه و هیاهوی خود، 
رازهایی در دل نهفته دارد که گاهی بر زخم های عمیق اجتماعی آن ســایه 

می اندازد.
این شــهر همچون موجودی زنده، از دردها و آســیب های اجتماعی رنج 
می برد؛ دردهایی که در گوشه وکنار محله های حاشیه ای و حتی در دل بافت 

شهری، دیده و لمس می شود.
کلونی هایی در این شهر شکل گرفته اند که نه تنها مکانی برای زیستن نیست، 

بلکه زخم هایی باز بر پیکره این کلان شهر به شمار می رود.
در مناطقی مانند دروازه غار، شوش، هرندی و بسیاری از بافت های فرسوده، 
انسان های گرفتار گرداب را می بینیم، فقر و بیکاری، سایه ای سنگین بر زندگی 
ایــن مردم افکنده، کودکان در کوچه های خاکی و بدون امکانات روزهایی را 
می گذارننــد که گویا بهترین امکانات را در اختیــار دارند، اما نمی دانند که 
کودکی آنها شاید آینده  روشن آنان را هم تحت تاثیر قرار دهد، زیرا امروز در 
سخت ترین شرایط با فردایی نامعلوم دارند اما ای کاش فردای آنها با امروزشان 

متفاوت تر باشد تا شاید باران خوشبختی بر زندگی آنها ببارد.
این مناطق به دلیل تراکم بالای جمعیت و نبود زیرســاخت های کافی به 

بستری برای گسترش آسیب های اجتماعی تبدیل شده  است.
کارتن خوابی، اعتیاد، سرقت و خشونت های خیابانی، چهره ای تیره از این 
محلات به نمایش گذاشته اما آیا این مناطق تنها زاده غفلت و کمبود امکانات  
هستند یا اینکه جامعه ای بزرگ تر که این محلات را در دل خود جای داده، 

سهمی از این زخم ها بر عهده دارد؟

 پایتخت در سکوت درد می کشد
تهران، شــهری که باید مظهر فرهنگ و تمدن باشــد، نباید این گونه در 
ســایه های خود فرو رود. این کلونی هــا، نتیجه نبود عدالت اجتماعی، توزیع 
نابرابر امکانات و عدم توجه به اقشــار ضعیف جامعه است. در کنار این  همه 
موضوعــات، مهاجرت های بی رویه به تهران، بحران های اقتصادی و ضعف در 

مدیریت شهری، زخم های پایتخت را عمیق تر کرده  است.
امــا در دل این تاریکی، هنوز می توان نور امید برای روزهای بهتر را دید. 
انســان هایی که در میان این مشکلات، تلاش می کنند زندگی بهتری برای 

خود و حتی خانواده  بسازند.
کودکانی که با همه ســختی ها، همچنــان رویایی برای بهتر بودن دارند، 
افراد بزرگسالی که آرزوهای خود را در سایه دستاوردهای کوچک جست وجو 

می کنند. این تلاش ها، یادآور آن اســت که حتی در ســخت ترین شــرایط، 
زندگی جریان دارد.

تهران با همه زخم هایش، شایســته فرصتی دوباره است. ساماندهی این 
کلونی ها، نیازمند نگاه عمیق تر و مسوولیت پذیری جمعی است و باید با عشق 
و تعهد، طرح هایی برای بهبود شــرایط این محلات تدوین کرد؛ از بهســازی 
بافت های فرسوده و ایجاد فرصت های شغلی گرفته تا آموزش و حمایت های 
اجتماعی، می توان گام هایی بزرگ برای کاهش آسیب های اجتماعی برداشت.

معــاون امور اجتماعی و فرهنگی شــهرداری تهران پیش تر با بیان اینکه 
وضعیت کنونی آسیب های اجتماعی نه تنها یک مشکل، بلکه به یک بحران 
عمیق تبدیل شــده اســت، اظهار کرد: در گذشته، محله هایی چون شوش، 
هرنــدی، اوراق چی ها و خلازیر شــاهد تجمع معتادان متجاهر بود، اما امروز 
این مناطق به محلی برای تجمع افراد آسیب دیده تبدیل شده  و بزهکاران و 

متجاهران واهمه ای از حضور پلیس هم ندارند.

 شهری برای انسان ها می سازیم
محمدامین توکلی زاده در ادامه به اقداماتی که برای کاهش آســیب های 
اجتماعی در این محله ها انجام شده اشاره کرد و افزود: اگرچه برخی گروه ها 
و سازمان ها برای کمک به این مناطق وارد عمل شدند، اما موانع زیادی مانع 
از ادامه فعالیت این مجموعه ها شده که رفع این موانع باید اولویت اصلی باشد.

معاون شهردار تهران با تاکید بر تغییر نگرش در برابر آسیب های اجتماعی 
گفت: در گذشــته، آســیب های اجتماعی بخشی از توســعه و عوارض آن 
محسوب می شد که باید پذیرفته می شد، اما اکنون مدیریت شهری با رویکرد 
مسوولیت پذیری، موظف به حل این مشکلات است و تاکنون اقدامات جدی 

برای برنامه ریزی و رفع مشکلات آسیب دیدگان انجام شده است.
وی همچنین به رویکرد شهر انسان محور اشاره کرد و ادامه داد: ما شهری 
برای انســان ها می ســازیم و خدمات  خود را بر اســاس نیازهای واقعی آنها 
تدارک می بینیم. این تغییر در نگاه و رویکرد مدیریت شهری، شورای شهر و 
فعالان حوزه شهری نسبت به گذشته، نقطه عطفی در برخورد با آسیب های 

اجتماعی است.
توکلی زاده با اشــاره به تلاش های شــهرداری تهران در راســتای کاهش 
آسیب های اجتماعی، افزود: شهرداری تهران فراتر از مصوبات قرارگاه اجتماعی 
عمــل کــرده و به تعهدات خود پایبند مانده در حالیکه بر اســاس مصوبات 
قرارگاه اجتماعی، شــهرداری موظف به راه اندازی پنج هزار تخت ویژه برای 

این شهر همچون 
موجودی زنده، از 

دردها و آسیب های 
اجتماعی رنج 

می برد؛ دردهایی 
که در گوشه وکنار 

محله های حاشیه ای 
و حتی در دل بافت 

شهری، دیده و 
لمس می شود.

 آغوش تهران، شهری که هر گوشه  آن صدای زندگی به گوش می رسد، سایه های آسیب های اجتماعی همچون ابرهایی سنگین در افق خود را نشان 
می دهد؛ در دل پایتخت، جایی که فرصت ها و آرزوها با هم تلاقی می کنند، زخم هایی پنهان و بی صدا وجود دارد که شاید تنها از درون شهر، در دل اهالی  آن 

شنیده شود.

  با هدف حفظ کیفیت آب شرب در 
شهرستان گنبد کاووس صورت گرفت:

از 1۰۰ کیلومتر شبکه  شستشوی بیش 
توزیع و خط انتقال آب شرب

مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
گلســتان از شستشــوی بیش از ۱۰۰ کیلومتر 
شــبکه توزیــع و خــط انتقال آب شــرب در 
شهرســتان گنبد کاووس از ابتدای ســالجاری 

تاکنون خبر داد.
ابوالفضل رحیمی با اعــلام این خبر افزود: 
این اقــدام به منظور حفظ کیفیت آب مصرفی 
مشترکین و ارائه خدمات مطلوب تر آبرسانی در 
شــهر گنبد کاووس و روستاهای تحت پوشش 

انجام شده است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
گلســتان گفت: با هدف تأمین آب شرب سالم 
و بهداشتی برای مشترکین از ابتدای سالجاری 
تاکنون بیش از ۸۵ هزار و ۲۴۰ مورد کلر سنجی 
نیز در گنبد کاووس و روستاهای تحت پوشش 

انجام گردید.
این مقام مســئول در بخــش دیگری اظهار 
داشــت: واگذاری و فروش ۲۲۴۱ فقره انشعاب 
جدیــد ، تعویض ۹۹۷ دســتگاه کنتور خراب 
مشــترکین با هــدف کاهش هــدر رفت آب ، 
شناســایی و مرئی سازی ۱۲ دستگاه شیرآلات 
شــبکه توزیع ، نشت یابی بیش از ۶۷ کیلومتر 
شــبکه توزیع آب ، رفع بیــش از ۳۰۰۶ مورد 
اتفاقات شــبکه ، انشــعابات و خــط انتقال ، 
اســتاندارد ســازی ۴۲ فقره انشعاب و تعویض 
۴۵ دستگاه الکتروپمپ از دیگر اقدامات صورت 

گرفته در این مدت بوده است.
مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
گلســتان یادآور شــد: اجرای عملیات اصلاح 
شــبکه و خط انتقال به طــول ۱۰۳۸۵ متر و 
همچنین اجرای بیــش از ۳۸۴۲ متر عملیات 
توســعه شبکه در راســتای تامین آب پایدار از 
دیگر اقدامات صورت گرفته از ابتدای سالجاری 

تاکنون بوده است.
مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
گلســتان در پایان گفت: حفر و تجهیز ۹ حلقه 
چاه آب شــرب در راستای رفع مشکل کمبود 
آب شــرب از دیگر فعالیت های شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان گلستان برای شهرستان گنبد 

کاووس بوده است.

 توسعه شبکه مخابرات در روستاهای 
شهرستان مینودشت 

 شبکه مخابرات در روستای محمد زمان خان 
و ده حسن خان توسعه یافت.  

به گزارش روابــط عمومی مخابرات منطقه 
گلســتان ، با توسعه پورت  ونصب کافوی نوری 
در دو روستای محمد زمان خان و ده حسن خان 
از توابع شهرستان مینودشت ، شبکه مخابرات 

این روستاها ارتقاء یافت .  
به گفته مهندس علی عباســی رئیس اداره 
مخابرات شهرســتان مینودشــت این عملیات 
توسعه ای که به منظور ارائه خدمات باکیفیت 
تر به مشترکان انجام شده ، موجب رضایتمندی 
اهالی روستا و تجربه مناسب آنها از سرویسهای 

مخابراتی گشته است   
. وی افزود با ظرفیت ایجاد شده متقاضیان 
سرویسهای مخابراتی در این روستاها می توانند 

خدمات مد نظر خود را دریافت نمایند .  
رئیس اداره مخابرات شهرســتان مینودشت 
تامین ارتباطات با کیفیت در مناطق روستایی 
از از جمله اقدامات اولویت دار مخابرات دانست.

افراد آسیب دیده مشمول ماده ۱۶ بود، اما به دلیل نیاز بیشتر به هفت هزار 
و ۸۰۰ تخت در ۱۱ مرکز یاورشــهر راه اندازی شد تا برای اولین بار خدمات 

تخصصی به این افراد ارائه شود.

 اصلاح فرآیندهای درمانی گام جدی در کاهش آســیب های 
اجتماعی

توکلی زاده با اشاره به تجارب گذشته در ساماندهی معتادان متجاهر اضافه 
کرد: با وجود اجرای طرح های مختلف، افراد دارای شرایط خاص مانند افراد 
کم سن، سالخورده، بیمار و دارای مشکلات روانی، از پذیرش در مراکز عادی 
محروم می شدند. به همین دلیل، مراکز تخصصی ویژه این افراد ایجاد شد تا 

به طور حرفه ای خدمات لازم را دریافت کنند.
معاون امور اجتماعی و فرهنگی شــهرداری تهــران، اصلاح فرآیندهای 
درمانی را گام بعدی در کاهش آسیب های اجتماعی دانست و با بیان اینکه 
در گذشــته میزان اثرگذاری درمان در مراکز ترک اعتیاد تنها چهار درصد 
بود، گفت: در دوره کنونی، با اصلاح فرآیندهای درمانی و پیاده سازی چرخه 
درمانی جدید، اکنون شاهد اثربخشی ۲۰ تا ۴۰ درصدی در بهبود وضعیت 

افراد آسیب دیده اجتماعی هستیم.
به گفته وی، اکنون در همه حوزه های آسیب های اجتماعی، مراکز جامع 
راه اندازی شده تا با استفاده از نیروهای متخصص، خدمات گسترده ای به افراد 
آسیب دیده ارائه داده شود.همچنین مدیریت شهری در چند سال اخیر برای 
بهبود شرایط زندگی در مناطق آسیب پذیر، اقداماتی همچون نوسازی بافت های 
فرسوده و ایجاد فضاهای عمومی و فرهنگی در محله های حاشیه ای را انجام 
داده، این اقدامات می تواند به کاهش ناهنجاری های اجتماعی و بهبود شرایط 
زندگی ساکنان این مناطق کمک کند. ساخت پارک ها، خانه های فرهنگ و 
مراکــز اجتماعی در این مناطق به نوعی »احیای اجتماعی« و ایجاد کننده 

فضای امید در دل این محله ها است.
شهرداری تهران با همکاری سازمان های مردم نهاد و دیگر نهادهای دولتی، 
اقداماتی برای حمایت از افراد آسیب دیده از جمله معتادان و کارتن خواب ها 
انجام داده که راه اندازی مراکز بازتوانی اجتماعی و پروژه های اشتغال زایی از 
جمله برنامه هایی است که می تواند به توانمندسازی افراد آسیب دیده کمک 

کند تا این افراد دوباره به آغوش جامعه بازگردند.

 برخی برنامه ها و سیاست ها تاثیر مطلوبی بر کاهش آسیب ها 
نداشته است

در کنار این اقدامات، برخی از سیاست ها و برنامه های شهرداری تهران به 
دلیل محدودیت ها و نواقص ساختاری، نتوانسته  تاثیرات مطلوبی در کاهش 
آســیب های اجتماعی داشته باشد. یکی از اصلی ترین مشکلات، عدم توجه 

کافی به ریشه های اجتماعی و فرهنگی آسیب هاست.
بسیاری از آسیب های اجتماعی، به ویژه در محله های حاشیه ای به مسائل 
اقتصادی، فرهنگی و آموزشی بازمی گردد که شهرداری در برخی موارد نتوانسته 

به طور عمیق و اساسی به آنها بپردازد.
هماهنگ نبودن با سایر نهادها از دیگر مشکلات بوده است زیرا برای کاهش 
آسیب های اجتماعی، همکاری و هماهنگی بین شهرداری و نهادهایی همچون 
بهزیستی، وزارت بهداشت، نیروی انتظامی و سازمان های مردم نهاد ضروری 
است؛ در بسیاری از مواقع، فقدان هماهنگی میان این نهادها باعث می شود 

که طرح ها و پروژه ها در سطح اجرا با مشکلاتی مواجه شود.
تمرکز بیش از حد بــر پروژه های عمرانی و فیزیکی به ویژه در زمان های 
درگیری شهر ب بحران های اجتماعی نقطه ضعفی است که در سیاست های 

شهرداری مشاهده می شود.
با توجه به ضرورت توسعه زیرساخت ها و پروژه های عمرانی برای توسعه 
شــهری، اما غفلت از نیازهای اجتماعی و فرهنگی می تواند منجر به رشــد 

آسیب های اجتماعی و نادیده گرفتن نیازهای اصلی شهروندان شود.
عملکرد شهرداری تهران در زمینه آسیب های اجتماعی ترکیبی از نقاط 
قوت و ضعف اســت. این نهاد در کنار پروژه های عمرانی و ساختاری، نیاز به 
توجه بیشــتر به ابعاد اجتماعی و فرهنگی دارد زیرا تهران، به عنوان یکی از 
بزرگ ترین و پرجمعیت ترین شهرهای جهان، باید الگویی از هماهنگی، نوآوری 

و تعهد به حل بحران های اجتماعی باشد.
برای رســیدن به این هدف، شهرداری باید رویکردی جامع، چندبعُدی و 
همکاری محور داشته باشد که براساس آن به طور همزمان با بازسازی فیزیکی، 

به تقویت بافت های اجتماعی و فرهنگی نیز بپردازد.
حال برای رسیدن به شهری سالم، امن و عادلانه، شهرداری تهران باید از 
پروژه های کوتاه مدت و مقطعی فاصله گیرد و با طراحی برنامه هایی بلندمدت 
و هدفمند، به معضلات اجتماعی با نگاهی انسان محور و اجتماعی پاسخ دهد 
و تنها در این صورت تهران می تواند در برابر آسیب های اجتماعی ایستادگی 

کرده و راهی برای آینده ای بهتر پیدا کند.

آمادگی موسسه رازی 
برای انتقال تجارب 
به دیگر کشورها و 
شرکت های دانش بنیان

 وزیر جهاد کشاورزی گفت: موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی آمادگی کامل انتقال دانش و تجارب به شرکت های دانش بنیان و بخش خصوصی و دیگر کشورها را دارد.
غلامرضا نوری قزلجه در مراسم گرامیداشت صدمین سال تاسیس موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی که در سالن اجلاس سران برگزار شد، افزود موسسه رازی آمادگی کامل 

انتقال دانش و تکنولوژی به شرکت های دانش بنیان و بخش خصوصی را دارد تا بتواند دانشی که در این مجموعه تولید شده را تکثیر کند.
وزیر جهاد کشاورزی اظهار داشت: این موسسه آمادگی انتقال دانش علمی خود به کشورهای دوست و همسایه را نیز دارد.

نوری تصریح کرد: هماهنگی های خوبی بین وزارت جهاد کشاورزی و وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی وجود دارد که بتوانیم فعالیت ها را در این حوزه توسعه دهیم.
وی ادامه داد: در این راستا، از توان و ظرفیت بخش خصوصی برای توسعه تولید واکسن در کشور استفاده می شود.

وزیر جهاد کشاورزی، ۱۶ دی ماه را سرآغاز تحولی بزرگ در عرصه سلامت و بهداشت عمومی دانست و گفت: هماهنگی خوبی بین وزارت جهاد کشاورزی و وزارت بهداشت به وجود 
آمده تا فعالیت  های حوزه سلامت توسعه پیدا کرده و مشارکت جدی بخش خصوصی را در ساخت واکسن و سرم داشته باشیم.

 معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزیر جهادکشــاورزی بهره گیری از ظرفیت شبکه 
عرضه هوشمند و ارائه مشوق های لازم برای یکپارچه سازی اراضی کشاورزی را از جمله 

اقدامات این وزارتخانه برای رفع چالش های بخش کشاورزی برشمرد.
اکبر فتحی، با بیان اینکه بخش کشاورزی یکی از اساسی ترین حوزه های اقتصادی و 
اجتماعی در هر کشوری محسوب می شود، اظهار کرد: این بخش در بسیاری از کشورها 
با چالش های متعددی مواجه است که کارآیی و پایداری آن را تحت تأثیر قرار می دهد.

وی افزود: ۲ چالش عمده کارآیی نداشــتن نظام بازرگانی محصولات کشاورزی و 
نبود نظام بهره برداری مشخص در بخش کشاورزی نه تنها موجب کاهش بهره وری و 
هدررفت منابع می شوند، بلکه کشاورزان را از دستیابی به درآمد منصفانه بازمی دارند.

وی در خصوص کارآیی نداشتن بازرگانی محصولات کشاورزی، تشریح کرد: یکی 
از اصلی ترین مشکلات در بخش کشاورزی، ضعف نظام بازرگانی محصولات کشاورزی 
اســت و کشــاورزان اغلب با مشکلاتی چون نوســانات قیمت، دسترسی نداشتن به 
بازارهای مناســب، نبود شــبکه توزیع کارآمد و نبود ارتباط مؤثر با مصرف کنندگان 
مواجه  هســتند که باعث می شــود نتوانند محصولات خود را به قیمت منصفانه و در 

زمان مناسب به فروش برسانند.فتحی با اشاره به نبود زیرساخت های مناسب در این 
بخش، اظهار کرد: بسیاری از مناطق کشاورزی به زیرساخت های مناسب حمل ونقل و 
ذخیره سازی دسترسی ندارند و این موضوع موجب اتلاف محصول و ناتوانی در عرضه 

به موقع آن به بازار می شود.

وی ادامه داد: کشــاورزان به  ویژه در مناطــق دورافتاده، از وضعیت بازار، نیازهای 
مصرف کننــدگان و قیمت ها بی اطلاع هســتند و این بی اطلاعــی می تواند موجب 

تصمیم گیری های غلط در زمان برداشت و فروش محصول شود.
وی ادامه داد: زمانی که سیاست های حمایتی برای تسهیل فرآیند بازرگانی کشاورزی 
به درستی انجام نمی شود؛ کشاورزان با چالش های زیادی در فروش محصولات خود 

روبرو می شوند.
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزیر جهادکشاورزی در خصوص راهکارهای حل این 
مشکلات نیز گفت: ایجاد شبکه های توزیع منظم و کارآمد می تواند به کاهش اتلاف 
محصولات و افزایش دسترسی کشاورزان به بازارهای هدف کمک کند که شامل مراکز 
توزیع عمده فروشــی، سیستم های حمل ونقل مدرن و سردخانه ها برای ذخیره سازی 
محصولات است.وی افزود: استفاده از فناوری های نوین مانند اپلیکیشن های موبایلی 
و پلتفرم های آنلاین می تواند کشاورزان را با قیمت ها، نیازهای بازار و روندهای مصرف 
آگاه کنــد و ایــن روش می تواند در برنامه ریزی بهتر فــروش و بازاریابی محصولات 

کشاورزی مؤثر باشد.

بهره گیری از ظرفیت شبکه عرضه هوشمند برای رفع چالش های کشاورزی 
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   نیم فصل اول بیست و چهارمین دوره رقابت های لیگ برتر در شرایطی به پایان رسید که تراکتور و پرسپولیس هفته پایانی را با نتایجی 
خوب به پایان بردند و استقلال هم برابر سپاهان یک امتیاز کسب کرد.

با شــروع نقل و انتقالات نیم فصل شایعات متعددی درباره 
جدایــی برخی اعضای کادر فنی به گوش می رســد. از بهزاد 

غلامپور گرفته تا محمد نوازی و سهراب بختیاری زاده.
 این شــایعات اما از سوی باشگاه استقلال مورد تأیید قرار 
نگرفتــه و تا کنون هیچ یک از اعضای کادرفنی قرار نیســت 

همکاری خود را با باشگاه استقلال قطع کنند.
نکته بســیار عجیب این اســت که در شایعات نام سهراب 
بختیاری زاده نیز مطرح شده ، در حالی که روابط نزدیکی میان او 
و موسیمانه برقرار است و سرمربی استقلال بنای قطع همکاری 

با این مربی را که مدتی به عنوان سرمربی موقت نیز در استقلال فعالیت کرد، ندارد. جدایی محمد نوازی نیز از استقلال خبر 
درستی نیست و به گفته مسئولان باشگاه استقلال این مربی به کار خود ادامه خواهد داد.

بنابرایــن در نیم فصــل دوم هــم شــاهد تــداوم حضــور ســهراب بختیــاری زاده در اســتقلال خواهیــم بــود و هم 
 محمــد نــوازی. دربــاره بهــزاد غلامپــور البته شــک و تردیدهایــی وجــود دارد و ممکن اســت مربــی دروازه بان های

 استقلال از این تیم جدا شود. 
هرچند که موسیمانه درباره جدایی غلامپور نیز هیچ اظهارنظر قطعی انجام نداده است. به هرحال شنبه هفته آینده تمرینات 
استقلال به طور رسمی آغاز خواهد شد و باید تا آن روز منتظر ماند و تعداد حاضران در کادر فنی را شمارش کرد. قطعاً آن 

روز مشخص خواهد شد که این چهره ها در استقلال خواهند بود یا خیر؟!

 یکی از نمایندگان مردم آبادان در مجلس شــورای اسلامی 
خواستار ورود کمیته داوران به اشتباهات داوری در لیگ دسته 
اول فوتبال شد و گفت: داوران حق ندارند با قضاوت اشتباه حقی 

از تیم صنعت نفت آبادن ضایع کنند.
سید محمد مولوی گفت : تیم فوتبال صنعت نفت تنها دلخوشی 
مردم آبادان اســت و صعود این تیم به لیگ برتر خواسته بحق 
هواداران تیم اســت.وی افزود: امسال تیم، همه شرایط را برای 
بازگشــت زودهنــگام به لیگ برتــر را دارد و تلاش کادر فنی، 
بازیکنان، باشگاه، مسئولان و هواداران، صعود این تیم به سطح 

اول فوتبال ایران است.نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسلامی گفت: در نیم فصل اول مسابقات لیگ دسته یک، شاهد 
برخی اشتباهات داوری در دیدارهای حساس صنعت نفت بودیم که باعث شد چندین امتیاز از دست برود.

مولوی بیان کرد: چطور ممکن است تیمی با هزینه کردن و حمایت همه جانبه، خود را مهیای حضور پرقدرت در لیگ کند 
و با وجود همه تلاش هایی که دارد با اشتباه داوری آن هم در چندین بازی مواجه شود؟

وی افزود: رقابت در بالای جدول لیگ دسته اول بسیاز نزدیک و فشرده است و یک اشتباه ممکن است رویای یک شهر را 
از بین ببرد و کمیته داوران باید این موضوع را به خوبی درک کرده و نظارت دقیقی بر این مسابقات داشته باشد.

نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسلامی گفت: به گواه کارشناسان داوری تیم صنعت نفت آبادان در ۲ بازی آخر خود، 
اسیر تصمیم ها و قضاوت اشتباه داوران شد و چهار امتیاز حساس این تیم گرفته شد.

داوران نظارت بیشتری بر قضاوت های لیگ یک دارند بختیاری زاده در استقلال می ماند

  بلانکو اولین جدا شده استقلال در 
نیم فصل

مهاجــم  دارد  قصــد  اســتقلال  باشــگاه 
آرژانتینــی اش را به صــورت قرضی راهی تیم 
دیگری کند که در این رابطه قرار است پس از 
بازگشت این بازیکن از تعطیلات تصمیم گیری 
شود. گوستاوو بلانکو مهاجم آرژانتینی استقلال 

در آستانه جدایی از این تیم قرار دارد.
بلانکو کــه این فصل نزدیک به ۹۰۰ دقیقه 
برای استقلال بازی کرده که حاصل آن یک گل 
بوده، در برنامه های تاکتیکی موســیمانه جایی 
ندارد و یکی از بازیکنان جدا شده در نیم فصل 

دوم خواهد بود.
طبق پیگیری های خبرنگار ایســنا، باشگاه 
استقلال قصد دارد بلانکو را به صورت قرضی به 
سایر تیم های ایرانی بدهد. در حال حاضر او یک 
مشتری هم دارد ولی قرار است پس از بازگشت 
بلانکو از تعطیلات نیم فصل درباره این بازیکن 

تصمیم گیری شود. 

 شهاب زاهدی در آویسپا ماندگار شد
با اعلام باشــگاه آویسپا ژاپن قرارداد شهاب 
زاهدی به مــدت یک فصل دیگر بــا این تیم 

تمدید شد.
 به نقل از ســایت باشــگاه آویسپا فوکوئوکا 
ژاپن، شــهاب زاهدی، مهاجم ایرانی، از باشگاه 
زوریا لوهانسک اوکراین به صورت قطعی به این 
تیم پیوسته اســت و قرارداد او تا سال ۲۰۲۵ 

اعتبار خواهد داشت.
زاهدی فصل گذشــته ۳۱ بــازی برای تیم 
آویســپا در »جِی لیگ« ژاپن انجام داد و موفق 
شــد ۹ گل به ثمر برساند همچنین او در جام 
امپراطوری ژاپن هم ۲ بازی انجام داد و ۲ گل نیز 
به ثمر رساند. به این ترتیب زاهدی دیگر تحت 
قرارداد با باشگاه زوریا لوهانسک نخواهد بود و 
قرارداد او با آویسپا فوکوئوکا قطعی شده است. 

 محرومیــت خریدهای زمســتانی 
پرسپولیس و استقلال از حضور در آسیا

نقل و انتقالات زمســتانی لیگ برتر فوتبال 
کشــور در حالی برگزار می شود که استقلال و 
پرسپولیس نمی توانند از خریدهای خود در دو 
بازی پایانی مرحله گروهی لیگ نخبگان آســیا 

استفاده کنند.
نقل و انتقالات نیــم فصل جاری لیگ برتر 
ایران در حالی از روز شــنبه ۱۵ دی ماه ۱۴۰۳ 
آغاز شد که پرســپولیس و استقلال به عنوان 
نمایندگان فوتبال باشگاهی کشور در نخستین 
دوره لیگ نخبگان آسیا نمی توانند از خریدهای 

احتمالی خود در این رقابت ها استفاده کنند.
طبــق اعلام AFC تیم ها برای حذف و اضافه 
بازیکنان در لیست آســیایی خود تا دهم آبان 
ماه گذشــته فرصت داشتند تا لیست خود را تا 
پایان مرحله گروهی تغییر دهند اما پس از آن 
هیــچ تغییری برای حضور بازیکنان در مرحلبه 

گروهی امکان پذیر نیست.
بنابراین اســتقلال و پرسپولیس در صورت 
جــذب بازیکن نمی تواننــد در دو هفته پایانی 

رقابت های گروهی از آنها استفاده کنند.
پرسپولیس مقابل الهلال و النصر عربستان در 
۱۶ و ۲۹ بهمن بازی می کند. استقلال تهران نیز 
با الشرطه عراق و الریان قطر در ۱۵ و ۳۰ بهمن 

ماه بازی خواهد کرد.

  روی شایستگی انتخاب کرده ام
نامزد ریاست فدراسیون فوتبال گفت: تمامی 
نواب رئیس را بر اســاس لیاقت و تجربه شــان 
انتخــاب کرده ام و هیچ فشــاری برای انتخاب 

آنها روی من وجود نداشته است.
 علی کفاشــیان پیش از ورود به ساختمان 
فدراســیون فوتبال برای ثبت نام برای ریاست 
این فدراســیون و در پاســخ به این سوال که 
فشار برخی از افراد باعث شده تا او اسامی خاص 
برای نواب رئیس خود انتخاب کند، گفت: هیچ 
فشــاری روی من نبوده و این موارد تفاهمی و 
دلخواهی بوده و براساس لیاقت و تجارت خود 

افراد بوده است.
وی با بیان این که میرشــاد ماجدی گزینه 
نایب رئیسی اول خواهد بود به مزاح گفت: شاید 

هم امروز نیامدند! 

 پســیرو هم پیشنهاد پرسپولیس را 
رد کرد

پسیرو گزینه مدنظر مدیران پرسپولیس برای 
هدایت این تیم به پیشنهاد آنها جواب رد داد.

نیم فصــل فوتبال ایران به پایان رســید و 
پرســپولیس پایین تر از تراکتور و سپاهان در 
رده ســوم قرار دارد. سرخپوشان تهرانی خوان 
کارلوس گاریدو را به دلیل نتایج ضعیف برکنار 
کردند و در دو بازی آخر هدایت این تیم برعهده 
کریم باقری بــود. باقری پیشــنهاد مربیگری 
پرســپولیس تا پایان فصل را رد کرد تا مدیران 

این باشگاه به دنبال مربی خارجی بروند. 
در آخرین خبرها داشتیم که درویش با خوزه 
پسیرو سرمربی ۶۴ ساله اهل کشور پرتغال بود 
که پیگیری های بیشــتر نشان می دهد همانند 
روزهای ابتدایی فصل جدید که سرخ پوشــان 
به ســراغ پسیرو رفتند و پاســخ منفی شدند، 
بازهم این ســرمربی پرتغالی پیشنهاد سرخ ها 

را نپذیرفته است.

پرسپولیس در چه 
صورت می تواند 
 بازیکن خارجی
 جذب کند؟

تیم فوتبال پرسپولیس تنها در دو صورت می تواند در نیم فصل یک بازیکن خارجی به خدمت بگیرد.تیم فوتبال پرسپولیس در نیم فصل اول رقابت های لیگ برتر با کسب ۲۹ امتیاز 
کار خود را در رده سوم جدول به اتمام رساند و سرخ ها اکنون خود را آماده دیدار با سپاهان در سوپرجام که در تاریخ ۲۸ انجام خواهد شد، می کنند و تمرینات این تیم هم از فردا دوشنبه 
۱۷ دی برای این بازی از سر گرفته خواهد شد.نقل و انتقالات نیم فصل هم از روز گذشته ۱۵ دی به طور رسمی آغاز شد تا تیم ها بتوانند اقدام به تقویت خود برای حضور در نیم فصل 
دوم کنند. در همین حال پیرامون تیم پرسپولیس هم گزینه های زیادی مطرح شده اما هنوز کادر فنی این تیم لیست مازادی را به مدیریت باشگاه نداده است. کمیته استیناف فدراسیون 
فوتبال رو گذشته حکم کمیته انضباطی پیرامون جعل سند پزشکی باشگاه پرسپولیس برای نبیل باهویی مهاجم فصل گذشته این تیم را تأیید کرد تا سرخ ها به پرداخت یک میلیارد 
تومان جریمه محکوم شوند.در نقل و انتقالات تابستانی، پرسپولیس به دلیل عدم استفاده کافی از نبیل باهویی یکی از سهمیه های خارجی خود را از دست داد و تا به امروز تلاش مدیران 
برای بازگرداندن این سهمیه نتیجه نداده است همچنین در حالی که گفته می شد قرار است یک سهمیه خارجی اضافی به تیم ها اختصاص داده شود این موضوع هم هنوز اجرایی نشده 

تا سهمیه بازیکنان خارجی پرسپولیس با حضور نفراتی همچون )الکسی گندوز، گئورگی گولسیانی، ایوب العملود، اوستون ارونوف و لوکاس ژوائو( پرٌ باشد.

چهره شاخص و عنوان دار کشتی فرنگی ایران پس از معافیت از مرحله نخست 
انتخابی تیم ملی، برای اینکه شانس رسیدن به دوبنده تیم ملی را داشته باشد باید 
بر اساس مفاد چرخه، نتیجه ای بهتر از ایمان محمدی و دانیال سهرابی در تورنمنت 

کرواسی کسب کند.
 حدود ۱۰ روز پیش رقابت های کشــتی فرنگی قهرمانی کشور به عنوان مرحله 
نخست انتخابی تیم ملی در حالی در شیراز برگزار شد که محمدرضا گرایی دارنده 

مدال های طلای جهان و المپیک یکی از غایبان سرشناس این مسابقات بود.
در شــرایطی که گرایی با توجه به ناکامی در رقابت های قهرمانی جهان باید بر 
اساس چرخه انتخابی تیم ملی در این مسابقات به میدان می رفت تا با کسب موفقیت 
شانسی حضور در ادامه چرخه انتخابی و رسیدن به دوبنده تیم ملی را داشته باشد، 
فدراسیون کشتی و سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی اعلام کردند این کشتی گیر به 

دلیل مصدومیت در این مسابقات حضور نخواهد داشت.
امــا پس از برگزاری این رقابت ها و معرفی نفرات برتر، محمدرضا گرایی نیز در 
لیست نفرات اعزامی به تورنمنت زاگرب کرواسی قرار گرفت تا کار خود را در چرخه 
انتخابی تیم ملی و برای رسیدن به دوبنده تیم ملی در وزن ۷۲ کیلوگرم آغاز کند.

ایمان محمدی قهرمان وزن ۷۲ کیلوگرم مســابقات مرحله نخست انتخابی تیم 
ملی و دانیال ســهرابی، دیگر رقبای گرایی در تورنمنت زاگرب کرواسی هستند که 

برای کسب نتیجه و رسیدن به دوبنده تیم ملی به میدان خواهند رفت تا در نهایت 
نفر اعزامی به مسابقات قهرمانی آسیا مشخص شود.

پیش از این در چرخه انتخابی تیم ملی اعلام شده بود، دانیال سهرابی با توجه به 
کسب مدال برنز امیدهای جهان از مرحله نخست انتخابی معاف است و این کشتی 
گیر به همراه نفر نخست قهرمانی کشور و سعیدی نوا قهرمان نوجوانان جهان ۲۰۲۴ 
به تورنمنت بین المللی اعزام می شوند اما با توجه به نمایش ضعیف سعیدی نوا و 
حذف او از مسابقات بزرگسالان قهرمانی کشور، این کشتی گیر از لیست نفرات اعزامی 

به کرواسی حذف شد و گرایی با تصمیم کادر فنی جایگزین این کشتی گیر شد.
اما گرایی نیز برای اینکه بتواند شانس رسیدن به تیم ملی را داشته باشد باید در 
این رقابت ها نمایش خوبی داشته باشد و در رقابت با محمدی و سهرابی به نتیجه 
بهتری دست پیدا کند، در غیر اینصورت این کشتی گیر طبق اعلام کادر فنی شانسی 
برای رسیدن به دوبنده تیم ملی نخواهد داشت. در چرخه انتخابی تیم ملی نیز عنوان 
شده کادر فنی بر اساس نتایج بدست آمده در تورنمنت خارجی، ملی پوش این وزن 

در قهرمانی آسیا را مشخص خواهد کرد.
در ادامه نیز آمده اســت: در صورتی که ملی پوش اعزامی به قهرمانی آســیا در 
این مسابقات مدال کسب کند، برای رقابت های جهانی ۲۰۲۵ انتخاب خواهد شد. 
در غیر اینصورت کادر فنی پس از بررسی عملکرد نفرات شاخص چرخه در مرحله 

نهایی، ملی پوش این وزن را مشخص خواهد کرد.
محمدرضــا گرایــی ۷۰ روز پیــش در مســابقات قهرمانی جهــان ۲۰۲۴ در 
همــان دور نخســت با نتیجــه ۱۱ بر ۳ مغلــوب بنیامین پیک از آمریکا شــد و 
با نمایشــی ضعیف از دور مســابقات کنــار رفت. او همچنیــن در رقابت انتخابی 
 تیــم ملی بــرای المپیک پاریس مغلوب ســعید اســماعیلی شــد و نتوانســت 
عازم المپیک شود، اتفاقی که در نهایت به مدال طلای سعید اسماعیلی در المپیک 

پاریس منجر شد.

کارشناس فوتبال گفت: در فوتبال ما زمانی که پیروز می شود از تو تمجید می 
کنند و زمانی که شکســت می خورید شعارهای تند می شنوید، برای همین کریم 
باقری حق دارد ســرمربیگری را قبول نمی کند.تیم فوتبال پرســپولیس نیم فصل 
اول رقابت های لیگ برتر را با کســب ۲۹ امتیاز و قرارگیری در رده سوم جدول به 
پایان رســاند. این رتبه در حالی برای سرخ ها به دست آمد که پس از بازی با مس 
رفسنجان در هفته سیزدهم، خوان کارلوس گاریدو از هدایت سرخ پوشان جدا شد 
و کریم باقری موقتاً هدایت این تیم را بر عهده گرفت و موفق شد در هر دو دیدار 
مقابل تیم های خیبر و هوادار پیروز شود تا با کسب ۶ امتیاز ممکن جایگاه خود را 
در رده سوم جدول مستحکم کند.امیرحسین اصلانیان کارشناس فوتبال در گفتگو 
با خبرنگار مهر در رابطه با عملکرد ســرخ ها در نیم فصل اظهار کرد: در ارتباط با 
نیم فصل اول، پرســپولیس پانزده بازی در لیگ و همچنین بازی های آسیایی انجام 
داده است. اگر امتیازات را محاسبه کنیم، مشخص می شود که تیم امتیازات زیادی 
را از دست داده است. با این حال، همچنان در جایگاه سوم جدول قرار دارد که نشان 
می دهد تیم های رقیب نیز عملکرد مطلوبی نداشته اند و امتیازاتی را از دست داده اند. 

در غیر این صورت، پرسپولیس اکنون در جایگاه سوم قرار نمی گرفت.

 گاریدو نتوانست اهداف خود را در پرسپولیس محقق کند
او ادامه داد: گاریدو تلاش های خود را انجام داد، اما نتوانست به طور کامل اهداف 
خود را محقق کند. بازیکنان نیز به شکلی که بتوانند تفکرات تاکتیکی او را در زمین 
پیاده کنند، عمل نکردند. به نظر می رســد برخی بازیکنان مورد سلیقه او نبودند و 
تعدادی دیگر، به ویژه مهاجمان، تحت فشاری بودند که نتوانستند عملکرد خوبی از 
خود نشان دهند. هیئت مدیره به این نتیجه رسید که در چنین مواقعی باید با ایجاد 
شوک، تیم را از این وضعیت خارج کنند. این شوک ها گاهی اوقات تأثیر منفی دارند 

و گاهی هم به صورت مقطعی جواب می دهند.

 باقری به بازیکنان پرسپولیس اعتماد به نفس داده است
اصلانیان در خصوص حضور کریم باقری روی نیمکت پرسپولیس گفت: در دو بازی 

اخیر، کریم باقری فرصت کافی برای تغییرات اساسی نداشته، اما توانست اعتمادبه نفس 
را به بازیکنان تزریق کنند و آرامش را به اردوی تیم بازگرداند. همچنین فشار روحی 
و روانی که بر ذهن برخی از بازیکنان ســنگینی می کرد، کاهش یافت و بازیکنان 
توانستند راحت تر بازی کنند. در دیدار با خیبر، نیمه اول عملکرد خوبی نداشتیم و 
حتی چند موقعیت نیز به حریف دادیم. با این حال، تیم توانست سه امتیاز را کسب 
کند. اما نباید این نتایج را معیار مناسبی برای سنجش عملکرد تیم بدانیم، چرا که 
تیمی که در دو بازی ۱۰ گل دریافت می کند، از سطح لیگ برتر فاصله دارد و حتی 
اعتبار لیگ را زیر سوال می برد.کارشناس فوتبال در رابطه با تیم هوادار گفت: رفتار 
برخی از بازیکنان این تیم در دو اخیر، مانند پاس های اشتباه و موقعیت دادن عمدی 
به حریف، نشان دهنده کم کاری یا مشکلات مالی و مدیریتی است. حتی بازیکنی که 
در مدرسه فوتبال در حالی یادگیری است هم می داند که نباید در محوطه ششم قدم 

پاس رو به عقب داد چنین رفتارهایی خیانت محسوب می شود.

 پرسپولیس نیاز به یک سرمربی خارجی دارد
او افــزود: کریم باقری نیز پیــش از این اعلام کرده بود که فقط در این دو بازی 
هدایت تیم را برعهده دارد و دستش هم درد نکند که توانست ۶ امتیاز کسب کند. 

اکنون نیاز اســت که یک مربی جدید به تیم اضافه شــود تا بتواند تنوع تاکتیکی 
ایجــاد و به عملکرد تیم کمک کند. آقای باقری نیز می تواند در کنار مربی جدید، 
بــه کنترل رختکــن و ارائه کمک فکری بپــردازد. به نظرم تصمیــم باقری برای 
عهده دار نشــدن دائمی هدایت تیم درســت اســت چون در فوتبال ما زمانی که 
بازی ها را با برد پشــت سر می گذاری تو را تشویق می کنند و خدایی نکرده نتیجه 
 مورد نظر کســب نشود علیه همان مربی شــعارهایی داده می شود. همچنین تیم 

باید مورد تقویت قرار گیرد.

 پرسپولیس باید جوان شود
اصلانیان در خصوص لیست مازاد پرسپولیس تصریح کرد: در خصوص بازیکنانی 
که باید از لیســت کنار گذاشته شوند، تصمیم گیری در این زمینه به مدیریت تیم 
مربوط است. اما به نظر می رسد بازیکنانی که عملکرد مناسبی نداشته و بالای ۳۰ 
سال سن دارند، در صورت یافتن جایگزین مناسب، باید از تیم جدا شوند. البته مواردی 
مانند عملکرد مناســب آقای امیری نشان می دهد که نمی توان صرفاً بر اساس سن 
تصمیم گرفت. پرسپولیس باید جوان شود و میانگین سنی اش کاهش یابد؛ همچنین، 
خریدهای ناموفق مانند جذب لوکاس ژوائو با قد دو متر که حتی یک ضربه سر هم 
در نیم فصل نزده، نیاز به بررسی دارد. این قبیل هزینه ها باید با دقت بیشتری انجام 
شــوند تا از هدر رفت منابع جلوگیری شود. تیم باید در نقل و انتقالات، مهاجمان 

سرزن، هافبک های نفوذی جوان و در صورت امکان یک مدافع جدید جذب کند.
کارشــناس فوتبال خاطر نشــان کرد: در بازی های آســیایی، شــانس زیادی 
نداریم، چرا که تیم های رقیب بســیار قدرتمند هســتند. امــا این بازی ها فرصت 
خوبی برای شــناخت نقاط ضعف تیم توســط مربی جدید خواهد بود. متأسفانه، 
برخی اتفاقات در لیگ مانند اشــتباهات عجیب گلر ملوان یا پاس اشــتباه مدافع 
 وســط هوادار به مهاجم پرســپولیس، طبیعی به نظر نمی رســند. به نظر می رسد 
کمیتــه اخلاق باید به این مســائل ورود کند. همچنین، انتخاب مربیان با فشــار 
نماینــدگان مجلس و نتایج ضعیف آن ها نشــان می دهد کــه این موضوع نیازمند 

بررسی دقیق تری است.

دوئل قهرمان جهان و المپیک در زاگرب

دلیل قبول نکردن سرمربیگری پرسپولیس توسط کریم باقری

مدیران باشگاه استقلال در کنار آنکه باید انتقادهای ریز و درشت هواداران و پیشکسوتان خود را 
به واسطه نتایجی که در نیم فصل اول به دست آورده اند، مدیریت کنند و به نحوی از کنار آن بگذرند، 

باید منابع مالی مناسب برای حضوری فعال در نقل و انتقالات را نیز تأمین کنند.
پرواضح است که عرض اندام در نقل و انتقالات نیم فصل بدون داشتن بودجه کافی ممکن نیست 

و مالکان باشگاه استقلال باید پیش از ورود به این عرصه منابع مالی را تأمین کنند.
وضعیت کنونی اســتقلال به گونه ای اســت که هیچ جای خالی برای جذب بازیکن خارجی یا 
داخلی جدید ندارد و اگر بخواهد در راستای جذب بازیکن خارجی اقدام کند باید یکی از بازیکنان 

خود را کنار بگذارد.
گفته شــده بلانکو در لیســت خروج قرار خواهد گرفت، هرچند که باشگاه استقلال تا کنون این 
خبر را به طور رســمی تأیید نکرده  اســت اما اگر چنین خبری صحت داشته باشد، باشگاه استقلال 
بایــد تمام مطالبات این مهاجــم را پرداخت کند چرا که اگر مبالغ باقی مانده از قرارداد بلانکو عیناً 
پرداخت نشود یا این بازیکن بر سر دریافت مبلغ کمتری با استقلال توافق نکند، آن گاه یک پرونده 

مالی قطور دیگر به گردن باشگاه استقلال خواهد افتاد و پای فیفا وسط خواهد آمد.
ماجرای بیرون گذاشتن آرمان رمضانی و علیرضا کوشکی نیز از استقلال به همین منوال خواهد 
بود و باشگاه استقلال باید این دو بازیکن را نیز راضی کند. کما اینکه از قول کوشکی این خبر دست 
به دســت شــد که باشگاه اســتقلال باید تمام مطالبات مربوط به فصول آینده اش را که حدود ۳۰ 
میلیارد تومان است، بپردازد تا او راضی به فسخ قرارداد شود. حال اگر این بازیکنان رفتار دوستانه ای 
با باشگاه داشته باشند می شود نام آنها را با دشواری کمتری از فهرست کنار گذاشت اما تا کنون که 
این گونه نبوده و هریک از این بازیکنان یک ساز می زنند تا کار باشگاه استقلال برای جذب بازیکن 

جدید به اما و اگر بیفتد.
از طرفی اگر هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال با افزایش تعداد بازیکنان خارجی برای تیم های لیگ 
برتری موافقت کند، ممکن اســت مشکل استقلال برطرف شود و بدون اینکه نیازی به توافق مالی 
با بازیکنان نامبرده باشد، باشگاه در راستای جذب بازیکن خارجی جدید اقدامات لازم را انجام دهد 
اما هنوز تکلیف این موضوع مهم نیز مشــخص نیست وهیأت رئیسه فدراسیون فوتبال در شرایطی 

که بشدت درگیر انتخابات فدراسیون فوتبال است، تصمیمی در این خصوص اتخاذ نکرده است.
باشگاه استقلال امیدوار است افزایش سهمیه بازیکنان خارجی در هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال 

مصوب شود تا بتواند علاوه بر کوجو، یک بازیکن خارجی دیگر را جذب کند.
اگر ســهمیه اضافه شود احتمالاً بلانکو در اســتقلال خواهد ماند تا استقلال از همین نیم فصل 
درگیر یک پرونده مالی سنگین با بلانکو نباشد. درباره رمضانی و کوشکی نیز شاید باشگاه استقلال 
بتواند با آسودگی بیشتری به توافق مالی با آنها دست یابد هرچند که به هرحال کم هزینه برای این 

بازیکنان نیز انجام نخواهد شد.



www.petrochemicalind.ir ۸
دوشنبـــه 17دی  ماه 1403  شمــاره 123 

  داستان نامهربانی تلویزیون با موسیقی و ادوات آن، به قصه هزارویک شب مانند شده است وطی این سال ها اما و اگرهای مدیران و مسئولان 
رسانه ملی و نگاه های سلیقه ای، موجب شده سازهای اصیل موسیقی ایران، گوشه نشینی اختیار کنند و بر پرده نمایش ظاهر نشوند؛ اتفاقی که 
فاصله میان مردم و هنرمندان با رسانه ملی را دورتر و دورتر کرده است و ترجیح مخاطب این است موسیقی مورد علاقه خود را از رسانه دیگری 

تأمین کند. 

نمایش ساز در 
تلویزیون مسأله 

جدیدی نیست و 
در گذشته هم نمای 
دوری ازساز در این 

رسانه پخش شده 
است. بطورمثال 

برخی از شبکه های 
تلویزیون دراعیاد 

مذهبی وملی، 
ساز را ازنمای دور 

یا نزدیک نشان 
داده اند.

پیداوپنهانسازدرقابجادویی

  عکس نوشت

  

نخستین روز 
رزمایش پیامبر 
اعظم 1۹ نیروی  

زمینی سپاه

  

روزانه حدود 
1۵۰ تنُ زباله در 
نیشابور تولید 

می شود.

رعنا آزادی ور- عضو هیأت انتخاب چهل وسومین 
جشــنواره فیلــم فجر- با بیان اینکــه حضورش به 
عنوان تنها بازیگر عضو هیأت انتخاب را مسئولیتی 

سنگین می داند، ابراز امیدواری کرد که اعمال برخورد 
سلیقه ای نسبت به سینماگران حذف شود.

به نقل از روابط عمومی جشنواره فیلم فجر، این 
بازیگر ســینما گفته است: سینما حرفه ای است که 
بســیار به آن علاقه مندم و بیش از ۲۰ ســال است 
کــه آن را دنبال می کنم. بااین حال، هیچ گاه در این 

موقعیــت نبــودم و همواره به عنــوان »بازیگر« در 
جشنواره فجر حضور داشتم. گاهی نیز بابت حذف یا 
نادیده گرفته شدن برخی آثار دچار احساس ناامیدی 
می شدم، به همین دلیل، امروز که در جایگاه انتخاب 
قرار گرفته ام، مســئولیت بسیار سنگینی را احساس 

می کنم.

  با سینماگران برخورد
 سلیقه ای نکنید

اما اخیراً گویا تغییراتی بعضاً در شبکه های تلویزیونی صورت گرفته و برخی مدیران این شبکه ها تصمیم دارند از نمایی کمی نزدیک تر نمایانگر سازهای اصیل ایرانی 
باشند؛ موضوعی که درسند ملی موسیقی هم به آن تأکید شده و از اهداف مهم این سند است.

 نگاه سلیقه ای مدیران شبکه های تلویزیونی
رضا مهدوی موسیقیدان و ازمجریان با سابقه برنامه های موسیقایی رادیو و تلویزیون، درباره نمایش ساز در رسانه ملی بیان کرد: »نمایش ساز در تلویزیون مسأله جدیدی 
نیست و در گذشته هم نمای دوری ازساز در این رسانه پخش شده است. بطورمثال برخی از شبکه های تلویزیون دراعیاد مذهبی وملی، ساز را ازنمای دور یا نزدیک نشان 
داده اند. همچنین دربرخی ازبرنامه های تخصصی موسیقی درتلویزیون بطور مثال شبکه چهار که خود من اجرای آن را برعهده داشتم، چند نوبتی، ساز از نمای نزدیک تر 
نشان داده شده است. در واقع باید بگویم نشان دادن یا ندادن ساز از رسانه ملی، یک رفتار سلیقه ای دربین مدیران شبکه های مختلف است. بطور مثال درحال حاضر با 
تغییر مدیر شبکه چهار، پخش یکی از برنامه های مهم موسیقی با عنوان »سُرنا و شب های موسیقی« که ۸ سال روی آنتن بود، متوقف شد و درحال حاضر محور برنامه 
برمداحی و چاوش خوانی و نهایتاً آواز است چرا که موسیقی در رده آوازی مورد پسند مدیر شبکه است نه فرهنگ سازی و گویی خواست مردم و منطق لحاظ نیست! اما 
درمقابل شبکه آموزش بعد ازمدت ها تعطیلی، بطور جدی به موسیقی پرداخت و اتفاقاً ساز را هم در چند نوبت در برنامه »تار و ترنج« نشان داده است. براین اساس تأکید 

می کنم پخش ساز در تلویزیون یا برنامه های موسیقایی سیما، رویه ای کاملًا سلیقه ای از سوی مدیران شبکه های مختلف است، نه یک رویه ثابت.«
مهدوی درباره تدوین سند موسیقی و تأکید برهمکاری نهادها وارگان ها با اهداف این سند بیان کرد: »سند موسیقی روشن و شفاف نیست و درجلسات مختلف به این 
موضوع اشــاره کرده ایم.البته ناگفته نماند تصویب ســند ملی موسیقی اتفاق بسیار خوبی است و می تواند راهگشا باشد، اما به شرط آنکه اصلاحات آن انجام بگیرد. یعنی 
بطور واضح و شفاف مشخص شود، ارگانی چون صدا وسیما موظف است ساز را با توجه به این شرایط نشان بدهد یا اگرهم بنا به مقتضیاتی نمی تواند ساز را نشان دهد 
دلایل خود را تشریح کند. این موضوع درباره آموزش و پرورش هم صدق می کند. بنابراین بایدها و نبایدها در سند ملی موسیقی بسیارمهم است و اگر تنها به موضوعات 
تاریخی و تشریحی اشاره شود قطعاً جوابگوی هنرمندان و اهالی فن موسیقی نخواهد بود و به دنبال آن سازمان صدا و سیما هم با سبک و سیاق و قوانین خود همچنان 

حرکت می کند و این سند اجرا نشده، کنار گذاشته خواهد شد؛ اتفاقی که متأسفانه در حال 
حاضر رخ داده و برخی ارگان ها و نهاد ها با قوانین خود، خط و ربط می دهند و پیروی از سند 
موسیقی صورت نمی گیرد. کما اینکه درهمین مدت زمان تدوین و تصویب این سند، متأسفانه 
تعدادی از کنسرت ها در استان ها لغو شد واین موضوع بیانگر جدی نگرفتن این سند است.«

 تأکید بر تصویب سند موسیقی در مجلس در جهت اجرایی شدن آن
به گفته این نوازنده ســنتور برای نشــان دادن ساز در صدا و ســیما سند موسیقی باید 
پرقدرت تر عمل کند وبه دنبال آن محدوده نمایش ســازها در صدا و ســیما مشخص شود تا 

این دستورالعمل لازم الاجرا باشد.«
 مهدوی گفت: »اجرایی شــدن سند ملی موسیقی ملزم به تصویب آن درمجلس شورای 
اسلامی است. سند موسیقی با امضای رئیس جمهوری شهید درشورای عالی انقلاب فرهنگی 
تصویب شــد اما مصوبات آن دراین شــورا ضمانت اجرایی ندارد و بایستی درمجلس شورای 
اسلامی تصویب شود و به  صورت یک دستورالعمل اجرایی عمل شود تا به دنبال آن مدیران 
ومســئولان استانی از آن تبعیت کرده و موظف به اجرای آن باشند. اگرچه تاکنون کارگروه 
مشخصی باحضور تمامی مدیران و چند نفر از استادان موسیقی در زمینه اصلاح سند موسیقی 

تشکیل نشده و بهتر است بگویم درحال حاضر قابلیت اجرایی شدن ندارد.«
این مدرس دانشگاه درباره حضور یک نماینده ازصدا وسیما درستاد اجرایی سند موسیقی 
پاسخ داد: »هیچ گاه نماینده ای از صدا و سیما چه در زمان ریاست آقای نراقیان و چه آقای 
قزوه حضور نداشته است. اگرهم به صورت موردی دربرخی ازجلسات نماینده ای حضور داشته، 
بنایشــان براین بوده که سازمان صدا و سیما سند تعریف شده ای دارد و قوانین آن در حوزه 

موسیقی با دیگر نهادهای اجرایی و حاکمیتی متفاوت است.«

 چرا بین صدا و سیما اختلاف است؟
این کارشناس موسیقی در ادامه صحبت هایش گفت: »آرزوی ما بازگشت به دهه شصت و 
پخش موسیقی های ارزشمند و ماندگار آن دوره در تلویزیون است؛ آثاری از بزرگان موسیقی در 
عرصه آوازی و سازی. در آن دوران اگرهم  سازی نمایش داده نمی شد و به جای آن زیبایی های 
طبیعت نشــان می دادند، حداقل اثرپخش شده قابل شنیدن بود. اما از نیمه دوم دهه هفتاد 
تاکنون این میان برنامه ها به آگهی هایی تبدیل شده است که موسیقی های آن مضر است و 
متأســفانه آرام آرام اوضاع از این هم بدترشد ونوعی از شبه موسیقی پاپ جایگزین شده که 
متناسب با فرهنگ خانواده ایرانی نیست. صدا و سیما با پخش این اصوات ناصواب گوش مردم 
را مسموم کرده و موسیقیدانان ایرانی را به کنج انزوا برده است، بنابراین بهتر است سند ملی 
موسیقی به  صورت کاملًا حقوقی قطعیت پیدا کرده و از سلیقه محوری عبورکند. به طورمثال 
شبکه بین المللی جام جم ازسال ۱۳۷۵ تاکنون در سه قاره پخش می شود و به راحتی ساز را 

نمایش می دهد و برنامه های موسیقایی دارد.
بنابراین اگر دلایلی برعدم پخش ســاز در شبکه های تلویزیونی وجود دارد باید به  صورت 
شــفاف مطرح شــود. نکته قابل توجه اینکه برخی از شبکه های رادیویی مانند شبکه قرآن و 
شــبکه معارف پخش موسیقی ندارند اما دیگر شبکه ها مانند آوا، فرهنگ، پیام، جوان، ایران، 
صبا و... متناسب با مأموریت خود پخش موسیقی دارند و این سؤال مطرح است چرا بین صدا و 
سیما اختلاف است؟ چرا برنامه های موسیقی رادیو غنی است اما تلویزیون دراین زمینه ضعیف 
ومستأصل عمل کرده؟ این موضوع باید ازسوی مدیران کلان وزارت فرهنگ وارشاد اسلامی 
وسازمان صدا وسیما و دیگر نهادها درکمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی مطرح شود و 
درهمان مکان سند را مصوب کنند. تصویب سند پشت درهای بسته تنها موجب اختلاف بین 
موسیقیدانان است. به هر روی نیازهای موسیقی مردم از طریق فضاهای مجازی و دسترسی به 
مدیاهای مختلف قابل تأمین است و مانند گذشته ها نیست که ابتکار عمل دست صدا وسیما 
باشد. بنابراین این تناقض ها بین نهادهای مختلف موجب می شود مردم خود راه خود را پیدا 
کنند و دیگراعتنایی به نهادهای فرهنگی حاکمیتی نداشته باشند و این اتفاق خوبی نیست. 
مردم باید دولت را از بدنه خود بدانند و دولت هم مردم را از خود بداند وبراســاس حکمت، 
معنویــت و منطق حکم برممنوع بودن یا نبودن موضوعی صادر کند. موضوعاتی که عُرفیت 
اجتماعی دارد جایگاهش محفوظ است و باید سخت گیری ها را تعدیل کرد تا آشتی بین نسل 
نو با رســانه ملی برقرار شــود و به دنبال آن وفاق و انســجام ملی به تدریج رُخ نمایان کند و 
توده مردم آن را ازخود بدانند. چرا که موسیقی هنری است که از گذشته های دور تا اکنون 
همیشه مورد اقبال بوده است. هنری تجریدی و خالص و مجرد و بی نیاز از هر هنر و رشته ای.«
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  رونمایی از پلتفرم »شیدا« با سریال 
شهاب حسینی

ســریال تازه شهاب حسینی با عنوان »آبان« 
در پلتفرم تازه تأســیس شــیدا پخش می شود. 
امین حیایی، لاله مرزبان، میرســعید مولویان، 
مینا ساداتی، بهاره کیان افشار و بهزاد خلج دیگر 
بازیگران این سریال به کارگردانی رضا دادویی و 
تهیه کنندگی مجید مولایی هستند. به غیر از این 
سریال، »شیدا« سریال پرهزینه »بامداد خمار« 
را نیز در حال فیلمبرداری دارد که گفته می شود 

پخش آن به عید نوروز یا سال آینده برسد.

 انتشار کتاب تازه شفیعی کدکنی
کتاب »مقاماتِ حاتمی: مناقبِ ضیاءُالدین حاتمی 
جُوَینی« با تصحیح و تعلیقات محمدرضا شــفیعی 
کدکنی منتشر می شود. این کتاب، مناقب یا مقامات 
ضیاءُالدین حاتمی جُوَینی است، عارفی از خراسان 
قرن ششم هجری که اندکی پس از وفات وی تألیف 
شده است و آینه ای است برای شناخت جغرافیای 
تاریخی روزگار او و تصویرگر مســائل اجتماعی و 
سیاســی بخشی از خراسان عصر اوست. این کتاب 
در ۳۹۲ صفحه تا پایان سال  جاری در »نشر سخن« 

در بازار کتاب عرضه خواهد شد.

 فیلم جدید جوئل کوئن باز هم به تنهایی
در حالی که اوایل سال ۲۰۲۴ ایتن کوئن تأیید 
کرد که با برادرش جوئل، در حال نوشتن یک فیلم 
ترســناک به صورت مشترک هستند، اکنون گفته 
می شود جوئل قصد دارد به تنهایی یک فیلم جدید 
را در سال ۲۰۲۵ جلوی دوربین ببرد. این دو برادر 
که همواره با هم فیلم می ساختند، بیش از ۷ سال 
است هیچ فیلمی کارگردانی نکرده اند، قرار بود فیلم 
مشترک خود را سال ۲۰۲۴ بسازند، اما اکنون خبرها 
حاکی از این اســت که برای فیلم بعدی جوئل به 

تنهایی پا پیش گذاشته است.

 کتاب تازه ای از فرهاد حسن زاده
ادبیات  نویســنده سرشناس  فرهاد حسن زاده 
کودک و نوجوان، در پســتی خبر از انتشار کتاب 
تــازه اش داده و به قلمی آمیختــه با طنز معرفی 
مختصــری از آن را برای علاقه منــدان ارائه کرده 
اســت. او نوشته: »بالاخره دومین جلد از مجموعه 
نیشــگون ها هم منتشر شــد. این کتاب که »کافه 
نیشگون« نام دارد کشکولی از تکه های طنز است 
که برای شادی دل نوجوان ها و باز شدن نیش شان 
نوشته شــده اســت. جهت اطلاع عرض کنم که 
فضــای کلی کتاب یک کافه اســت و در این کافه 
میزهای مختلفی وجود دارد مثل میز نیش و نوش 
که شعرهایی از شاعران کافه را می توانید بخوانید. 
سر یکی از میزها فالگیری است و متولدین ماه های 
مختلف از آخر و عاقبت روزگار خود باخبر می شوند. 
یکی از میزها نیشــخوان بر وزن پیشخان است که 
داســتان هایی به سبک حکایت های کهن خورانده 
می شــود، یک میز هم هست به اسم »هم نیش« یا 
میز ارواح بزرگان طنز که خیلی مختصر و مفید با 
ذکر نمونه کار ادای احترامی کرده ایم به نویسندگان 
طنز در ایران. در این کافه میز داستان های فسقلی 
و میز تعبیر خواب هم داریم، از همه مهم تر اجرای 
موســیقی زنده هم در کافه گنجانده شــده، یعنی 
اســتیجی دارد که در آن موسیقی سنتی و مدرن 
قابل شــنیدن است. چیزهای دیگری هم توی منو 

هست که مانند حلوای تن تنانی می ماند.«

 ارکســتر ملی ایران بــا ۴ خواننده به 
صحنه می رود

ارکســتر موســیقی ملی ایران بــا همراهی ۴ 
خواننده، ۲۸ و ۲۹ دی ماه کنسرت »شعله دارم بر 

زبان« را در تالار وحدت روی صحنه می برد.
 به نقل از روابط عمومی بنیاد رودکی، ارکستر 
موســیقی ملی ایران در گرامیداشت یاد آهنگساز 
فقید علی جعفریان، در واپســین شبهای دی ماه 
به رهبری همایون رحیمیان و همراهی خوانندگان 
موســیقی ایرانی، آثاری از جــلال الدین منبری و 

همایون رحیمیان را نیز اجرا می کند.
در شب نخست این کنسرت مجتبی عسگری و 
حسین علیشاپور در کنار نوازندگان ارکستر موسیقی 
ملی ایران می خوانند. در شب دوم نیز پوریا اخواص 
و وحید تاج ارکســتر را همراهی می کنند.ارکستر 
موسیقی ملی ایران از ابتدای امسال با رویکرد اجرای 
آثار موســیقی اصیل ایرانی، در هر اجرا با انتخاب 
رپرتواری از آثار آهنگســازان ایرانی، کنسرت هایی 
را در تالار وحدت برگزار کرده است.»شــعله دارم 
بر زبان« تازه ترین اجرای این ارکستر نیز در ادامه 
همین مسیر، از ساعت ۲۱:۳۰ شامگاه جمعه و شنبه، 
۲۸ و ۲۹ دی  ماه در تالار وحدت روی صحنه  می رود. 

 پخش یک سریال جدید پلیسی با بازی 
حمیدرضا پگاه و فرزاد حسنی

شبکه سه ســیما برای شب های بلند زمستان 
سریال »فریبا« به تهیه کنندگی سیدرامین موسوی 
ملکی و کارگردانی محمود معظمی را در کنداکتور 

پخش قرار داد.

  کتاب »به عشق خمینی« رونمایی می شود
در آستانه قیام مردم قم در ۱۹ دی ماه، از کتاب »به عشق خمینی« رونمایی خواهد شد.

 در این کتاب می خوانیم:
* شرح رنج فراق مادری که قامتش با تبر ماموران کشف حجاب رضاخانی در سرزمین سلمانها از پا افتاد.

* حکایت ازدواج عاشقانه ای که ثمرش بوستانی لبریز از اسماء متبرک ائمه اطهار شد.
* روایت دیدار با خمینی کبیر در نجف اشرف در اوج خفقان رژیم ستمشاهی.

* جریان سرکشی و حمایت از روحانیون تبعیدی
* روایت مستند خلق قیام نوزده دی قم

* داستان اولین ارسال کمک های مردمی کشور به جبهه های جنگ تحمیلی از شهر قم.
* قصه مراقبت از آراء مردمی زیر رگبار تهمتها

* مجاهدت در برگزاری اولین نماز جمعه کشور در شهر قم.
* معطر شدن به حال و هوای آسمانی ساخت ضریح اباعبدالله الحسین علیه السلام

* ناگفته های راهپیمایی ۲۲ بهمن ۱۳۹۱ قم
این ها بخشــی از روایت زمانه، زندگی و یک عمر تــلاش انقلابی حاج علی آقامحمدی در 
کتاب به عشــق خمینی است به قلم امیرحسین انبارداران و با مقدمه استاد حمید حسام که 
توســط انتشارات شهید کاظمی منتشر شده است.مراسم رونمایی این کتاب دوشنبه ۱۷ دی 
ماه ســاعت  ۱۹:۳۰ در قم، میدان شــهید نواب، اداره فرهنگ و ارشــاد اسلامی، تالار شهر با 
سخنرانی آیت الله نظری منفرد و استاد حمید حسام برگزار خواهد شد.مثل بمب صدا کرد زیر 
طاقی آجری بازار ، که حاج خازنی، یک جلد قرآن به دســت گرفته و می خواهد در اعتراض 
به ســفر روز بعد شــاه به قم، برود حرم! هر آخوندی که به قول خودت، تنش می خارید علیه 

حکومت، ملجأ و پناهت می شد...

  
اینفوگرافیک 

 ایران با چالش جدی  
در حوزه مهاجرت 

خروجی روبروست 
و در چند سال 

اخیر موج توده وار 
مهاجرت خروجی 

در حوزه های 
مختلف تحصیلی، 
کاری، پناهجویی، 

کارآفرینی و سرمایه 
گذاری در خارج 

از کشور را تجربه 
کرده است. در 

اینفوگرافیک آمار 
مهاجرت خاموش 
بررسی شده است.

 اولین لیست فیلم های جشنواره فجر اعلام شد
۴۴ فیلم راه یافته به بخش مسابقه فیلم کوتاه داستانی چهل و سومین جشنواره فیلم فجر معرفی شدند. به نقل از روابط عمومی 
جشنواره فیلم فجر، مریم اسمی خانی، آرش رصافی، مجید شیخ انصاری، محمدرضا عرب و سید صادق موسوی پس از ارزیابی آثار 
متقاضی در این بخش، فیلم های نهایی را اعلام کردند.این فیلم ها طبق اعلام جشنواره به این شرح هستند:»ابله« به کارگردانی میثم 
محمد خانی، »اس پی ۱۱۰« به کارگردانی پیام ناصر، »اســپیرال« به کارگردانی مینا ســادات حسینی، »اهلی« به کارگردانی نیما 
عبدالعزیمی، »بچه خوان« به کارگردانی اسماعیل عظیمی، »بدرود پاریس« به کارگردانی محمد ابراهیم شهبازی، »به شرط …« 
به کارگردانی سهیل رحیمی، »بی تا« به کارگردانی دانیال رحیمی کاشانی، »پس از پدر« به کارگردانی نوشین معراجی، »پیام« به 
کارگردانی سعید ملتجی، »تاجی« به کارگردانی مهدی برجیان، »تاری« به کارگردانی صحرا اسد الهی، »تانکر« به کارگردانی امیر 
پذیرفته، »تبر« به کارگردانی مهدی گنجی و مجید حقیقت، »تفنگ چخوف« به کارگردانی سید عباس حسینی، »تنها کنارهم« به 
کارگردانی امید میرزایی، »جشن هنر« به کارگردانی علی توکلی، »جوجه رنگی« به کارگردانی فرید حاجی، »چولی بولی« به کارگردانی 
مانا پاک سرشت، »حدود سیزده کیلوگرم« به کارگردانی مهدی برزکی، »خانه ماه« به کارگردانی حمید رضا مقصودی داغداری، 
»خرده سیاره« به کارگردانی احسان شادمانی، »خسرو۱۲۷« به کارگردانی ابوالفضل ساعی مهربانی، »دادرسی« به کارگردانی نادره 
سادات سِرکی، »دوبیتو« به کارگردانی دانیال محمودنیا، »راوی« به کارگردانی محمدپایدار، »روز خداحافظی« به کارگردانی فرزاد 
رنجبر نظری، »رویاساز« به کارگردانی محسن مهری درزی و میلاد کیایی، »زیرسایه بلوط« به کارگردانی حسین الهیاری، »ژیله 
مو« به کارگردانی زیور حجتی، »سُل« به کارگردانی سجاد معارفی، »سیزده سالگی« به کارگردانی محمد اسفندیاری، »شاهپر« به 
کارگردانی روناک جعفری، »کشک های شور عزیز« به کارگردانی محسن صالحی فرد، »کوتی« به کارگردانی سهیلا پورمحمدی، 
»کودکی« به کارگردانی لیلا نیکزاد، »کین آختن« به کارگردانی رضا میرزایی، »گیاهخوار« به کارگردانی مرتضی آقاجانی، »لکنت« 
به کارگردانی جابر نوری زارمی، »لیمو از همه چیز خبر داشت« به کارگردانی ادریس محمودی، »نخ« به کارگردانی زهرا ترکمن لو، 

»نوجنین« به کارگردانی محمدرضا گنج خانلو، »وس مار« به کارگردانی نیما تابنده و »ویر«به کارگردانی جواد گنجی.

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

 دکتر مریم رباط 
قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 

زیر نظر شورای سیاست گذاری 
سردبیر : عرفان حمیدی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰۲۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱


